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 29 ربیع الاول  1445    15 اکتبر 2023

سال هفتم   شماره 1651 
8 صفحه   قیمت:5000 تومان

قوانین حمایتی جدید 
در بازار اجاره بها

»نقش اقتصاد« از اعمال سیاست های جدید در بازار مسکن گزارش می دهد

4

آمار   وحشتناک مهاجرت!
گروه اجتماعی: مهاجرت نیروی انسانی متخصص از ایران اتفاق جدیدی 
نیست، سال هاست که درباره آن گفته و نوشته می شود، اما هرچه می گذرد 
شــکل و شــمایل جدید پیدا می کند، یعنی اگر تا دیروز خیلی ها نگران 
مهاجرت رتبه های برتر کنکور بودند، یا مثلًا همه از جذب فارغ التحصیلان 
دانشــگاه های ایران در دانشگاه های ســایر کشورها صحبت می کردند، 
امــروز همــان خیلی ها نگران مهاجرت دانشــیارها یا اســتاد تمام های 
دانشگاه ها هستند، کسانی که سال ها نخبه های کنکوری زیر دست شان 
پــرورش پیــدا کردند و اگر جوانی مهاجــرت می کرد دل ها به بودن این 
استادان در دانشگاه و پرورش جوانی دیگر خوش بود که شاید او مهاجرت 
نکنــد، اتفــاق جدید این اســت که امروز همان منبــع تجربه، آموزش، و 
پــرورش نخبه دارد از ایران مهاجرت می کند، طوری که عوض حیدرپور، 
متخصص بیهوشــی و اســتاد دانشــگاه به خبرآنلاین می گوید: »عدد و 
رقم های مهاجرت وحشتناک است، ما هر هفته که سراغ یکی از همکاران 

را می گیریم با خبر می شویم مهاجرت کرده است.«
این نماینده سابق مجلس بیان می کند: »برای پزشکان پیامک ارسال می شود 
که اگر ۵۵ سال به بالا نداشته باشید به راحتی در آلمان پذیرش می شوید، پزشکی 
که ۵۵ سال سن داشته باشد تقریباً ۲۰ سال تجربه کار دارد، آن وقت با مهاجرت 

آن ها یک تجربه این چنینی به راحتی گیر کشورهای دیگر می افتد.«
متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

آقای دکتر این روزها درباره مهاجرت پزشــکان زیاد شنیده می شود، نظر  ��
شما دراین باره چیست؟

متاسفانه وضعیتی در کشور حاکم شده که موجی از مهاجرت راه افتاده است و 
این موج به جامعه پزشــکی هم کشــیده شــده، تقریباً ما هر روز می شنویم یک 
استاد یا دانشیار از دانشکده های علوم پزشکی کشور به اروپا، کانادا و کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس مهاجرت کردند، وقتی این اخبار را می شــنویم بغض مان 
می گیرد که چرا بزرگان پزشکی این کشور به جایی رسیدند که مهاجرت می کنند.

مهاجرت سالانه ۱۰ هزار کادر پزشکی از کشور؛ 

محمدرضا پورابراهیمی
 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس

FATF راه حل مشکلات 
اقتصادی نیست

روح اله اکبری
دبیر قرارگاه نهضت ملی مسکن

سید عبدالجواد موسوی
روزنامه نگار

نکاتی درباره 
خانه 25 متری

»نقش اقتصاد«  از پیامدهای نفتی 
"طوفان الاقصی" در خاورمیانه گزارش می دهد

منافع نفتی چین 
د رخطر

رهبر انقلاب:

همه دنیای اسلام باید به 
مردم فلسطین کمک کنند

 چشم انداز شاخص کل به چه صورت است؟

تردید  در تـالار شیشه ای

جنجال بر سرِ »حقوق های نجومی« ادامه دارد

عدالتِ طبقا تـی؟

دسته بندی درآمد خانوارها از »دهک« به 
»صدک« از آبان ماه

احتمال اضافه، حذف و تغییر 
»یارانه« خانوارها

 بازار ارز در وضعیت قرمز

خریداران دلار غیب شدند

»نقش اقتصاد«  از پیامدهای "طوفان الاقصی" گزارش می دهد؛

جنگ غزه و نقشه کثیف نتانیاهو علیه ایران

فرار گوشت از سفره های مردم

ید گوشت ندارد فروشندگان: دیگر کسی توان خر

پایگاه خبری "مدرن دیپلماسی" در 
گزارشی با اشاره به اوج گیری جنگ غزه، به 

طور خاص به رویکرد دولت نتانیاهو در 
مدیریت این جنگ پرداخته و تاکید کرده 

که نخست وزیر اسرائیل و حامیان 
افراطی اش سعی دارند پله پله دولت 

آمریکا را به سمت گسترده کردنِ دامنه 
جنگ و معطوف کردن آن به سمت ایران، 

هدایت کنند. 
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مهدیه علیجانی
کارشناس بازار سرمایه 

ردپای رشد دلار 
در بورس کالا

53

پنج عامل اثر گذار بر 
قیمت مسکن

4

  نوبت اول

روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی

 پالایشگاه دهم پارس جنوبی  فاز 19 درنظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره:   R10/023/1402تقاضای:0140130  به  شماره فراخوان 
در سامانه ستاد ایران:    2002097684000075 به شرح : خرید U BOLT الزاماً ساخت داخل  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد .لازم است مناقصه 

گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
برآورد مناقصه : 75.000.000.000 ریال   و  تضمین فرآیند ارجاع کار : 3.750.000.000 ریال بوده و  تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین 

شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران قابل قبول  مي باشد.
جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز19(

فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( دومرحله ایی 

تاریخاقدام ردیف

1402/07/25تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1

1402/07/30مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه 2

1402/08/14مهلت زمانی ارسال پیشنهادات3

1402/08/14زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران 4

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار )پاکت الف( :
آدرس: استان بوشهر -شهرستان کنگان -کیلومتر 20 جاده کنگان به عسلویه -سایت 2 منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس -پالایشگاه دهم -فاز 19 ، تلفن : اداره خدمات کالای پالایشگاه دهم : 

07731466290-07731466283-فکس: 07731466273 تاییدیه فکس: 07731466271
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : 41934 – 021    دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768
WWW.SETADIRAN.IR  اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه

شناسه آگهی: 1583751تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/23    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/24

شماره میم الف: -1 مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری کرمان

شهرداری کرمان در نظر دارد جهت انجام مطالعات سامانه اتوبوس تندرو خطوط 1و2 شهر کرمان 
با مبلغ برآورد اولیه  9.961.116.857  ریال  با مبلغ ضمانت شــرکت در مناقصه  500.000.000 
ریال  از طریق برگزاری مناقصه  عمومی همزمان با ارزیابی کیفی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به مدت 7 ماه اقدام نماید. 
کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی  که دارای گواهی نامه صلاحیت مشاوره  در رشته ترافیک و حمل نقل ، 
می توانند جهت خرید اســناد مناقصه از مورخ 1402/7/18  لغایت 1402/7/29 و جهت تســلیم 

پیشنهادات تا مورخ 1402/8/9 از طریق سامانه www.setadiran.ir  اقدام  نمایند.
 بازگشایي پاکتها مورخ  1402/8/10 انجام  می شود . سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه 

و اطلاعات تکمیلی آگهی در سایت شهرداری kermancity.ir  مندرج گردیده است.

    آگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزیابی کیفی

شناسه آگهی: 1582514

شماره میم الف: -1

  نوبت دوم

روابط عمومي شرکت گاز استان گیلان

آگهي خرید و تملک زمین
 واقع در روستاي کاکرود از توابع شهرستان رودسر

شرکت گاز استان گیلان بمنظور اجراء طرحهاي عمراني و گازرساني دولت ) احداث 
ایستگاه تقلیل فشار گاز TBS کاکرود از توابع رودسر( با استفاده از اختیارات حاصله 
از ماده 9 لایحه قانوني نحوه خرید و تملک اراضي و املاك مصوب سال 1358 شوراي 
انقلاب ، قطعه زمیني به مساحت  178/55 متر مربع در قسمتي از سنگ اصلي 20 
بخش 30 گیلان را با حضور نماینده دادســتاني و کارشــناس رسمي دادگستري به 
تصرف قانوني خود درآورده است . لذا بدینوسیله به اطلاع مالک یا مالکین یا صاحبان 
هر نوع حق و حقوق متصوره قانوني در ملک یاد شــده میرســاند که ظرف 15 روز از 
تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهي با مراجعه به امور حقوقي شرکت گاز استان گیلان 
واقع در رشــت ، پارك شــهر، خیابان ملت، در تعیین و انتخاب هیئت کارشناسان 
رســمي همکاري لازم معمول دارند . در غیر اینصورت وفق تبصره 2 ماده 4 قانون 
مرقوم هیئت کارشناسان از طریق ریاست دادگستري محل ، تعیین و انتخاب خواهند 
شــد و پس از اعلام نظر آنان ارزش ملک به صندوق اداره ثبت اســناد و املاك محل 
تودیع مي گردد . ضمناً زمین مورد نظر واقع در روستاي کاکرود و موقعیت آن منطبق 

با کروکي زیر مي باشد . 
- تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/08 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/23

شناسه آگهی: 1574251

شماره میم الف: -1

  نوبت دوم

علی ملکی - شهردار شهریار 

آگهی تجدید مزایده عمومی 
) اذن در انتفاع تابلوهای تبلیغاتی موجود در سطح شهر امیریه و کهنز ( سال 1402 

شــهرداري شــهریار در نظر دارد به اســتناد مجوز شماره 1194  مورخ 1401/08/21 شورای اسلامی شهر شهریار ،درخصوص ) اذن در انتفاع تابلو های تبلیغاتی موجود در 
سطح شهر منطقه امیریه و کهنز به منظور بهره برداری از فضای تبلیغاتی در سطح شهر به بخش خصوصی ( از طریق مزایده عمومی به شماره مزایده 5002093897000031 
با شماره مورد اجاره 5102093897000115 ، با جزئیات مندرج در اسناد مزایده ، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( ، اقدام نماید . لذا از متقاضیان 

دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده به شرح جدول ذیل به درگاه سامانه تدارك الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه نمایند.
1 (  مبلغ پایه کارشناسی اجاره سالیانه 20/017/043/000 ریال با احتساب ارزش افزوده می باشد .

2 ( سپرده شرکت در مزایده مبلغ 1/000/852/170 ریال است .که می بایست بصورت ضمانت نامه یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شهرداری باشد 
3 (  سپرده نفرات اول و دوم مزایده  تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد.

4 (  شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
5 (  هزینه درج آگهی وکارشناسی صورت گرفته به عهده برندگان مزایده می باشد .
6 (  سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاری در اسناد مزایده درج گردیده است 

7 ( متقاضیان می بایست دارای مجوز تبلیغات از اداره کل فرهنگ وارشاد اسلامی باشند . 
8( تاریخ نمایش در سامانه : مورخ 1402/07/16 لغایت ساعت 13:00 تا مورخ 1402/08/04 

9( مهلت دریافت اسناد مزایده از تاریخ نمایش در سامانه تا ساعت 13:00 تاریخ 1402/07/24 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت . 
10 ( مهلت ارائه پیشنهادات از تاریخ 1402/07/16 ساعت 13:00 تا تاریخ 1402/08/04 ساعت 13:00 ) در سامانه ستاد ( 

11( زمان بازگشایی پیشنهادات : ساعت 14/30 مورخ 1402/08/06 
12 ( زمان اعلام برنده : تاریخ 1402/08/07 ساعت 14:30 

تاریخ انتشار نوبت اول  : 1402/07/16- نوبت دوم : 1402/07/23



چالشِ اسفند
مواضع مبهم جریان اصلاحات درباره انتخابات مجلس

گروه سیاسی: ثبت نام نهایی از داوطلبین انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی از روز ۲۷ مهر به مدت ۷ روز انجام می شود. افرادی می توانند در این انتخابات 
ثبت نام کنند، که مدارک آنها در مرحله ثبت نام اولیه که در مرداد برگزار شــد، تأیید 
شده باشد. با اصلاح قانون انتخابات مجلس، برای اولین بار ثبت نام اولیه از داوطلبان 
برگزار شد و حدود ۴۹ هزار نفر در این انتخابات ثبت نام کردند البته بین تصویب این 
قانون و ابلاغ آن تا اجرا چند روز بیشــتر فاصله نشــد همین مســاله انتقاد جدی 

اصلاح طلبان را به همراه داشت اما اصولگرایان مشکلی با این مساله نداشتند.
با این حال پس از پایان مرحله ثبت نام اولیه، احمد وحیدی وزیر کشــور اعلام کرد 

که همه جناح های سیاسی از این انتخابات استقبال کرده اند.
محسن اسلامی سخنگوی ستاد انتخابات کشور در پاسخ به این پرسش که در زمان 
پیش ثبت نام، از جریان سیاســی داوطلب هم ســؤال شــده است، تصریح کرد: »ما 
اطلاعات ۱۸ گانه از داوطلبان خواســتیم که بیشــتر اطلاعات هویتی، تحصیلی یا 
مدرک برای استعفا بود و در واقع اطلاعات عام گرفتیم و بیشتر از این از داوطلبان 
سوالی نپرسیدیم. با این حال حدود ۱۲۰۰ نماینده ادوار مجلس در این دوره ثبت نام 

کرده اند که همه طیف های سیاسی در بین آنها وجود دارند.«
ســیدمحمدتقی شــاهچراغی رئیس ستاد انتخابات کشور هم با تاکید بر بی طرفی 
وزارت کشور در انتخابات، تصریح کرد: »هیچ نسبتی با هیچ کاندیدایی در برگزاری 
انتخابات نداریم و هر کدام از ما باید رأی بدهیم و حتماً به فردی تمایل داریم اما به 
عنوان مجری انتخابات نباید از هیچ نامزدی طرفداری بکنیم و این خط قرمز ماست.«

عزم جزم اصولگرایان برای حفظ مجلس ��
شــورای وحدت اصولگرایان و شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب دو تشکل اصلی در 
جریان اصولگرا که در دوره های پیشــین انتخابات شــکل گرفته اند، بر لزوم حضور 
حداکثــری در انتخابــات تاکید دارند و در حــال ارزیابی از عملکرد نمایندگان فعلی 
مجلس و شناسایی نیروهای جدید هستند. به نظر می رسد چالش اصلی این جریان 
در انتخابات امســال، دســتیابی به لیست واحد و جلوگیری از تشتت لیست ها باشد.

منوچهر متکی سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان اظهار کرده است که »با تمام 
ظرفیت به میدان انتخابات آمده ایم تا نیروهای کارآمد و ظرفیت های کارشناسی را 
برای انتخاب مردم آماده کنیم.« این شورا کار شناسایی کاندیداهای احتمالی انتخابات 

را نیز آغاز کرده است.
متکی: عدم احراز صلاحیت به حداقل برسد ��

متکی به شورای نگهبان هم توصیه کرده است که شرایط برگزاری انتخابات مشارکتی 
را فراهم کند. بادامچیان دبیرکل حزب مونتلفه هم توصیه مشابه متکی داشته و گفته 
که »به هر تعداد که میســر اســت میدان حضور در انتخابات داده شــود.« مصطفی 
پورمحمدی دبیرکل جامعه روحانیت هم بر این اعتقاد است که »می خواهیم مشارکت 
در این دوره بالاتر از دوره قبل باشد و این را در شرایط کنونی یک توفیق بزرگ برای 
نظام می دانیم. برای این دغدغه، لازم است شورای نگهبان با وسعت نظر بیشتری 

در بحث تأیید صلاحیت ها ورود کند.«
البته سیامک ره پیک قائم مقام دبیر شورای نگهبان نسبت به دیدگاه اعمال تساهل 
و تسامح برای افزایش مشارکت واکنش نشان داد. او اظهار کرد: »در اجرای قانون 
نباید نفوذ و تبعیضی وجود داشته باشد. نباید کار غیرقانونی انجام شود. اگر تساهل 
و تســامح منجر به عدم اجرای قانون و اجرای ناقص و تبعیض وار آن شــود، اعتماد 
عمومی خدشه دار خواهد شد. اینکه گفته می شود شورای نگهبان باید از قانون عبور 

کند تا شاهد افزایش مشارکت در انتخابات باشیم حرف صحیحی نیست.«
از سویی کارگروه تعیین مدل انتخاباتی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی، با 
عضویــت غلامعلــی حدادعادل به عنوان رئیس، داوری دبیر و قاســمپور، ریاض، 
روح الامینی و قدیمی چهار معاون شــورا به همراه پنج عضو حقیقی شــامل مهدی 
چمران، پرویز سروری، مهدی محمدی، مهدی اقراریان و حجت الاسلام آقامیری 

تشکیل شده است.
حداد عادل: تاکید ما تمرکز بر سه اصل کارآمدی، عقلانیت و انقلابی بودن است ��

غلامعلــی حدادعادل رئیس شــورای ائتلاف اصولگرایان بــا تاکید بر لزوم تدوین 
شاخص های دقیقی برای انتخاب کاندیداها، گفته است که »ما در مجلس دوازدهم 
باید به دنبال شناسایی و استفاده از همه ظرفیت های جبهه انقلاب باشیم. تاکید ما 
تمرکز بر ســه اصل کلیدی کارآمدی، عقلانیت و انقلابی بودن در معرفی نامزدها 
است.«جبهه پایداری نیز در آستانه ثبت نام اولیه انتخابات در بیانیه ای شاخص های 
فردی، سیاســی و اجتماعی و علمی و تخصصی برای داوطلبان انتخابات معرفی 
کرده و تاکید کرد که افرادی که این شاخص ها را دارند به این جبهه معرفی شوند.

پیش از این صادق محصولی دبیرکل جبهه پایداری انقلاب اسلامی درباره فعالیت 
انتخاباتی این جبهه اظهار کرده است که »جبهه پایداری انقلاب اسلامی در شناسایی 
و انتخاب فرد اصلح اصول و موازینی دارد که طبق آن به نامزدها در شــاخص های 
مختلف که با ضریب های متفاوت اعمال می شود نمره می دهد و ارزیابی می کند و 

افراد از بالاترین نمره به ترتیب وارد لیست می شوند.«
البته او چالش دســتیابی به لیســت واحد اصولگرایی را آغاز کرد و گفته »ما در عین 
اینکه هیچگونه منعی از ارائه یک لیست واحد نداریم اما باید ملاک ها به طور دقیق 

بررسی شود و نباید اینگونه باشد که به هر قیمتی یک لیست واحد ارائه دهیم.«
ابهام در اردوی اصلاح طلبی ��

بــا شــروع ثبت نام اولیه انتخابات، جبهه اصلاحــات اعلام کرد که توصیه ای برای 
نام نویســی ندارد. علی صوفی فعال سیاســی اصلاح طلب درباره این موضع جبهه 
اصلاحات، گفت که »قانون پیش ثبت نام برای اولین بار به اجرا گذاشته شد. معمولًا 
تا زمان ثبت نام انتخابات مهلت وجود دارد و ما روی انتخابات بحث می کردیم. اما 
ایــن رونــد پیش ثبت نام شــرایطی را پیش آورد که جبهــه اصلاحات از یک طرف 
نمی توانست متعهد شود و از طرفی قانون بود و نمی توانست آن را رد کند. بنابراین 

اعلام کرد نفیا و اثباتا هیچ توصیه ای ندارد.«
در جریان اصلاحات تاکنون موضع رسمی درباره انتخابات گرفته نشده اما زمزمه هایی 
هر چند ضعیف در گوشه وکنار مبنی بر تحریم انتخابات به گوش می رسد. البته جبهه 
اصلاحات در بیانیه ای که به مناســبت ســالگرد اعتراضات سال گذشته منتشر کرد، 

خواهان »اصلاح شورای نگهبان و برگزاری انتخابات آزاد و رقابتی« و »بازگرداندن 
مجلس به جایگاه واقعی خود به عنوان مرجع انحصاری قانونگذاری« شد.

حجاریان: مدافع مشارکت مشروط در انتخابات هستم ��
ســعید حجاریان تئوریســین جریان اصلاحات مخالف تحریم انتخابات است. او در 
گفت وگویی تاکید کرده که »من مدافع مشــارکت مشــروط در انتخابات هســتم و 
درباره آن بارها صحبت کرده ام. من از صندوق رأی استاندارد، غیراستصوابی و آزاد 
دفاع می کنم حتی اگر یک اصلاح طلب انتخاب نشود. از سوی دیگر تأسف می خورم 
که ما سال هاست به جای آنکه دغدغه توسعه کشور را داشته باشیم گرفتار آفت زدایی 
از انتخابات شده ایم.«رســول منتجب نیا از اصلاح طلبان باســابقه نیز بحث تحریم 
انتخابات را رد کرده است. او گفته است که »اصلاح طلب ها قائل به تحریم نبودند 
و به صورت کلی ممکن است شخصی به عنوان یک فرد انتخابات را تحریم کند اما 
کل اصلاح طلب ها و جریان اصلاح طلب، انتخابات را تحریم نکرده اند. ممکن است 
در برخــی مــوارد کاندیــدا ندهند و از کاندیدا حمایت نکنند اما این به معنای تحریم 

نیست.«
به نظر می رســد تحریم انتخابات توســط جریان اصلاحات ایده پررنگی نباشــد اما 
استراتژی انتخاباتی این جریان هنوز در ابهام است و نظرات مختلفی در خصوص 
انتخابــات در میــان احزاب اصلاح طلب وجود دارد به طور مثال حزب اتحاد ملت در 
نامه ای به ابراهیم رئیســی با انتقاد تند از قانون جدید انتخابات، تصریح کرده اســت 
که قانون جدید انتخابات موجب شــده اســت که تنها پوسته ای از حاکمیت قانون و 
گردش نخبگان باقی بماند و در عمل بی قانونی و انسداد سیاسی رخ دهد و وضعیت 
به گونه ای پیش برود که گویی تکلیف انتخابات پیش از برگزاری آن مشخص شده 
است.«در مقابل حزب کارگزاران که در این سال ها در هر شرایطی موافق مشارکت 
در انتخابات بوده اســت، این بار هم مردم را به مشــارکت در انتخابات دعوت کرده 
است. حسین مرعشی دبیرکل این حزب درباره موضع کارگزاران گفت: »موضعمان 
این است که مردم ایران خیلی منتظر تصمیمات سیاسیون و احزاب سیاسی نباشند 
و سعی کنند هر کسی از نیروهای مختلف اجتماعی، صنفی و محلی و بومی، بتواند 
از حقوق خود در این انتخابات دفاع کند. این تنها توصیه ای است که ما فعلًا در مورد 

انتخابات داریم.«
امید اعتدال گرایان به انتخابات ��

اســتراتژی اعتدال گرایان که جریان وابســته به دولت یازدهم و دوازدهم هستند، 
روشن است و آنها طبق توصیه حسن روحانی، در انتخابات شرکت کرده اند. محمود 
واعظی رئیس دفتر رئیس دولت یازدهم و دوازدهم درباره موضع آنها در انتخابات 
گفته اســت: »سیاســت ما بر این بود که افراد را تشــویق به ثبت نام کنیم. چون 
نمی دانســتیم تا ۶ ماه بعد چه اتفاقی می افتد. بنابراین در تهران و هم در اســتان ها 

ثبت نام کردند.
وی درباره نظر روحانی درباره ثبت نام اعضای دولت ایشان در انتخابات، تصریح کرد: 
»من در جلسه ای که بودم از آقای روحانی مشورت خواستند و ایشان گفتند کسانی 
که علاقه مند و آماده هســتند، نظرم مثبت اســت که ثبت نام کنند. به همین جهت 

نظر ایشان به استانداران هم گفته شده و تعدادی از آنها هم ثبت نام کردند.«

 محسن فرامرزی
روزنامه نگار

2

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

هیچ بعید 
نیست که 
عقده های 
بنیامین 
نتانیاهو 
نخست وزیر 
رژیم اسرائیل 
در رابطه با 
جمهوری 
اسلامی ایران، 
در نهایت 
آمریکا را به 
یک جنگ 
منطقه ای 
فاجعه بارِ 
دیگر، این 
مرتبه علیه 
ایران سوق 
دهد

یکشنبه- 23 مهر ماه 1402 - سال هفتم- شماره 1651

ان
جه

 و 
ان

ایر یادداشت

هلوکاست غزه

روح الله جمعه ای
روزنامه نگار

رویداد غیر قابل ترمیم هفتم اکتبر در فلسطین طوری غیرمنتظره و در شکسته 
شدن خانه عنکبوتی رژیم صهیونیستی شگفت آفرین بود که تاکنون تحلیل های 
متعدد و متناقضی در ســطح جهان ارائه شــده اســت هرچند همه تحلیل ها بر 
شکســت خفت بار اســرائیل تاکید دارند اما در غالب این تحلیل ها نگرانی های 
قابل توجهی نســبت به آینده این جنگ و دامنه و گســتره آن و تاثیرات آن در 

منطقه خاورمیانه و جهان قابل مشاهده است.
اقدام غافلگیرانه حماس در شــهرکهای صهیونیســت نشین اراضی اشغالی از 
حجمی بی نظیر در جنگاوری برخوردار بود و پس از نبرد ۱۹۷3 برای نخستین 
بار حیات و بقای رژیم صهیونیستی به چالش جدی کشیده شده است، چالشی 

که واکنش تل آویو نسبت به اقدام حماس را قابل پیش بینی می کرد.
قطعاً جنبش حماس نســبت به این واکنش اطلاع کامل و جامعی داشــت و 
می توان انتظار داشت که برای مدیریت نبرد، تاکتیک های لازم را درنظر گرفته 
باشــد اما آن ســوی میدان رژیمی قرار دارد که در طول عمر خود از هیچگونه 
جنایت آشــکار و پنهان علیه فلســطینیان و حتی کشورهای منطقه رویگردان 
نبوده و حتی با وجود توافق اسلو مبنی بر پذیرش دو کشور فلسطینی و اسرائیلی 

به هیچ یک از بندهای توافق خود پایبند نبوده است.
حاکمان چنین رژیمی با به راه انداختن هلوکاست غزه و قتل عام فلسطینیان 
که نوعی نسل کشی از جامعه عرب محسوب می شود درصدد نشان دادن کامل 

خوی وحشی و ددمنشانه خود هستند.
#هلوکاســت_غزه به وضوح نشــان داده است که در قانون جنگل موجودات 
ضعیف تر قربانی حقِ مجعولی هستند که قانون بقا در اختیار حیوانات وحشی 
قرار می دهد تا برای تضمین بقایشان علاوه بر کشتن انسانهای بی گناه، تمامی 
زیرساخت های خدمات عمومی، اقتصادی و... را نابود کنند و از این جهت است 
که تدبیر حکیمانه رهبر معظم انقلاب در فلسطینی توصیف کردن هلوکاست 
غزه، هرگونه بهانه برای جنگ افروزی بیشتر صهیونیستها علیه سایر بازیگران 

به ویژه جمهوری اسلامی ایران را از این رژیم جنایت پیشه گرفت.
باید در نظر داشــت پس از عهد شــکنی های متعدد و جنایات فراوان اسرائیل، 
فلسطینیان نیز بر اساس قاعده بقا حق پاسخ به جنایات صهیونیستها را برای 
خود محفوظ می دانند که این منطق مشترک دو طرفِ منازعه ابعاد مبهمی را 
رقم می زند و بازیگران پیرامونی این نبرد باید توجه داشته باشند هرگونه اقدامی 
که بهانه برای گســترش جنگ به دســت اســرائیل دهد نه تنها این رژیم را از 
تنگنای خفت بار هلوکاســت غزه رهایی می بخشــد بلکه با واکنش دیوانه وار 
صهیونیســت ها می تواند دامنه ضایعه بار جنگ را به کشــورهای هدف تعمیم 
دهد و چه بسا در سیطره پروپاگاندای صهیونیسم جهانی جایگاه جانی و قربانی 

جابجا شود.

رویداد
هشدار امیرعبداللهیان به صهیونیست ها و حامیانشان:
 تا دیر نشده جنایت های جنگی را متوقف کنید

ایسنا: حسین امیرعبداللهیان در نشست خبری خود در لبنان، گفت: اعلام 
ساعت صفر در صورت تداوم جنایت های رژیم صهیونیستی در اختیار جریان 
مقاومت است.وی تاکید کرد: مقاومت فلسطین به تنهایی قادر است که هر 
اقدامی را انجام دهد و از توانایی بالایی برخوردار است.وزیر خارجه کشورمان 
افزود: رژیم صهیونیســتی در بدترین وضعیت و فروپاشــی کامل امنیتی و 
نظامی قرار دارد و عملیات طوفان الاقصی شــاهدی بر این ادعا اســت.

امیرعبداللهیان همچنین با بیان این که در صورت تداوم جنایت های رژیم 
صهیونیستی علیه مردم غزه، جریان مقاومت همه سناریوهای لازم را طراحی 
کرده است، گفت: در جریان گفت وگو با مقامات مقاومت دریافت کردم در 
زمان تصمیم برای پاسخ به این جنایت ها، پاسخی که داده می شود تعیین کننده 
و تغییر دهنده نقشه کنونی سرزمین های اشغالی خواهد بود.وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران گفت: بر اســاس درکم از واقعیت های مقاومت به 
جنایتکاران جنگی و حامیان آنها در منطقه هشــدار می دهم تا دیر نشــده 
جنایت های جنگی خود را متوقف کنند و شاید تا ساعات دیگر دیر شود.وی 
گفت: هنوز فرصت سیاسی برای جلوگیری از وقوع یک بحران گسترده در 
منطقه وجود دارد. امروز بعد از این نشست با نماینده دبیر کل سازمان ملل 
در منطقه دیدار خواهم داشت و به او می گویم وقت ابتکار و فرصت سیاسی 
همچنان وجود دارد ولی فردا دیر است.وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در مورد اقدام صهیونیست ها برای کوچ اجباری مردم غزه گفت: کوچ 
اجباری مردم غزه نشانگر آن است که رژیم آپارتاید اسراییل به جای مقابله 
در میدان جنگ، حمله وجنایت علیه زنان و کودکان را در دســتور کار خود 
قرار داده است.امیرعبداللهیان همچنین با اشاره به دیدار اخیرش با سیدحسن 
نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان گفت: در این دیدار، در جریان آخرین تحولات 
میدانی مقاومت در غزه و جنوب لبنان قرار گرفتم.وی ادامه داد: همه جهانیان 
می دانند که سید حسن نصرالله مرد عمل است.وی با اشاره به نقش مهم و 
مؤثر سید حسن نصرالله در طول سال های گذشته در ارتباط با موضوع لبنان 
و منطقه گفت: لذا آنچه که سیدحسن نصرالله به آن می اندیشد، امنیت لبنان، 
امنیت منطقه و ایجاد آینده امنیتی پایدار در منطقه است؛ لذا حزب الله لبنان 
با در نظر گرفتن جمیع جهات به حمایت و اقدام خود به شکل مقتضی عمل 
می کند.وی تصریح کرد: روش سید حسن نصرالله این است که اقدام می کند 
و بعد توضیح می دهد و افکار عمومی را در جریان آنچه که گذشــت، قرار 
می دهد.وی همچنین در بخشی دیگر از صحبت های خود در پاسخ به سوالی 
با اشاره به گفت وگوی تلفنی اخیر رییس جمهور ایران و محمدبن سلمان 
ولیعهد سعودی در مورد تحولات اخیر فلسطین گفت: نه عربستان و نه هیچ 
کدام از رهبران جهان اســلام، موضوع فلســطین را از دستور کار خود خارج 

نکرده و نخواهند کرد.

قالیباف: کی می خواهیم اقتصاد برق را حل کنیم

ایسنا: محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: طبق ماده 
۱۷ قانون مانع زدایی از توســعه برق، وزارت نیرو بعد از اطمینان از تأمین برق 
مورد نیاز داخلی و طبق برنامه اعلامی مجوز می دهد. پس این بند باعث ایجاد 

رانت به بخش خصوصی نخواهد شد.
وی ادامه داد: بخش خصوصی با پول خود برای ما نیروگاه می سازد و برق تولید 
می کند بعد مکلف می شود در زمان پیک مصرف برق را به شبکه داخلی داده 
و وقتی هم که پیک مصرف نیســت حداقل ۹۲ هزار اســمی و ۷۲ هزار عملی 
تولید داریم. گاهی هم که در پیک مصرف قرار نداریم ۱۶ هزار مگاوات اضافه 
تولید برق داریم که می توان صادر کرد منتها پول را براساس مصرف می گیریم 
اما بدهی ها داده نمی شود اکنون به بخش خصوصی تولید برق بدهی داریم اما 
پول ها داده نمی شود. کی قرار است اقتصاد برق را حل کنید و بخش خصوصی 

وارد شود؟
رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان این که این بند کمکی به دولت است، 
اضافه کرد: ما تا زمانی که بخواهیم با پول دولت نیروگاه افزایش بدهیم، عقب 

می مانیم نتیجه آن می شود که صنعت می خوابد.

 جنگ غزه
 و نقشه کثیف 
نتانیاهو 
علیه ایران

نقش اقتصاد  از پیامدهای "طوفان 
الاقصی" گزارش می دهد؛

پایگاه خبری "مدرن دیپلماســی" در گزارشــی با اشــاره به 
اوج گیری جنگ غزه، به طور خاص به رویکرد دولت نتانیاهو 
در مدیریت این جنگ پرداخته و تاکید کرده که نخست وزیر 
اسرائیل و حامیان افراطی اش سعی دارند پله پله دولت آمریکا 
را به ســمت گســترده کردنِ دامنه جنگ و معطوف کردن آن 
به سمت ایران، هدایت کنند. موضوعی که البته یک آرزوی 

دیرینه برای آن ها است.
بــه گزارش »نقش اقتصاد«؛ پایــگاه خبری-تحلیلی مدرن 
دیپلماســی در گزارش خود می نویسد: »هیچ بعید نیست که 
عقده های بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم اسرائیل در رابطه 
با جمهوری اسلامی ایران، در نهایت آمریکا را به یک جنگ 
منطقه ای فاجعه بارِ دیگر، این مرتبه علیه ایران ســوق دهد. 
پس از عملیات "طوفان الاقصی" که در تاریخ ۷ اکتبر صورت 
گرفــت، نتانیاهــو به صرافت افتاده تا علیــه ایران، اقدامات 
ماجراجویانــه ای را انجــام دهد. در این رابطه، نخســت وزیر 
اســرائیل سعی دارد تا با جوســازی های خود پیرامون حمله 
حماس به عمق اسرائیل و همچنین جلب حمایت بین المللی، 
زمینه را برای نشان دادن یک واکنش گسترده در سطح منطقه 
فراهم ســازد. البته که نتانیاهو در پیشــبرد این دستورکار، هم 
منافع سیاســی و هم منافع شــخصی قابل توجهی را نیز برای 
خود متصور اســت. توجه داشــته باشیم که اگر اسرائیل یک 
ماجراجویــی منطقه ای راه بیندازد، مقام های این رژیم تا حد 
زیادی از ارائه پاسخ به دلیل ناکارآمدی های عجیب و غریب 

امنیتی و سیاسی خود طفره می روند و در عین حال، شخص 
نتانیاهو نیز می تواند روند گسترده اعتراضات که مدت هاست 
علیــه وی در جریــان بوده و البته اتهامات قضایی که علیه او 
مطرح است را به کل منحرف سازد. معادله ای که در ماه های 
گذشته به یک دردسر واقعی برای نخست وزیر اسرائیل تبدیل 
شده است. در این وضعیت، نتانیاهو عملًا یک شبه سعی داشته 
تا خود را از قامتِ یک نخست وزیر شکست خورده و بحران 
زده خارج و در مقام یک رهبر سیاسیِ کارآمد در زمان جنگ 
ظاهر شــود. در این میان، احزاب اپوزیســیون در اسرائیل نیز 
پیشــنهاد ائتلاف با نتانیاهو و تشــکیل دولت وحدت ملی را 
مطرح کردند. نتانیاهو در روزهای گذشــته جهت پیشــبرد 
دستورکارهای خود، حمایت های نامشروط و گسترده ای را از 
سوی دولت های غربی دریافت کرده است. کشورهای غربی 
اعلام کرده اند که دامنه جنگ و درگیری تا هر زمان که طول 
بکشــد، آن ها حامی اسرائیل باقی خواهند ماند. در این راستا، 
دولت بایدن اقدام به ارسال تجهیزات و مهمات برای اسرائیل 
کرده و مدرن ترین و پیچیده ترین ناو جنگی خود موســوم به 
"فــورد" را نیز با تعدادی ناوشــکن، عازم آب های مدیترانه 
شرقی کرده است. البته که دیگر نیروهای آمریکایی در منطقه 
نیــز در حالت آماده باش هســتند و وضعیت نیروهای مقابلِ 
آن ها )محور مقاومت( نیز خود از احتمال وقوع جنگ و درگیری 
و تنش های گســترده تر در آینده حکایت دارد. ظاهراً انگیزه 
اصلــی دولت بایدن در تشــدید حمایت هایش از اســرائیل، 

معطوف به تقویت بازدارندگی راهبردی در منطقه است تا این 
اطمینان خاطر ایحاد شود که اسرائیل با سناریوهای به شدت 
بحرانــی رو بــه رو نخواهد شــد. با این حال، مرور گزاره های 
تاریخی حاکی از این هســتند که مشــوق اصلی بایدن در امر 
تشدید حمایت هایش از اسرائیل، عمدتاً سیاسی است و بایدن 
و حــزب دموکــرات می خواهنــد مطمئن شــوند که حزب 
جمهوریخــواه از وضعیت جــاری، به ضرر حزب دموکرات و 
انجام تبلیغات علیه آن ها استفاده نخواهد کرد. موضوعی که 
به ویژه با توجه به نزدیک شــدن به زمان برگزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۲۰۲۴ آمریکا، ابعاد جدی تری را نیز 
به خود می گیرد. در این راستا، شاهد آن بوده ایم که مخالفان 
جمهوریخــواهِ دولت بایدن، به صراحــت توافق اخیر مبادله 
زندانیان میان ایران و آمریکا و آزادســازی ۶ میلیارد دلار از 
دارایی های ایران را به حملات حماس علیه رژیم اســرائیل 
ربــط داده و بــه همین طریق، این دولت و سیاســت خارجی 
خاورمیانه ای آن را به ناکارآمدی متهم می سازند. با این حال، 
نتانیاهــو و وزرای متعصب و افراطی اش، احتمالًا انگیزه های 
متفاوتــی را در تحریــک آمریکا جهت مداخلــه فعال تر در 
میدان های نبرد، در دســتورکار دارند. اهدافی که ورای ایجاد 
بازدارندگی نظامی و یا اهداف خاص سیاســی قرار می گیرند. 
احتمالًا آن ها به دنبال گسترده کردنِ دامنه جنگ کنونی، در 
ســطح منطقه و به طور خاص علیه ایران هســتند. نتانیاهو و 
متحــدان افراطــی اش تا کنون بارها و بارها از نقش محوری 

ایران در طراحی عملیات "طوفان اقصی" خبر داده اند و البته 
کــه پیشــتر نیز ایران را چهره اصلــی در پسِ مبارزات ملت 
فلســطین علیه اســرائیل توصیف می کردند. در این رابطه، 
جریان های سیاســی و رسانه ای مختلف در آمریکا و اروپا نیز 
در مــورد گــزاره دخالت ایران و نقش محوری این کشــور در 
شکل دهی به عملیات طوفان اقصی و تقویت قدرت نظامی 
جریان مقاومت فلســطین علیه اسرائیل، مانورهای تبلیغاتی 
فراوانــی را انجــام می دهند. با این حال، مقام های آمریکایی 
تاکنون در چندین نوبت، ادعاهای اسرائیل را رد کرده و تاکید 
داشــته اند که نشــانه ای دال بر مداخله ایران در قالب مسائل 
مذکور نیافته اند. توجه داشــته باشیم که نتانیاهو و متحدانش 
نمی تواننــد بــدون دریافت یک چراغ ســبز جدی و دریافت 
کمک های قابل توجه از ســوی واشــینگتن، علیه ایران یک 
اقدام نظامی معتبر را انجام دهند. با این حال، دولت نتانیاهو 
ســعی دارد تا عملیات طوفان اقصی و درگیریهای پس از آن 
را بهانــه قــرار دهد و دولت آمریکا را وار جنگ با ایران کند. با 
این همه، نکته قابل تأمل این اســت که شــرایط در موضعیت 
کنونی کاملًا پیچیده است و البته که اسرائیل و آمریکاها نیز 
اشتباه خواهند کرد اگر ایران را مثلًا شبیه به عراقِ سال ۲۰۰3 
ارزیابی کنند. تردیدی نیســت که هرگونه ماجراجویی علیه 
ایران، با توجه به ظرفیت ها و قدرت این کشور، تبعات وخیم 

و گسترده ای را به همراه خواهد داشت.«
منبع: پایگاه خبری-تحلیلی مدرن دیپلماسی ��

سامان سفالگر
روزنامه نگار

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار شیخ ابراهیم زکزاکی 
رهبر جنبش اســلامی نیجریه و همســر وی، با قدردانی از مجاهدت های وی و 
خانواده اش، قدرت روز افزون اسلام در جهان به رغم توطئه های گسترده را نتیجه 
مجاهدت ها دانســتند و با اشــاره به شــرایط فلسطین اشغالی و به ویژه غزه گفتند: 
امروز یکی از مظاهر قدرت اســلام همین مســائلی اســت که در فلسطین در حال 

روی دادن است.
ایشان تاکید کردند: قضایای روزهای اخیر فلسطین به ویژه بمباران ها و شهادت 
زنان و کودکان و مردان، دل انســان را مجروح می کند اما بخش دیگری از این 
قضایا نشان دهنده قدرت باور نکردنی اسلام در فلسطین است و با لطف و عنایت 

خداوند متعال این حرکتی که در فلسطین آغاز شده است، به پیش خواهد رفت و 
منجر به پیروزی کامل فلسطینی ها خواهد شد.

رهبر انقلاب اســلامی خاطر نشــان کردند: همه در دنیای اســلام وظیفه دارند به 
مردم فلسطین کمک کنند.

حضرت آیت الله خامنه ای تشکیل نظام اسلامی در ایران و شکل گیری حکومتی 
بر مبنای تفکر اسلام سیاسی بعد از قرن های متمادی را یکی از وجوه قدرت اسلام 
برشــمردند و تاکید کردند: جمهوری اســلامی از زمان تأسیس تاکنون روز به روز 

قوی تر شده و در آینده نیز قوی تر از حال، خواهد شد.
ایشان فعالیت های اسلامی در دنیا را روز به روز درحال گسترش خواندند و افزودند: 

امروز حرکت اســلامی در نقاط مختلف دنیا همچون آفریقا، آســیا، اروپا و شــمال 
آمریکا درحال گسترش است و با عنایت خداوند، موفقیت های این حرکت با قدرت 
بیشتری ادامه خواهد شد.رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود 
دیدار با شیخ زکزاکی و خانواده وی را بسیار خوشحال کننده خواندند و خطاب به 
آنان گفتند: شما مصداق مجاهد حقیقی فی سبیل الله هستید و امیدواریم که بتوانید 
مجاهدت خود را ادامه دهید.شیخ ابراهیم زاکزاکی رهبر جنبش اسلامی در نیجریه 
و همسر وی نیز در این دیدار با ابراز خرسندی فراوان از این دیدار، احساسات خود 
را غیرقابل توصیف خواندند و گفتند: امیدواریم با دعاهای جنابعالی و تلاش ها و 

مجاهدت مسلمانان، اسلام روز به روز گسترش بیشتری بیابد.

رهبر انقلاب: همه دنیای اسلام باید به مردم فلسطین کمک کنند



خریداران دلار غیب شدند
 بازار ارز در وضعیت قرمز

گروه اقتصادی: در حالی که در آغاز معاملات هفته گذشته قیمت دلار آمریکا در کانال 
۴۹ هزار تومان قرار داشت، اما با شروع مناقشات نظامی در منطقه در روزهای ابتدایی 
هفته گذشــته، بازار ارز تهران تحرکات جدیدی از خود به نمایش گذاشــت و در روز 
شــنبه، ۱۵ مهرماه بلافاصله دلار در کانال ۵۰ هزار تومان قرار گرفت.روند افزایشــی 
قیمت دلار در روزهای بعد نیز ادامه داشــت، به طوری که تا روز دوشــنبه، ۱۷ مهرماه 
قیمت ها از کانال ۵۲ هزار تومان هم عبور کرد.اما در روزهای میانی هفته با تغییر در 
ســیگنال های سیاســی روند افزایشی متوقف شد و نمودار قیمت این ارز تغییر فاز داد. 
به عبارتی، بازارســاز در این دوره ســعی کرده با بمباران اخبار آزادسازی ارزهای بلوکه 
شــده و خبردرمانی تا حدودی جلوی نوســانات ارزی را بگیرد و قیمت دلار را کنترل 

کند.
سیگنال جدید سیاسی با بازار ارز ��

روز جمعه خبری به نقل از روسای کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و قطر 
در حاشــیه اجلاس ســالانه صندوق بین المللی پول درباره دارایی های ارزی ایران در 
قطر منتشر شد.محمدرضا فرزین، رییس کل بانک مرکزی در دیدار با رییس کل بانک 
مرکزی قطر عنوان کرد: با توجه به اینکه منابع ارزی آزاد شده ایران در قطر از طریق 
ســوئیفت و با گشــایش های LC قابل استفاده است لذا هم اکنون ارتباطات فنی بین 
بانک های قطری و ۶ بانک ایرانی در حال جریان است و بانک های عامل با برقراری 

این ارتباطات فنی، دستور پرداخت های لازم را ارسال و عملیاتی می کنند.
فرزین با اشاره به محورهای توافق قبلی ایران با قطر درباره نحوه استفاده از این منابع 

ارزی در ۶ بانک ایرانی در قطر، بر تسریع موضوع به منظور شروع پرداخت در هفته 
آینده تاکید کرد.شیخ بندر بن محمد بن سعود آل ثانی، رییس کل بانک مرکزی قطر 
نیز در این دیدار تاکید کرد: قطر به کلیه تعهدات خود با ایران پایبند است و هیچ مانعی 
در توسعه روابط بانکی دو کشور وجود ندارد.رئیس کل بانک مرکزی قطر با اشاره به 
اقدامات اساســی و خوبی که طی روزهای گذشــته درباره استفاده از منابع ارزی ایران 
در قطر انجام شده است گفت: شایعات مطرح شده در این باره طی یکی دو روز گذشته 
ارزش واقعی ندارد و بیشــتر یک شــوخی و بازی رســانه ای بود.پیش از این روزنامه 
آمریکایی واشنگتن پست در یکی از شماره های اخیر خود ادعای جدیدی را در رابطه 
با دلارهای ایران مطرح کرده بود. در گزارش این روزنامه نوشته شده بود: »آمریکا و 
قطر توافق کردند تا زمان انجام تحقیقات در مورد حمله حماس به اســرائیل، جلوی 

دسترسی ایران به ۶ میلیارد دلار موجود در بانک های قطر گرفته شود.«
آخرین قیمت دلار در بازار ��

در هفته گذشــته هر دلار آمریکا در نهایت تا مرز کانال ۵۰ هزار تومان پایین آمد و 
روی رقم ۵۱ هزار و ۱۷۰ تومان ایستاد.آن طور که در روند بازار مشاهده می شود، در 
حال حاضر برخی از خریداران دلار در لاک احتیاطی فرو رفته اند و به نوعی، معامله گران 
در انتظار اخبار سیاسی یک هفته آینده هستند. فعالان بازار ارز عنوان می کنند: با وجود 
افزایش قیمت دلار اما روند عرضه و تقاضا در بازار در تعادل قرار داشت. این در حالی 
اســت که رصد اخبار توســط معامله گران ضربان های خرید و فروش در بازار ارز را 
مشخص کرد.با این وجود بسیاری از فعالان بازار ارز احتمال بازگشت این اسکناس 

به کریدور ۴۰ هزار تومانی را کم می دانند. آن ها معتقدند در صورتی که اخبار مساعد 
در حــوزه رفــع تحریم ها و مذاکرات برجام روانه بازارها شــود دلار به قیمت ۴۹ هزار 
تومانی قبلی برخواهد گشت. این عده احتمال وقوع این رخداد را نیز بسیار کم می دانند.

معامله گــران حرفــه ای در حال حاضر ترجیح می دهند در بازار پرتلاطم روزهای اخیر 
همچــون خریــداران عجول روزهای اخیرنقره داغ نشــوند.در ایــن میان، عده ای از 

معامله گران مدعی هستند که در شرایط فعلی خریدار در بازار نایاب شده است.
قیمت طلا به پرواز در آمد ��

در همین حال روند جهشی قیمت طلا در بازار جهانی همچنان ادامه دارد.
قیمت طلا هم در بازار جهانی گران شــد. آخرین وضعیت بازار جهانی طلا حاکی از 
افزایش نزدیک ۴ دلاری قیمت اونس طلا است.در حال حاضر هر اونس طلا در بازار 
جهانی یک هزار و ۹3۲ دلار قیمت دارد و این قیمت در شرایطی است که یک هفته 
قبل طلا ۱۰۰ دلار ارزان تر بود؛ این نشان از افزایش ۵.۴ درصدی قیمت طلا در این 
مدت را دارد.روز شــنبه هفته گذشــته، اونس طلا در بازار جهانی یک هزار و ۹3۲ دلار 
بود و به نظر می رســد فعلًا روند صعودی بازار جهانی طلا ادامه دارد.تحلیلگران بازار 
طلا پیش از این نیز ساختار انس را صعودی پیش بینی کرده بودند. آن ها انتظار ورود 
به منطقه ۱۹۰۰ دلاری را برای طلای جهانی داشتند.بنا به گزارش رویترز، درگیری 
در خاورمیانه و انتظار پایان روند افزایش نرخ بهره بانک مرکزی آمریکا قیمت طلا را 
در بازار جهانی افزایش داده است. در حال حاضر طلا در آستانه بهترین هفته خود طی 

هفت ماه گذشته قرار دارد.

صنعت نساجی برای نوسازی نیاز به ۵ میلیارد دلار سرمایه دارد

سید شجاع الدین امامی رئوف دبیر انجمن صنایع نساجی ایران، اظهار کرد: ما برای صنعت نساجی که یک صنعت اشتغال زا و دارای ارزش 
افزوده است نیاز داریم که در یک برنامه ۵ ساله ۵ میلیارد دلار تسهیلات برای بازسازی و نوسازی تخصیص دهیم؛ یعنی باید سالی یک 
میلیارد دلار تســهیلات در نظر بگیریم تا زیرســاخت های خود را از نظر تولید پارچه و پوشــاک تقویت کنیم.امامی رئوف درباره تأمین مواد 
اولیه به مهر، گفت: بخشی از مواد اولیه مصرفی صنعت ما گرانول های پتروشیمی است. متأسفانه خریدهایی که از بورس کالا انجام می دهیم 
با رقابت های نسبتاً بالایی انجام می شود و نیاز داریم یا خوراک گاز پتروشیمی ها به شکل قابل توجهی تأمین شود یا اینکه یک واحد دیگری 
مثل واحد پتروشیمی تندگویان ایجاد شود تا پاسخگوی نیاز صنعت نساجی باشد.دبیر انجمن صنایع نساجی ایران تصریح کرد: در بخش 
مواد اولیه طبیعی هم ما مصرف کننده پنبه هستیم و متأسفانه پنبه تولید شده در داخل ۵۰ درصد نیاز صنعت نساجی ما تأمین می کند و در 
نتیجه مجبور به واردات پنبه هستیم که همین مساله مشکلات زیادی برای صنعت نساجی ایجاد کرده است زیرا بازار جهانی پنبه یک بازار 
محدودی اســت.وی افزود: در واقع واحدهای ما باید در حجم زیادی خرید کنند خود این خرید کردن، نقل و انتقال پول، رســیدن جنس 
پروســه طولانی اســت که پروســه تولید هم حســاب نمی شود. برای یک صنعتگر برنامه ریزی کردن برای خرید پنبه پروسه سختی است.

امامی رئوف اظهار کرد: درخواســت ما این اســت که وزارت صمت یک حجم زیادی پنبه خریداری کند و به واحدهای صنعت نســاجی از 
طریق بورس یا… بفروشــد. در واقع به جای اینکه واحدهای ما بروند کل دنیا را بچرخند و با ســختی پنبه وارد کنند؛ به عنوان مثال بهتر 
اســت وزارتخانه برای خرید یک پکیج ۱۰۰ هزار تنی با کشــورهای تولیدکننده توافق کند و در نهایت صنایع نســاجی از خود دولت پنبه را 

بخرند.وی گفت: در این صورت پنبه هم ارزان تر و هم راحت تر به دست تولیدکننده می رسد و هم امنیت خرید بالا می رود.

افزایش 100 درصدی قیمت مکمل های دامی در سال جاری

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران، اظهار داشت: شرایط تأمین نهاده ها بسیار بد است. مخصوصاً در مورد سویا 
اصلًا یافت نمی شــود و شــرایط آن بدتر از قبل هم شــده اســت. برای نمونه در هفته گذشته توانستیم با قیمت 3۵ هزار تومان خرید 
کنیم.ناصر نبی پور در گفت وگو با ایلنا در خصوص وضعیت بازار تخم مرغ گفت: بازار شرایط معمولی دارد و قیمت همچنان زیر نرخ 
مصوب اســت. میانگین قیمت ها در هفته گذشــته ۴۶ هزار و ۵۰۰ تومان تا ۴۷ هزار تومان در بازار بوده اســت.وی در مورد وضعیت 
تولید و عرضه نیز افزود: وضع تولید خوب اســت و مشــکلی در این مورد وجود ندارد. برای بخش مازاد محصول هم چند هفته ای 
صــادرات صــورت نمی گرفــت اما اکنون کم و بیش صادرات وجــود دارد.وی در مورد اصلاح قیمت ها گفت: قرار بر این بود اصلاح 
قیمت ها انجام شود که هنوز خبری از آن نشده است. از طرفی هم قیمت همه کالاها افزایش یافته، برای نمونه ارز مکمل های دامی 
از ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان به 3۷ هزار و ۵۰۰ تومان افزایش داشته و باعث شده خود به خود قیمت شان بالا برود. از ابتدای سال تقریباً، 
قیمت مکمل های دامی ۷۰ تا ۸۰ درصد بالا رفته بود که با این تصمیم مجدداً احتمالًا تا 3۰ درصد هم افزایش یابد.نبی پور در مورد 
قیمت تمام شده تخم مرغ گفت: الان قیمت تمام شده بالای ۵۰ هزار تومان است. از همین روی، نرخ باید به ۵۴ تومان برسد که 
مرغ دار بتواند نفس بکشد. به خصوص نبودن سویا مشکل ساز شده و مرغدار مجبور است سویا را از بازار آزاد به قیمت ۲.۵ برابر تهیه 
کند.رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران گفت: الان خود مســئولان هم به قیمت ۵۶ تا ۵۷ هزار تومان اذعان 
دارند، البته در صورتی که سویا همان ۲۰ هزار تومان باشد نه سویا به قیمت 3۵ هزار تومان. از همین روی، قیمت پیشنهادی برای 

تصویب همان مبلغ ۵۷ هزار و ۸۰۰ تومان تا ۵۸ هزار تومان است.
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FATF راه حل مشکلات اقتصادی نیست

 فرآیند بحث درباره پذیرش لوایح FATF در مجلس قبل بود که به مجمع رفت و 
باید در مجمع تشخیص مصلحت تصمیم گیری شود.

موضوع جدیدی هم درباره FATF به مجلس ارتباط نداشته که آن را تصویب یا رد 
کند و یا نظر بدهد. طبیعتاً در مجمع براساس آئین نامه جدیدی هم اکنون ظاهراً در 
دســتور کار اســت، رئیس مجلس به عنوان یکی از اعضای مجمع حضور دارد که 
می تواند اظهارنظر کند و مسئول کمیسیون های تخصصی مربوطه مانند کمیسیون 
امنیت یا کمیسیون های دیگر که به تشخیص مجمع دعوت می شوند، حق رأی و 
اظهارنظر دارند اما چیزی در رابطه با موضوع FATF به مجلس ارجاع نشده است.

آن چیزی که در بحث FATF مطرح می شود این است که اساساً ما یک تکالیفی را 
می پذیریم که آن تکالیف با ماهیت استقلال و رویکرد ملی ما در تضاد است. اینکه 
تکالیفی که می پذیریم و با رویکرد استقلال ملی و رویکرد منافع ملی ما در بخش 
اقتصادی در تضاد اســت به کنار و اینکه هیچ ضمینی برای انجام تعهد هم وجود 
ندارد، موضوع دیگری اســت.ماجرای FATF از بحث مذاکرات برجامی که بیشــتر 
نیســت؛ جمهوری اســلامی همه تعهدات را پذیرفت و انجام داد اما طرف مقابل 
تعهدات خود را انجام نداد. FATF یک چارچوب این گونه است، حتی اگر اجرا هم 
شود تضمینی برای آن در نظر گرفته نمی شود که مشخص شود چقدر امکان تحقق 
آن وجود دارد. بنابراین در این خصوص حاکمیت باید تصمیم بگیرد که آیا با چیزی 
که آنها می گویند، حاضر هســتند در خصوص محورهایی که با منافع ملی ما تضاد 
دارد، کوتاه بیایند؟ البته گروه FATF با کشورها مذاکره می کند و فرمت ثابتی برای 
همه کشورها وجود ندارد، متناسب با هر کشور تعهداتش را تعریف می کند. امکان 
دارد جمهوری اسلامی بتواند در مذاکرات با گروه FATF بخشی از مسائلی که نقض 
حاکمیت ملی ما اســت و موضوع دسترســی به اطلاعات مالی، بانکی و موضوعاتی 
شبیه به این را مرتفع کند. در آن صورت فضای جدیدی خواهیم داشت.اما اگر آن 
چیزی که قبلًا در زمان آقای طیب نیا آن متن را امضا کردند، باشــد ما آن را به نفع 
منافع ملی نمی دانیم و فکر می کنیم مشکلات جدی ایجاد می کند. شرط این است 
کــه حتمــاً این موارد را مــورد مذاکرات قرار بدهند. از همه مهم تر هیچ تضمینی بر 
اجرای توافق از طرف گروه های مرتبط با FATF برای جمهوری اسلامی ایران در 
حل مشــکلات اقتصادی هم نیســت. تجربه تلخ آن هم برجامی اســت که آن طور 
شــد.افزایش مجدد نرخ ارز، ســکه و طلا هم بیشتر به مسائل سیاسی گره خورده و 
التهابات بازار ارز ناشــی از فضای جنگ در فلســطین و حوزه منطقه است؛ اما اینکه 
اتفاق خاصی افتاده باشــد که دوباره ما شــاهد تغییر نرخ ارز باشــیم، بررسی های ما 
چنین چیزی نشــان نمی دهد. به نظر می رســد این بخش از التهابات بعد از مدتی 
کاهش پیدا کند. اما سیاست های ارزی بانک مرکزی مورد انتقاد جدی ما است که 

در گذشته هم به آن اشاره شده بود.

مکث
پرداخت مطالبات گندمکاران تا پایان مهر ماه

ایسنا: مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی گفت: بخشی از مطالبات گندمکاران 
پرداخت و مابقی نیز تا پایان مهرماه پرداخت خواهد شد.ســهراب ســهرابی با بیان 
اینکه در سال زراعی گذشته میزان خرید تضمینی گندم از ۱۰ میلیون و 3۴۴ هزار 
تن گذشت، اظهار کرد: در حال حاضر نیز روزهای آخر خرید تضمینی گندم را طی 
می کنیم.وی ادامه داد: در روز شــنبه )۱۵ مهر( حدود ۵ هزار میلیارد تومان از طلب 
کشاورزان واریز و روزهای گذشته نیز ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از مابقی مطالبات 
پرداخت شد.مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی که در یک برنامه تلویزیونی 
صحبــت می کــرد، افزود: تا پایان مهرماه نیــز واریزی ها ادامه پیدا خواهد کرد.وی 
تصریح کرد: خرید تضمینی گندم نسبت به سال گذشته بیش از ۴۴ درصد و نسبت 

به دو سال قبل ۱۲۸ درصد رشد داشته است.

 تلاش برای بازگشت افزایش سن بازنشستگی
 در برنامه هفتم

ایلنا: علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، گفت: 
بحران جدی ســال های آینده ما بحران صندوق های بازنشســتگی است و ما هیچ 
چــاره ای نداریــم جز اینکه اصلاحات پارامتریک و دقیق در مدل اداره صندوق های 
بازنشستگی انجام دهیم؛ اما متاسفانه به محض اینکه این اصلاحات آغاز می شود 
فضاســازی و جوی در کشــور ساخته می شود که گویا می خواهیم با این اصلاحات 
حق و حقوق بازنشسته فعلی را نادیده بگیریم.وی ادامه داد: ما وقتی می گوییم مثلًا 
حقوق بازنشسته به جای دو سال آخر بشود ۵ سال آخر علت این است که می خواهیم 
از یک فســاد عظیمی که در این مدل ۲ ســال اکنون دارد اتفاق می افتد جلوگیری 
کنیم که افراد طی ۲۸ سال در یک سطح حقوق دریافت می کنند بعد در ۲ سال آخر 
با زدوبند یک پســت غیرواقعی می گیرند، حقوق بالا دریافت می کنند و پس از آن 
این حقوق بالا را ســال ها به صندوق تحمیل می کنند.عنابســتانی خاطرنشان کرد: 
این در حالی بود که در همین بحث افزایش متوسط حقوق از ۲ سال به ۵ سال آورده 
بودیم باید به نحوی اجرا شود که حقوق بازنشسته کمتر از ۹۰ درصد دریافتی خودش 
در زمان اشــتغال نشــود، یعنی آن بحث همسان سازی که بازنشسته ها به دنبال آن 
هستند را دولت در همین جا آورده بود، اما متاسفانه کمیسیون تلفیق به دلیل فضاسازی 
که انجام شد این را حذف کرد.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در ادامه ابراز داشت: 
مساله دیگر افزایش سن بازنشستگی بود که در همه دنیا یک مساله رایجی است. 
خب امروز در کشــور ما یک نفر 3۰ ســال کار می کند و بازنشســته می شود، به دلیل 
افزایش امید به زندگی که نزدیک به ۷۸ ســال شــده اســت نزدیک به 3۰ سال هم 
خودش مستقیم مستمری دریافت می کند بعد از فوت او 3۰ سال بعد هم فرزندان 
و خانواده او هم مســتمری را دریافت می کنند، خب قطعاً صندوق نمی تواند این را 
تأمین کند و تاب آوری ندارد در نتیجه دچار آسیب و خسارت می شود.وی ادامه داد: 
نتیجه این می شود که صندوق ورشکست می شود و ماهیانه نزدیک به ۱۲۰ تا ۱3۰ 
هزار میلیارد تومان را دولت دارد به صندوق های بازنشستگی لشگری و کشور کمک 
می کند که صندوق بتواند خودش را بچرخاند. خب این ۱3۰ هزار میلیارد تومان پول 
چه کسی است؟ پول جوانی است که باید برای او شغل و جاده و حمل و نقل و مسکن 
ایجاد کنیم.نماینده مردم ســبزوار افزود: نکته دیگر اینکه این پول را به چه کســی 
می دهیم؟ به صندوقی می دهیم که کار خود را بد مدیریت کرده و نتوانسته خود را 
اداره کند؛ پس باید این مدیریت را درست کنیم، اصلاحات انجام دهیم، افزایش سن 
بازنشستگی لزوماً این نیست که از فردا اعمال شود.وی خاطرنشان کرد: این قانون 
جدید هم می تواند به نوعی نوشته شود که اجرای آن براساس شیوه مشخصی باشد، 
مثلًا می تواند برای ورودی های جدید باشــد یا می تواند برای ورودی های ۱۵ ســال 
خدمت باشد اما در مجموع به شیوه ای اجرا شود که بازنشسته فعلی یا افراد در حال 
بازنشســتگی را مشــمول نشود؛ که البته کمیسیون تلفیق با هر دوتای این مدل ها 
مخالفت کرد.عنابستانی عنوان کرد: با استفاده از فرصت پیشنهادات نمایندگان به 

دنبال این هستم که بتوانیم در صحن این مساله را به برنامه برگردانم.

عدالتِ 

طبقا تـی؟

جنجال بر سرِ »حقوق های نجومی« 
ادامه دارد

گروه اقتصادی: بحث بر سر حقوق های نجومی و دریافتی های 
آن چنانیِ خواص، بحث جدیدی نیست؛ این مساله دوباره بعد از 

بررسی برنامه هفتم در مجلس، به سطح آمده است.
نهم مهرماه، بندی از لایحه برنامه به کمیسیون تلفیق ارجاع شد 
که در آن سقف پرداخت حقوق کارکنان دولت برداشته می شد. در 
ایــن بنــد آمده »حقوق و مزایای قانونــی کارکنان وزارتخانه ها، 
مؤسســات دولتی و نیروهای مســلح بدون تعیین سقف پرداخت 
حقوق و مزایا به طور کامل پرداخت می شود«.فعلًا تکلیف این بند 
از لایحه برنامه هفتم مشــخص نیســت، اما نگاهی به بحث ها و 
مذاکرات مجلس در روز نهم مهرماه، خیلی چیزها را نشان می دهد: 
گروهی از نمایندگان مجلس با برداشته شدن سقف حقوق ها به 
این بهانه که موجب مهاجرت نیروهای متخصص مثل پزشکان 

متخصص یا اعضای هیات علمی دانشگاه ها می شود، مخالفند.
مذاکرات مجلس در مورد سقف حقوق ��

در آن روز، البــرز حســینی نماینده خدابنــده گفت: »این ماده 
)برداشتن سقف پرداخت حقوق( به معنای برقراری حقوق های 
نجومی است و اگر ما سقف حقوق را برداریم دیگر چیزی قابل 
کنترل نیســت«. علی اصغر عنابســتانی نماینده سبزوار نیز در 
مخالفت گفت: »برداشــتن سقف حقوق مغایر عدالت اجتماعی 
اســت. شایســته مجلس نیست که سقف حقوق را بردارد که در 

نهایت شاهد بازگشت حقوق های نجومی باشیم«.
اما برخی نمایندگان با ســقف داشــتنِ حقوق و مزایا، حقوق و 
مزایایــی کــه از بیت المال یا به عبارت درســت تر از جیب مردم 
پرداخت می شــود، مخالف بودند؛ برای نمونه، رحیمی مظفری 
نماینده سروســتان به عنوان مخالف حذف این بند، گفت: »چه 

کسی گفته که برداشتن سقف حقوق به معنای حقوق های نجومی 
است؟ چرا باید کسی که در تهران و زیر کولر کار می کند با کسی 
که در جنوب و در آن گرما مشــغول به کار اســت حقوق یکسان 
بگیرند؟ بعد دوستان اسم کارکنان وزارت نفت را می آورند. فیش 
حقوقی من با آنها را منتشر کنید که ببینیم این خبرها هم نیست«

این نماینده مجلس با اشاره به این که امسال تعدادی از دانشگاه 
علوم پزشکی شیراز به خارج از کشور رفتند، گفت: »پس احساسی 
تصمیم نگیرید عدالت به این معنی نیست که همه به یک اندازه 
حقوق بگیرند«.کمال علیپور نماینده قائمشهر نیز در تذکری با 
اعلام موافقت با ســقف نداشــتن پرداختی ها گفت: »آنچه در 
کمیســیون با صحن مطرح شــده متفاوت است. ما با شرایطی 
مواجه هستیم که خلبانان ما به کشورهای حاشیه خلیج فارس 
می روند و یا اینکه پزشکان و متخصصان ما مهاجرت می کنند 
چون برای آنها ســقف حقوق گذاشــته ایم. اگر دغدغه خروج 

متخصصان و نخبگان را داریم باید به این موارد توجه شود«.
کلیدواژه های مخالفت با سقف حقوق، مشخص و یکسان است؛ 
»پزشــکان مهاجرت می کنند«، »اساتید مهاجرت می کنند«، 

»عدالت به معنای برابری نیست« و ....
بحرانِ مهاجرت در تمام لایه های مزدبگیران ��

درســت است که ما با بحران مهاجرت مواجهیم، اما این بحران 
فقط محدود به پزشکان و اعضای هیات علمی دانشگاه ها نیست، 
دقیقاً آن هایی که به گفتهٔ نادر مرادی فعال کارگری، نمایندگان 
مجلس با آن ها اشتراک منافع دارند و با جان و دل از حقوق شان 
دفاع می کنند!او گفت: ما در تمام لایه های مزدبگیران، با بحران 
مهاجرت به دلیل کمبود دســتمزد، فقدان آزادی تشــکل یابی و 

فقدان امنیت شــغلی مواجهیم؛ چرا فقط آن هایی که دست شان 
در کیسه بیت المال است و نمایندگان مجلس از میان شان بیرون 
آمده اند باید افزایش حقوق آن چنانی داشته باشند؟!مهاجرت به 
خاطر ناعادلانه بودنِ حقوق دریافتی، سطح وسیعی از مزدبگیران 
کشــور را دربرگرفته اســت؛ محمد شریفی مقدم دبیرکل خانه 
پرستار از موج سنگین مهاجرتِ پرستاران به کشورهای اروپایی 
و اســترالیا و حتی کشــورهای همسایه خبر می دهد، تنها به این 
دلیل که حقوق شان ناعادلانه پایین است و از تبعیض و زندگی 
ســخت رنج می برند؛ همان پرســتارانی که برای ۱3۰ ســاعت 
اضافــه کار در هــر ماه )تقریباً برابر با یک ماه کار موظفی(، بعد از 
چند ماه تأخیر، کمتر از دو میلیون تومان به حساب شــان واریز 
می شود. همان پرستارانی که در فاصله ای کوتاه، دو نفر از آن ها 
جان خود را در اثر ایست قلبی در حین کار از دست دادند.محمدزاده 
کارگر متخصص شــاغل در پارس جنوبی نیز از موجِ بی پایان و 
ســرکشِ مهاجرتِ کارگران متخصص و باســابقهٔ نفت و گاز به 
سکوهای نفتی کشورهای همسایه می گوید، جایی که دریافتی 
ماهانهٔ کارگران نفتی، حداقل ۴ تا ۵ برابر دریافتی آن ها در ایران 
است و می توانند بعد چند سال کار، در ایران صاحبخانه شوند؛ او 
می گوید: اگر پنجاه سال در جنوب داغ روی سکوهای نفتی کار 
کنیم و هر روزِ این پنجاه سال، کل بدن مان از عرق و دوده های 

نفت سیاه شود، یک آپارتمان ۶۰ متری نمی توانیم بخریم!
عدالت هم طبقاتی ست؟! ��

این کارگران متخصص نفت باید با حقوق های مصوب شورایعالی 
کار یا کمی بیشتر بسازند و پیمانکاران سودهای نجومی به جیب 
بزنند، اما گویا معنای عدالت نقض نمی شود! پرستاران باید برای 

شــیف های طولانی، ســاعتی ۱۲ تا ۱۶ هزار تومان اضافه کار 
بگیرنــد، امــا بازهم ظاهراً عدالت مخدوش نمی شــود، اما اگر 
نجومی بگیران نتوانند نجومی بگیرند، عدالت از میان می رود. به 
راستی که نگاه برخی به همه چیز طبقاتی ست، حتی به مقوله هایی 

مثل عدالت یا مهاجرت از سر تبعیض!
»عدالت« به معنای برابری نیست اما به این معناست که هر کس 
به اندازهٔ خدمتی که می کند و اســتحقاقی که دارد، درآمد داشــته 
باشــد، اما فیش حقوقیِ ۹3 میلیونی یک فرد ســتادی در وزارت 
نفــت )همــان نهم مهرماه نماینده تهران در مجلس آن را تأیید 
کرد( یا حق العمل و حق المشــاورهٔ چند صد میلیون تومانی در 
هیات مدیرهٔ برخی شرکت های دولتی، نه به خدمت کردن مربوط 
است و نه به استحقاق. وقتی می گویند سقف حقوق بدنهٔ دولت، 
منظور بدنهٔ مدیریتی دولت است چراکه کارمندان رده های پایین 
و میانی آن چنان ســخت در اشــل های مزدی و پایه های شغلی 
گیر افتاده اند که ریالی بیش از آنچه ضوابط تعیین کرده، نمی توانند 
حقــوق بگیرند.حقــوق نجومی بــرای مدیران اســت، برای 
ستادی هاست و برای اعضای هیات مدیره شرکت های دولتی و 
به گفته نادر مرادی »هیچ شباهتی به عدالت ندارد فقط برداشت 
بی رویه و مطابق میلِ خواص از بیت المال است.....«اما چگونه 
است که برداشت دلبخواه از خزانهٔ بیت المال، هزینه های دولت 
را بالا نمی برد و مخالف اصل ۷۵ قانون اساســی نیست؛ چگونه 
اســت که برخی از نجومی بگیری با اســتناد به »عدالت« دفاع 
می کنند وقتی ۶۰ درصد مزدبگیران کشــور با حقوق ۹ میلیون 
تومانی زندگی می کنند و مدتهاست که هرچه زحمت می کشند، 

دیگر دست شان به دهان شان نمی رسد؟!

یادداشت

محمدرضا پورابراهیمی
 رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس

بنابر اعلام مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
امکان برداشــت و بهره مندی از یارانه مضاعف و تشــویقی ۱۲۰ هزار تومانی 
برای دهک های درآمدی ششــم و هفتم )در صورت خرید از لیســت ۱۱ قلم 

کالای سبد غذایی( از »امروز« فراهم و آغاز شد.
ســیدرضا یحیوی اظهار کرد: با اضافه شــدن ۲ دهک درآمدی ششم و هفتم 
به طرح ملی کالابرگ الکترونیکی، این دو دهک از »روز شنبه« می توانند با 
خرید ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه خود )از بین ۱۱ قلم کالای سبد غذایی(، 

مشمول دریافت یارانه مضاعف و تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی می شوند.
وی بــا بیــان اینکــه با ورود این دو دهک جدید به طرح، تعداد جمعیت تحت 

پوشش در سطح کشور از ۴۱ میلیون به ۶۱ میلیون نفر می رسد گفت که بدین 
ترتیب ۸۰ درصد مردم مشمول کالابرگ الکترونیکی شدند.

یحیوی همچنین شرط بهره مندی از یارانه تشویقی را خرید ۲۰۰ هزار تومان 
از مبلغ یارانه از بین ۱۱ قلم کالای مشمول سبد و مورد تأیید انستیتوی تغذیه 
ایران شامل، برنج ایرانی، حبوبات، شیر کم چرب، پنیر، ماست کم چرب،  مرغ، 
تخم مــرغ، روغــن مایع، ماکارونی و قند و شــکراعلام کرد که این تدبیر در 

راستای از بین بردن فقر غذایی اتخاذ شده است.
مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه 
افزود: در مجموع ۱۴۵ هزار فروشــگاه در سراســر کشــور خدمات مربوط به 

کالابرگ الکترونیک را به متقاضیان ارائه می دهند و مشمولان می توانند با 
نصب برنامه و اپلیکیشــن »شــما« نزدیک ترین فروشگاه متصل به طرح را 
شناســایی کنند چرا که موقعیت مکانی نزدیکترین فروشــگاه به هر فردی 

نمایش داده می شود.
لازم به ذکر اســت با توجه به اینکه یارانه پرداختی به هر فرد در دهک های 
درآمدی ششــم و هفتم، ماهانه 3۰۰ هزار تومان اســت، با جاری شدن طرح 
کالابرگ در میان این دهک ها، مبلغ یارانه هر فرد در صورت خرید از ســبد 
غذایی به ۴۲۰ هزار تومان افزایش می یابد؛ این در حالیســت که تا پیش از 

این، ۵ دهک اول درآمدی مشمول طرح ملی کالابرگ الکترونیکی بودند.

یارانه کدام گروه ها افزایش یافت؟

این ماده 
)برداشتن 

سقف پرداخت 
حقوق( به 

معنای برقراری 
حقوق های 

نجومی است و 
اگر ما سقف 

حقوق را 
برداریم دیگر 

چیزی قابل 
کنترل نیست

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار



تحریک یک گسل خطرناک در ایران
 پس از زلزله افغانستان

در هفته گذشــته زلزله هرات افغانســتان در صدر اخبار مخاطرات طبیعی قرار 
گرفت؛ زلزله ای به بزرگای ۶.3 که تا مشهد احساس شد و به گفته دکتر مهدی 
زارع عضو هیات علمی پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناســی و مهندسی زلزله، 
ســازه های بلند شــهر مشــهد بر اثر این زمینلرزه که در ۲۰۰ کیلومتری آن قرار 
داشــتند، لرزیدند.زلزله های غرب افغانســتان، از ۱۵ تا ۲۰ مهر ماه جاری به تعداد 
3۸ زلزله با بزرگای ۴ تا ۶.۵ در گســتره ای به طول ۷۰ و به پهنای تقریبی ۲۰ 
کیلومتر رخ داده اســت به اعتقاد محققان در این گســتره کیفیت ساخت و سازها 
نازل و از نوع مصالح بنایی ســنگین، خشــت و گل و ســنگ و مســلماً با پتانسیل 

تلفات بالا است.
در ایــن محــدوده تعــداد ۴ زلزله با بزرگای ۶.3 تا ۶.۵، ۴ زلزله با بزرگی ۵ تا ۵.۶، 
۸ زمینلرزه با بزرگای ۴.۵ تا ۵ و تعداد ۲۲ زلزله با بزرگای ۴ تا ۴.۵ در بازه زمانی 

۱۱۰ ساعته در غرب افغانستان رخ داده است.
سامانه گسلی درونه در شمال و دشت بیاض در جنوب ��

دکتر علی بیت اللهی رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
با بیان اینکه زلزله های غرب افغانســتان ـ بر اســاس نقشه گسل های کواترنری 
افغانستان ـ در مجاورت سامانه گسلی »هریرود غربی« واقع شده است، با اشاره 
به تعداد زمین لرزه های به ثبت رسیده در این منطقه گفت: واضح است که چنین 
تعــدادی از زمین لرزه هــای تاثیرگــذار و مخرب، به ندرت در پهنه جهان رخ داده 
اســت و چنین توالی از رویدادهای لرزه ای از اتفاقات نادر در جهان اســت چراکه 
این نوع رژیم رخداد لرزه ای از ســوی دیگر معرف تجمع تنش عمده در راســتای 

سامانه گسلی هریرود غربی است.
وی اضافه کرد: همچنین این وضعیت معرف پخش گســیختگی های گســترده 
در درازای طویل از آن ســامانه گســلی اســت که منجر به پخش تنش و رهایی 

مرحله ای آن می شود.
بیت اللهی اضافه کرد: امتداد سامانه گسلی هریرود غربی به سوی غرب و خاک 
ایران با ســامانه گســلی درونه در شمال و دشت بیاض در جنوب مجانب می شود 
که از جمله گســل های طویل و لرزه زای ایران مرکزی تلقی می شــود و رخنمون 

گسیختگی واضحی در سطح دارند.
مدیر بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با اشاره به احساس 
این زمین لرزه در مشهد خاطرنشان کرد: فاصله محدوده مرکزی خوشه لرزه ای 
غرب افغانستان از شهر تایباد ۹۰ کیلومتر، تربت جام ۱3۰ کیلومتر، تربت حیدریه 
۲۴۰ کیلومتر و از مشــهد ۲۹۰ کیلومتر اســت. مردم ســاکن این شــهرها و نیز 
شــهرهای کوچک و آبادی های اطراف آنها به وضوح ارتعاشــات لرزه ای متعدد 

ناشی از رخداد زمین لرزه های مذکور را احساس کردند.
وی اضافه کرد: آنچه از تعقیب امتداد سامانه گسلی هریرود غربی به سوی خاک 
ایران و ادامه آن سامانه در ایران یعنی امتداد گسل »درونه« می توان گفت، این 
است که روال معنی داری از سری زمانی رخدادهای افغانستان که دال بر مهاجرت 

زلزله ها به سوی غرب )پهنه ایران زمین( باشد، قابل شناسایی نیست.
به گفته وی، امتداد گســل درونه به طول تقریبی ۷۰۰ کیلومتر در راســتای شرق 
به غرب در ایران مرکزی، در ادامه ســامانه گســلی هریرود در شــرق به ترتیب از 
مجاورت شــهرهای تایباد، تربت حیدریه، کاشــمر و بردسکن به سمت غرب در 

جنوب استان خراسان رضوی می گذرد.
علاوه بر آن، در کرمانشــاه زلزله های ۴.۴ در گیلانغرب، ۲.۵ در ســرپل ذهاب، 
3.۶ در ســطر، 3.۲ در جوانرود به ثبت رســید، ضمن آنکه بوئین ســفلی در استان 
کردســتان زمین لرزه ای به بزرگای 3.۱، اســکو در اســتان آذربایجان شــرقی 
زمینلرزه ای به بزرگای 3.۹ و خانوک در اســتان کرمان زمینلرزه ای به بزرگای 

3.۹ را تجربه کردند.

رویداد

متاسفانه 
وضعیتی در 
کشور حاکم 
شده که موجی 
از مهاجرت راه 
افتاده است و 
این موج به 
جامعه پزشکی 
هم کشیده 
شده، تقریباً ما 
هر روز 
می شنویم یک 
استاد یا 
دانشیار از 
دانشکده های 
علوم پزشکی 
کشور به اروپا، 
کانادا و 
کشورهای 
حاشیه خلیج 
فارس مهاجرت 
کردند

آمار 
وحشتناک 
مهاجرت!

نماینده سابق مجلس: مهاجرت 
سالانه ۱۰ هزار کادر پزشکی
 از کشور؛ جای وزیر بودم استعفا 
می دادم

این نماینده ســابق مجلس بیان می کند: »برای 
پزشــکان پیامک ارسال می شود که اگر ۵۵ سال 
به بالا نداشــته باشــید به راحتی در آلمان پذیرش 
می شــوید، پزشکی که ۵۵ سال سن داشته باشد 
تقریباً ۲۰ سال تجربه کار دارد، آن وقت با مهاجرت 
آن هــا یک تجربــه این چنینــی به راحتی گیر 

کشورهای دیگر می افتد.«
متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

آقای دکتر این روزها درباره مهاجرت پزشکان  ��
زیاد شــنیده می شود، نظر شــما دراین باره 

چیست؟
متاسفانه وضعیتی در کشور حاکم شده که موجی 
از مهاجرت راه افتاده اســت و این موج به جامعه 
پزشکی هم کشیده شده، تقریباً ما هر روز می شنویم 
یک استاد یا دانشیار از دانشکده های علوم پزشکی 
کشــور به اروپا، کانادا و کشــورهای حاشیه خلیج 
فارس مهاجرت کردند، وقتی این اخبار را می شنویم 
بغض مان می گیرد که چرا بزرگان پزشــکی این 

کشور به جایی رسیدند که مهاجرت می کنند.
دنبال پاسخ دادن به این چرایی بوده اید؟ ��

وقتی از آن ها ســؤال می پرسیم که چرا مهاجرت 
کردید پاسخ می دهند از ما که گذشته، ما بیشتر از 
شصت هفتاد سال سن داریم، بیشتر به امید آینده 
بهتــر برای فرزندانمان مهاجرت می کنیم. هرچه 
توضیح می دهیم به هر حال آینده کشــور بهتر از 
سایر کشورهای منطقه خواهد بود قبول نمی کنند، 
بیشتر به مسائلی می پردازند که جنبه های رفاهی 
دارد و دنبال امید به آینده بهتر برای فرزندان شان 
هستند.یک اســتاد تمام دانشگاه در پزشکی که 
مهاجــرت می کند کوهی از تجربه اســت، حتی 
شــاهدیم پزشــکان جوان که به خوبی آموزش 
دیده انــد هم مهاجرت می کننــد، مهاجرت این 
گروه ها ضرر اقتصادی ناشی از از دست دادن تجربه 
آن ها به کشــور وارد می کند، شــاید هزینه ای که 
برای پرورش این افراد از دوران مدرسه تا تخصص 
صرف می شــود به ۱۰ میلیون دلار برســد و شما 
می بینید مهاجرت شان چه ضرری دارد، متاسفانه 
علاوه بر پزشکان پرستاران و لیسانسه های مامایی 
هــم مهاجرت می کنند، بهتریــن نیروهای پیرا 
پزشــکی با موج پزشــکان دارند از کشــور خارج 
می شــوند، از نظر اقتصادی در چند ســال اخیر ما 
بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار نیروی انسانی متخصص 
اعــم از پزشــک، پرســتار، پیراپزشــک تقدیم 

کشورهای بیگانه کردیم.
به نظر خودتان چرا این افراد برای مهاجرت  ��

کردن اقدام می کنند؟
مــن درخصوص پزشــکان، بخشــی از دلایل 
مهاجرت آن ها را در اشکالات قانونی می بینم. مثلًا 
ما قانونی به نام هیات علمی تمام وقت جغرافیایی 
داریم، این قانون یعنی اینکه اگر کســی اســتاد 
دانشــگاه شــد از صبح تا آخر وقت باید در اختیار 
دانشــگاه باشــد و حق ندارد مطب داشته باشد یا 

این که خارج از مرکزی که در آنجا استخدام شده 
است کار کند، حتی بعضی مواقع آن قدر سختگیری 
می کنند که اجازه نمی دهند این پزشکان به دیگران 
نظر مشورتی بدهند؛ نمی شود به یک استاد دانشگاه 
گفت شما سی الی چهل سال حق نداری مطلب 
داشــته باشی. ما نتوانســتیم به وزرای بهداشت 
بگوییم که کرامت و تجربه این اســتادان گرانبها 
اســت و نمی شود سایر مراکز پزشکی را از نعمت 

وجود این پزشکان محروم کرد.
از طرفی هر روز مقررات ســخت تری می گذارند، 
مثلًا گفته اند هر اســتاد دانشگاهی که می خواهد 
مرتبه اش از استادیاری به دانشیاری ارتقا پیدا کند 
حتماً باید امتحانی بدهد که نشــان می دهد این 

پزشک می تواند به انگلیسی سخنرانی کند.
یا مثلًا یکی از مشــکلات دیگر معضل دستمزد 
اســت، بعضــی مواقــع پزشــکان درخصوص 
دستمزدشــان اســتدلال می کنند که ما تکریم 
نمی شویم و به ما بی احترامی می شود، مثلًا حق 
ویزیت یک پزشــک متخصص در مطب کمتر از 
تکنسینی است که برای تعمیر آبگرمکن به خانه 
فردی می رود، پزشکان در این وضعیت احساس 
می کنند مورد بی حرمتی قرار گرفته اند، روند امور 
در آینده همیشه بهتر می شود از اول انقلاب سطح 
همه چیز در کشور بالا رفته است اما آیا همان قدر 
سطح تکریم جامعه علمی، متخصص و پزشکان 
ما هم بالا رفته اســت؟ می بینیم که نرفته اســت. 
نتیجه این کارها این شــده اســت که استاد تمام 

دانشگاه ها و دانشیارها مهاجرت می کنند.
نحوه برخورد با استادان دانشگاه چقدر روی  ��

مهاجرتشان تأثیر دارد، مثلاً بعد از حوادث سال 
گذشــته، عده ای عدم همکاری دانشگاه ها با 
برخی اســتادان را مربوط به حوادث آن ســال 
می دانند، آیا چنین مواردی می تواند سبب ساز 

افزایش میل به مهاجرت شود؟
ما دوســت دار انقلاب، جمهوری اسلامی و ایران 
اسلامی هستیم، اما اول مهر حتی در دانشگاه علوم 
پزشکی چند نفر )استاد( را بیرون کردند و راه ندادند. 
یک آدم هایی الان روسای دانشگاه های ما هستند 
که به خاطر حرف یک استاد در سال گذشته، اول 
مهر امسال او را از دانشگاه بیرون می کنند، وقتی 
این طور برخورد می کنید، پزشکی که فکر می کند 
فرزندش اینجا آینده ندارد و معتقد اســت تکریم 

نمی شود مهاجرت می کند.
آماری از مهاجرت پزشکان دارید؟ ��

عدد و رقم های مهاجرت وحشتناک است، ما هر 
هفته که سراغ یکی از همکاران را می گیریم با خبر 
می شویم مهاجرت کرده است، سالی ۱۰ هزار نفر 
از مجموعه کادر پزشــکی )پزشک، پرستار، ماما( 
از کشــور مهاجرت می کنند. الان برای پزشکان 
پیامک ارســال می شــود که اگر ۵۵ سال به بالا 
نداشته باشند به راحتی در آلمان پذیرش می شوند، 
پزشــکی که ۵۵ ســال سن داشته باشد تقریباً ۲۰ 

سال تجربه کار دارد، آن وقت یک تجربه این چنینی 
به راحتی گیر کشورهای دیگر می افتد.

شــما دلایل مهاجرت پزشــکان را گفتید،  ��
به نظرتان چــرا انگیزه ای برای رفع این دلایل 
وجود ندارد یا حداقل این طور احساس می شود؟

شــما فرض کنید اگر من به عنوان وزیر بهداشت 
وارد کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی 
شوم کسی نمی تواند در پاسخ حرف های من حرفی 
بی ربط بزند، اما آیا الان این وزیر علوم یا بهداشت 
فعلی می توانند در کمیســیون آموزش و بهداشت 
مجلس از حقوق پزشــکان دفاع کنند؟ آیا این ها 
توانایی دارند که در شــورای عالی بیمه یا هیات 
دولت از حقوق پزشــکان و استادان دانشگاه دفاع 
کنند؟ من مقصر را وزیر علوم و بهداشت و درمان 
می دانم، اگر خودم جای این ها بودم و هر روز این 
تعداد پزشک مهاجرت می کرد استعفا می دادم، این 
دلیل را برای استعفا مطرح می کردم که شرایطی 
فراهم است که من نمی توانم استادان را در دانشگاه 
نگه دارم، حالا آقایان هرطور هســت می خواهند 

پست و صندلی شان را نگه دارند.
شــما درباره کاهش امید به آینده در بخش  ��

سلامت به عنوان یکی از دلایل مهاجرت جامعه 
پزشــکی گفتید، این امید برای بیماران چه طور 

است آن ها می توانند امیدوار به بهبود باشند؟
چند روز قبل رئیس جمهور مجدد اعلام کرد که 
۹۵ درصد از داروهای مورد نیاز کشــور، در داخل 
ســاخته می شود، به نظرم ایشان با مفهوم ساخت 
دارو آشــنا نیست، ما پودر داروها را در بشکه های 
۱۰۰ کیلویی یا ۵۰ کیلویی وارد کشــور می کنیم، 
بعد این جا آن را فرموله می کنیم، یعنی با آب و مواد 
نگهدارنــده ترکیب می کنیم، به قرص که تبدیل 
شد بسته بندی می کنیم و می فروشیم، حا آیا ادعای 
این چنینی درســت است؟ به نظرم رئیس جمهور 
کــه از ســاخت دارو اطــلاع نــدارد، این خبرها 
گزارش هایی هســتند که از ســازمان غذاودارو 
به دست وزیر بهداشت و بعد به دست رئیس جمهور 
می رســد، ایشــان هم گزارش را عمومی اعلام 
می کنــد. امروز در بخشــی از داروهایی که برای 
کشــور و بیماران حیاتی هستند کمبود داریم که 

برای مردم خانه خراب کن شده است.
وزیر بهداشت مدتی قبل گفت که کودکان زیر ۷ 

سال باید رایگان درمان شوند، آقای وزیر شما که 
این حرف را به صورت تبلیغاتی می گویید اگر فردا 
روزی یک کودک به دلیل نداشتن پول درمان نشد 
چه؟ این شکلی اعتمادسازی می کنیم؟ نکته مهم 
در این سخنان این است که مردم و جامعه پزشکی 
را نسبت به آینده بخش سلامت بی اعتماد کردند 

و بی اعتماد می کنند.
با توجه به موج مهاجرت پزشــکان شما چه  ��

آینده ای را برای بهداشت و درمان کشور تصور 
می کنید؟ این که گفته می شــود منجر به آوردن 
پزشــک به ایران یا خروج مردم از کشور برای 

درمان می شود درست است؟
ببینید انقلاب که شروع شد تعداد شماره های نظام 
پزشکی ۱۷ هزار شماره بود، اما امروز شماره های 
نظام پزشــکی به بالای ۱۷۰ هزار شماره رسیده 
اســت، لذا بعید می دانم منجر به آوردن پزشک از 
بیرون از کشور شود، اما با کمبود پزشک در برخی 
مناطق مواجه خواهیم شد، الان در برخی شهرهای 
کوچک کشــور در مراکز تابع وزارت بهداشــت 
پزشکی برای ساعات بعدازظهر و شب وجود ندارد، 
در برخی از خانه های بهداشت خدمات آن طورکه 
مورد انتظار برای مردم است انجام نمی شود. نکته 
بعد این که با توجه به مهاجرت استادان درجه اول، 
از نظر دانش و آموزش پزشکی و تجربه ای که باید 
به دانشــجویان پزشکی منتقل شود آسیب های 

جدی می خوریم.
مسئله تداوم تحریم ها چقدر درباره مهاجرت  ��

پزشکان اثرگذار است؟
باید تلاش کنیم تحریم ها برداشته شود، در اتاق 
عمــل و داروخانه ها بخش از داروهایی مورد نیاز 
نیستند، مثلًا در داروی وارفارین برای بیماران قلبی 
کمبود وجود دارد، تحریم ها سبب شده بخشی از 
داروهای حیاتی مورد نیاز بیماران در اختیارشــان 
قــرار نگیــرد، این موارد هم بــه افزایش میل به 
مهاجرت دامن می زند، یک جراح قلب وقتی متوجه 
می شــود بیماری که عمل کــرده دارویی مانند 
وارفاریــن ندارد خســته می شــود. در خصوص 
داروهای بیهوشی مشکلی نداریم اما در اتاق عمل 
داروهــای دیگری برای قلب، اعصاب و غدد نیاز 
داریم که به دلیل کمبودها کار ما را هم سخت تر 

می کند.
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گروه اجتماعی: مهاجرت نیروی انسانی متخصص از ایران 
اتفاق جدیدی نیســت، سال هاســت که درباره آن گفته و 
نوشته می شود، اما هرچه می گذرد شکل و شمایل جدید 
پیــدا می کند، یعنی اگر تا دیروز خیلی ها نگران مهاجرت 
رتبه هــای برتــر کنکــور بودند، یا مثلًا همــه از جذب 
فارغ التحصیلان دانشگاه های ایران در دانشگاه های سایر 
کشــورها صحبت می کردند، امروز همان خیلی ها نگران 
مهاجرت دانشیارها یا استاد تمام های دانشگاه ها هستند، 
کســانی که ســال ها نخبه های کنکوری زیر دست شان 
پــرورش پیدا کردند و اگر جوانی مهاجرت می کرد دل ها 
به بودن این اســتادان در دانشــگاه و پرورش جوانی دیگر 
خوش بود که شــاید او مهاجــرت نکند، اتفاق جدید این 
اســت که امروز همان منبــع تجربه، آموزش، و پرورش 
نخبــه دارد از ایــران مهاجرت می کند، طوری که عوض 
حیدرپــور، متخصص بیهوشــی و اســتاد دانشــگاه به 
خبرآنلایــن می گویــد: »عــدد و رقم هــای مهاجرت 
وحشــتناک است، ما هر هفته که سراغ یکی از همکاران 

را می گیریم با خبر می شویم مهاجرت کرده است.«
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 تصویب واگذاری رایگان زمین برای ساخت مسکن

بر اســاس مصوبه نمایندگان مجلس شــورای اسلامی از طریق سامانه طرح های 
حمایتی مسکن به متقاضیان واجد شرایط برای ساخت مسکن زمین واگذار خواهد 
شــد. نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان جلسه علنی نوبت دوم دیروز 
مجلس، گزارش کمیسیون تلفیق در خصوص لایحه برنامه هفتم توسعه را بررسی 
کرده ک بند پ ماده ۵۰ لایحه را به تصویب رســاندند. بر اســاس بند پ ماده ۵۰ 
لایحه برنامه، برای تأمین زمین متقاضیان واجد شرایط مسکن در طرح های حمایتی 
دولــت، زمین هــای تحت مالکیت متصل و داخل محدوده شــهرها و زمین های 
مستحصل مواد )۹(، )۱۰( و )۱۲( قانون جهش تولید مسکن را پس از تهیه طرح های 
توســعه شــهری، اجرای طرح های آماده سازی و تفکیک قطعات از طریق سامانه 
طرح های حمایتی مسکن بر اساس ماده )۷( قانون جهش تولید مسکن به متقاضیان 

واجد شرایط برای ساخت مسکن واگذار نماید.

اصلاح شرایط گارانتی خودرو

نقش اقتصاد: سازمان حمایت در نامه ای به خودروسازان اعلام کرد که محدودیت های 
گارانتی خودرو ابطال شــده و از این تاریخ، دوره گارانتی نمی تواند کمتر از دو ســال 
باشد. حسین فرهیدزاده، رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در نامه ای خطاب به شرکت های خودروسازهای ایران خودرو، سایپا، پارس خودرو، 
بهمن موتور، کرمان موتور، خودروسازان راین، مدیران خودرو، صنایع خودروسازی 
ایلیــا، پارس موتــور، صنعت خــودروی آذربایجان، صنایع اتومبیل ســازی فردا، 
ســیف خودرو، ریگان خودرو، خودروســازی بم، کارمانیا و نورا موتور پارس اصلاح 
شرایط گارانتی خودرو را ابلاغ کرده است.بر اساس این ابلاغیه، ضمن لغو دو نامه 
این سازمان پیرامون گارانتی خودروها در تاریخ های فروردین ماه امسال و پس از 
آن نامه اردیبهشــت ماه ســال جاری را لغو و تاکید کرده اســت که از این پس، مفاد 
تبصره یک ماده ۲ قانون حمایت از مصرف کنندگان، دوره گارانتی نمی تواند کمتر 
از دو سال یا کارکرد ۴۰ هزار کیلومتر )هرکدام که زودتر به پایان برسد( باشد و این 

مهم بایستی مبنای ارائه گارانتی قرار گیرد.

رتبه پایین کیفیت در صنایع خودرو و دخانیات

به گفته رئیس سازمان ملی استاندارد نرخ کیفیت در بعضی از کالاها از جمله دخانیات 
و صنعت خودروســازی زیر ۵۰ درصد و در صنایعی از جمله شــوینده، مواد غذایی، 

مبلمان و برخی از انواع لوازم خانگی بالای ۷۰ درصد است.
مهدی اســلام پناه در حاشــیه مراســم روز جهانی استاندارد در جمع خبرنگاران، از 
رونمایی از شاخص های کیفیت که با همکاری دانشگاه امیر کبیر تدوین شده، اظهار 
کرد: طبق تحلیل انجام شــده و گزارش منتشــره دانشــگاه امیرکبیر در رابطه به 
شاخص های کیفیت کالا و خدمات، نرخ کیفیت در بعضی از کالاها از جمله دخانیات 
و صنعت خودروســازی زیر ۵۰ درصد اســت و خودروسازان نتوانسته اند حتی کف 

رضایت مردم را کسب کنند.

بازتاب

طی دو سال 
اخیر سیاست 
های بسیاری 
برای مهار تورم 
اجاره بها 
اعمال شد اما 
به نظر می 
رسید که هیج 
کدام از این 
سیاست ها 
کارایی لازم را 
نداشته و سیر 
صعودی 
همچنان بر این 
بازار 
حکمفراست. 

قوانین حمایتی 
جدید در بازار 
اجاره بها

 »نقش اقتصاد« از اعمال 
سیاست های جدید در بازار مسکن 
گزارش می د هد

طی چند سال اخیر افزایش نرخ اجاره بها مردم 
را دچار مشــکل کرده اســت بطوریکه طبق 
آمارها بخش اعظمی از درآمدهای خانوار به 
اجاره بها تعلق می گیرد و در واقع سهم قابل 
توجهی از درآمدها توسط اجاره بها بلعیده می 

شود.
به گزارش »نقش اقتصاد«، طی دو سال اخیر 
سیاست های بسیاری برای مهار تورم اجاره 
بها اعمال شــد اما به نظر می رســید که هیج 
کدام از این سیاست ها کارایی لازم را نداشته 
و ســیر صعــودی همچنــان بر ایــن بازار 
حکمفراســت. اعمال سیاست های همچون 
مالیات بر خانه های خالی، وام ودیعه مسکن، 
ساخت نهضت ملی مسکن و فروش مسکن 
متــری و ... از جمله مواردی بود که توســط 
دولت بر بازار دیکته شد که هیچکدام تاثیر بر 

روند بازار به وجود نیاورد.
در همیــن حیــن روز گذشــته وزیــر راه و 
شهرسازی با اشاره به ۴ سیاست وزارت راه و 
شهرســازی برای کنترل بازار مسکن گفت: 
یکــی از اقدامــات دولت بــرای کنترل بازار 
مسکن، قانون ساماندهی بازار اجاره و مسکن 
است، در این قانون هرساله سقف قیمت ها و 
اجاره توســط شورای مسکن استان ها تعیین 
می شود و در این شرایط مراجع قضایی و شبه 

قضایی، می توانند حکم لازم را صادر کند.
مهرداد بذرپاش درباره سیاســت ها و اقدامات 
دولــت برای کنترل بازار مســکن و کاهش 
قیمت ها اظهار داشــت: دولت برای کاهش 

قیمت مســکن با ابــزار تنظیمیِ مختلف در 
تلاش است که قیمت مسکن را کنترل کند 
و ۶ مــاه اخیــر تلاش های زیادی در این باره 
انجام شــده و اثرات خوبی در بازار مســکن 

داشت.
وی با اشاره به سیاست ها و ابزارهای تنظیمی 
دولــت گفــت: مالیات بر خانه هــای خالی، 
ساماندهی مشــاوران املاک و پلتفرم های 
مســکنی و ارتقای سامانه املاک و مسکن 
برای انعقاد قراردادهای آنلاین از سیاست های 
تنظیم بازار مسکن در طول مدت ۶ ماه گذشته 
بــود کــه برخی از این اقدامات ها در تمام دنیا 
برای کنترل بازار مســکن مورد استفاده قرار 

می گیرد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه یکی از 
سیاســت های مهم وزارت راه و شهرسازی 
کنترل پلتفرم های مرتبط با معاملات مسکنی 
بود، ادامه داد: پلتفرم ها و سایت های اینترنتی 
معاملات اثرگذاری بیشــتری از مشــاوران 
املاک متخلف، در قیمت ســازی ها و ایجاد 
التهاب در بازار مسکن داشتند. از این رو برای 
کنترل و ســاماندهی این پلتفرم ها جلسات 
متعددی با وزارت صمت، راه و شهرســازی و 
وزارت ارتباطات و مدیران این پلتفرم ها برگزار 
شــد. مدیران پلتفرم ها قبول کردند و متعهد 
شدند که مقررات مرتبط با این زمینه را بپذیرند 
و رعایــت کننــد که این تا کنون به این تعهد 

عمل کردند و این موضوع در جریان است.
بذرپاش تاکید کرد: قرار بر این شــد که تنها 

ملکی که هویت آن از طریق سامانه املاک 
و اســکان مشخص شــده باشد در پلتفرم ها 
عرضه و آگهی شود البته ما به این قائل هستیم، 
پلتفرم ها باید توسعه پیدا کنند و بتوانند باعث 
تســهیل امور و خرید و فروش شــوند اما باید 
مقــررات را رعایــت کنند.وی گفت: از دیگر 
اقدامات دولت برای کنترل بازار مسکن، قانون 
ســاماندهی بازار اجاره و مسکن است که در 
این باره منتظر هســتیم مجلس این قانون را 
ابلاغ کند. قانون بسیار خوبی است و در حال 
حاضر در مســیر شــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت در حال بررسی است.وزیر 
راه و شهرسازی با اشاره به جزییات این قانون 
جدید مسکن تاکید کرد: در این قانون هر ساله 
سقف قیمت ها توسط شورای مسکن استان ها 

طبق تورم تعیین می شود و این نکته از نقاط 
قوت این قانون اســت بنابراین تعیین سقف 
اجاره قانون مند می شود و در این شرایط مراجع 
قضایی و شــبه قضایی، می توانند حکم لازم 
را صادر کند و ای کاش این قانون تابســتان 
دستمان را می گرفت تا بتوانیم کنترل بیشتری 

در بازار اجاره داشته باشیم.
بذرپــاش همچنان درباره میزان پرداخت وام 
ودیعه به مستاجران در نیمه اول امسال گفت: 
از ابتدای امســال و در فصل نقل وانتقالات 
مســکن ۴3 هزار وام ودیعه به مســتاجران 
پرداخت شــد که البته این عدد کم اســت. 
متقاضیان بیشتر از این بود اما تا پایان شهریور 
ماه بانک ها به ۴3 هزار مستاجران وام ودیعه 

پرداختند.

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

پنج عامل اثر گذار بر قیمت مسکن

در سال ۱3۸۷ قانونی با عنوان قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن داشتیم که در سال ۱۴۰۰ قانون 
جهش تولید مســکن به عنوان قانون مکمل آن تصویب 

شد. در این قوانین ما ۲ مسئله اصلی داریم که یکی افزایش 
کمیت تولید مسکن )جهش تولید مسکن( و دوم مدیریت 
عرضه و تقاضای مسکن و کاهش قیمت ساخت مسکن 
به نحوی است که باعث می شود، دهک های کم برخوردار 
و ضعیف جامعه نیز بتوانند صاحب مسکن بشوند. بنابراین 
قوانین از یک طرف باید نظام تامین مالی این طرح متناسب 
با تولید سالیانه ۱ میلیون مسکن و ساخت ۴ میلیون واحد 
مسکونی در ۴ سال برنامه ریزی و حمایت و پشتیبانی شود 
و از ســوی دیگر در بحــث فناوری های تولید و مدیریت 
ساخت و نهاده های تولید نیز باید تحولاتی اتفاق بیفتد که 
علاوه بر تحقق کمیت در ساخت مسکن قیمت تمام شده 
و قیمت فروش متناســب با دهک های ضعیف و متوسط 
جامعه باشــد، بنابر این نهضت کاهش قیمت تمام شــده 

امری لازم و ضروری است. ما در اصل 3۱ قانون اساسی 
در بحث مسکن اقشار نیازمند مثل کارگران حتما باید در 
ســاخت و تولید مســکن فعالیت هایی انجام دهیم و این 
اقدامات باید به گونه ای باشد، که این اقشار کم درآمد نیز 
بتوانند صاحب خانه شوند. به همین دلیل برای حمایت از 
دهک های پایین جامعه در ساخت مسکن، دولت زمین را 
در قالب طرح اجاره ۹۹ ساله زمین به مردم عرضه می کند 
که با این طرح، قیمت زمین عملًا از قیمت مسکن حذف 
شده و یا در طول زمان طولانی قابل پرداخت شده است. 
موضوع دیگر بحث نیروی کار در ســاخت و تولید مسکن 
اســت که در ایران این هزینه نســبتاً ارزان است. موضوع 
سوم بحث مدیریت ساخت توسط سازندگان و انبوه سازان 
است که با استفاده از فناوری های نوین و روش های نوین 

مدیریتی باید هزینه های ساخت مسکن نیز مدیریت شود. 
موضوع چهارم بحث مجوزهای ســاخت مسکن و حقوق 
دولتی اســت که مواردی مثل بیمه، مالیات، و هزینه های 
مجوزهای و پروانه های ســاخت را  شــامل می شود که در 
ایــن موارد نیز در قانــون تخفیفات خاصی را مقرر نموده 

است.
موضوع پنجم نیز بحث مصالح ساختمانی است که بخش 
مهم آن هزینه های فولاد و سیمان است که اولا مواد اولیه 
این مصالح از انفال اســت و در تولید و عرضه نیز از یارانه 
های مســتقیم و پنهان  حمل و نقل و یارانه های انرژی 
برخوردار است و در صورت مدیریت بهینه این بخش نیز  
موجب کاهش هزینه های خرید مصالح ســاختمانی برای 

سازنده و مصرف کننده نهایی فراهم می شود.

سیمان و فولاد ۵۰ درصد گران شد
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن با اشاره به رشد ۵۰ درصدی قیمت سیمان و ۵۲ درصدی 
فولاد طی یک سال اخیر گفت: بانک های خصوصی در نهضت ملی مسکن عملکرد 

صفر درصدی داشته اند.
ابوالفضل نوروزی با یادآوری این که در خصوص قانون جهش تولید مسکن )نهضت 
ملی مســکن( عملکرد بانک ها به ۲ دوره تقســیم می شــود، اظهار کرد: تا قبل از ۲۲ 
فروردین عملکرد بانک ها به شدت ضعیف بود ولی پس از برگزاری جلسات با حضوری 
رئیس جمهوری یک بهبودی حاصل شــده اســت.وی با یــادآوری این که عملکرد 

بانک های مسکن، سپه، ملت و ملی کمی بیشتر شده است، ادامه داد:  در ۲ سال اول 
اجرا قانون )شهریور ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۱ و شهریور ۱۴۰۱ تا شهریور ۱۴۰۲( بانک ها 
باید در مجموع ۸۱۸ هزار میلیارد تومان تســهیلات پرداخت می کردند. این در حالی 
اســت طی مدت یاد شــده متاســفانه ۱۸.۵ محقق و طی ۲ سال اخیر ۱3۰ هزار میلیارد 
تومان قرارداد بانکی امضا شــده اســت.وی یادآور شــد: فقط بانک مسکن و سه بانک 
دیگر عملکرد مناســبی داشــتند. بانک مسکن ۸۰ درصد تعهدات خود را عمل کرده، 
بانک سپه ۴۰ درصد، ملت ۲۰ درصد، ملی ۱3 درصد، تجارت ۱۲ درصد و صادرات ۹ 
درصد از تقاضا را انجام داده و برخی از بانک ها مثل بانک های خصوصی عملکرد صفر 
یا نزدیک به صفر را داشتند.سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن با تاکید بر این که هدف 

اصلی وزارت راه و شهرسازی این است که تا جایی که می تواند قیمت ساخت مسکن 
را کاهش و در عین حال کیفیت را افزایش دهد، اضافه کرد: در راستای حمایت از تولید 
کشور باید نهضت کاهش تمام شده ساخت را مدنظر قرار داده و در حال پیگیری بوده 
و از تمام ابزارها استفاده می کنیم.نوروزی بیان کرد:  زمین که حدود ۶۰ درصد هزینه 
ساخت است به صورت کاملًا رایگان در نهضت ملی مسکن عرضه می شود. از سوی 
دیگر ۵۲ درصد هزینه های ســاخت به جز زمین، بقیه هزینه ســاخت حدود ۵۲ درصد 
برای مصالح ســاختمانی اســت. طبق آمار بورس در ۶ ماه گذشته در حوزه سیمان ۵۰ 
درصد افزایش و در حوزه میلگرد در یکســال گذشــته و در مقایســه با مهر ماه امسال و 
سال قبل حدود ۵۲ درصد افزایش قیمت وجود داشته که این درصد عدد بالایی است.



سهامداران برای بهره مندی از سود سهمی قابل 
توجه »وبصادر« تا پایان سال شکیبا باشند

معاون مالی بانک صادرات ایران از سهامداران وفادار این 
بانک خواســت برای بهره مندی از نتایج نهایی افزایش 

سرمایه این بانک تا پایان سال جاری شکیبا باشند.
ســید مجتبی صالحی با اشــاره به انتشار گزارش تأیید 
افزایش سرمایه این بانک با روش سلب حق تقدم توسط 
بازرس قانونی بر سایت کدال، با تشریح استفاده از تمامی 
ظرفیت های فرآیند افزایش ســرمایه توأمان از طریق 

سلب حق تقدم و تجدید ارزیابی دارایی های ثابت و تاکید بر اینکه سهام بانک در 
حال حاضر زیر ۱۰ درصد ارزش ذاتی سهم )intrinsic value( با رویکرد ترازنامه ای 
معامله می شود، از سهامداران وفادار بانک خواست برای بهره مندی از سود سهمی 
قابل توجه افزایش ســرمایه نهایی بانک تا پایان ســال جاری سهام بانک را حفظ 
کنند. معاون مالی بانک صادرات ایران گفت: با توجه به بخشنامه اخیر بانک مرکزی 
درباره لزوم بهبود کفایت سرمایه بانک ها، استفاده از ظرفیت های افزایش سرمایه 
از محل تجدید ارزیابی منوط به افزایش ســرمایه نقدی اســت. از این رو به منظور 
بهره برداری ســهامداران بانک از ســود سهمی که افزایش سرمایه از محل تجدید 
ارزیابی نصیب آنها خواهد کرد، مکلف به افزایش ســرمایه نقدی هســتیم. برای 
تحقق این راهبرد رایزنی های مناسبی با سازمان خصوصی سازی صورت گرفته و 

این مهم به سرانجام خواهد رسید.

عملکرد مطلوب بانک سینا در شبکه الکترونیکی 
پرداخت کارت

بر اساس این گزارش، یکی از شاخص های مورد اهمیت 
در بانک ها، محاسبه تفاضل ارزش ریالی صادرکنندگی 
از مبلغ پذیرندگی آن ها است. این شاخص نشان می دهد 
که جریان مبلغی تراکنش های هر بانک در کدام جهت 
بوده و به دنبال آن می توان تعیین کرد که آیا نقش بانک 
به عنوان بانک پذیرنده برای وی مقرون به صرفه بوده 
یا نبوده است. گزارشی که به تازگی توسط شاپرک منتشر 

و در آن اختــلاف ارزش ریالــی بین تراکنش های پذیرش شــده و تراکنش های 
صادرشده هر بانک آورده شده است، نشان می دهد که بانک سینا در میان 3۲ بانک 
و مؤسســه اعتباری مورد بررســی، جزو بانک هایی اســت که این شاخص مهم در 
آن ها »مثبت« برآورد شده است. مثبت بودن برآورد، بیانگر عملکرد مطلوب بانک 
در جذب منابع مالی اســت، چرا که نشــان می دهد بیشــتر از آن که منابع مالی از 
حســاب های بانک خارج شــود، پول به حســاب های بانک وارد شده است. در این 
رتبه بندی، بانک ســینا با تفاضل مثبت ۴3 هزار و ۵۱۶ میلیارد ریال، موفق شــده 

است جایگاه مطلوبی را از آنِ خود کند.

بازدید مدیرعامل بیمه ایران از گروه صنعتی مینو

حسن شریفی مدیرعامل و رییس هیات مدیره بیمه ایران 
در بازدید از مجموعه کارخانجات گروه مینو با مدیرعامل 
و اعضاء هیات مدیره گروه مینو دیدار و در خصوص توسعه 
همکاری هــای تجــاری و بیمه گری به گفتگو پرداخت.

شــریفی با اظهار خوشــحالی از حضور در محیط کار بیمه 
گذاران، برنامه خود را برای بهتر اداره نمودن شــرکت و 
حل مشکلات پیش رو استفاده از نظرات بیمه گذاران به 

عنوان شرکای تجاری عنوان نمود. مدیرعامل بیمه ایران گفت: علاقه داریم همانند 
بخش خصوصی حرکت کنیم و باور داریم که برای بقاء به بیمه گذاران نیاز داریم و 
لذا حضور در محل کار بیمه گذاران را در دستور کار داریم و سعی داریم مشکلات را 
تا حد مقدور از پیش پا برداریم. به گزارش اداره کل روابط عمومی بیمه ایران مدیرعامل 
گروه صنعتی مینو نیز با ابراز خرسندی از شروع همکاری با بزرگترین شرکت بیمه ای 
کشور با معرفی شرکتهای تابعه خواستار دریافت خدمات سریع بیمه ای گردید.گفتنی 
است در ابتدای این دیدار  مدیرعامل و هیات همراه از خطوط تولید کارخانه پارس 

مینو بازدید و از نزدیک با  امکانات و ویژگی محصولات بیمه گزار آشنا شدند.

دیدار دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران 
با مدیرعامل بیمه ملت

محسن پورکیانی دبیر کل سندیکای بیمه گران ایران 
با حضور در شرکت بیمه ملت با علی رضا یزدان دوست 

مدیرعامل این شرکت دیدار کرد.
محسن پورکیانی با حضور در ساختمان بیمه ملت، 
با علی رضا یزدان دوست دیدار و در خصوص مباحث 
مختلف صنفی صنعت بیمه، اقدامات و برنامه های 
در دســت انجام ســندیکای بیمه گــران ایران و 

همچنیــن آخرین وضعیت شــرکت بیمه ملــت گفت وگو و تبادل نظر کرد.
یزدان دوســت در ایــن دیدار ضمن تبریک انتخــاب پورکیانی به دبیرکلی 
ســندیکای بیمه گــران ایران از آمادگی شــرکت بیمه ملــت برای افزایش 
همکاری های فی مابین و همچنین رفع برخی مشکلات و موانع پیش روی 
صنعت بیمه خبر داد.پورکیانی، دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران نیز با تبریک 
موفقیت های شرکت بیمه ملت و کسب رتبه اول توانگری مالی بین تمامی 
شرکت های بیمه کشور طی ۴ سال متوالی، گفت: با درایت و تسلطی که در 
تیم فعلی بیمه ملت سراغ دارم، قطعاً این موفقیت ها ادامه خواهد داشت و در 

این زمینه سندیکا نیز از هرگونه کمکی دریغ نخواهد کرد.

 تأثیر بی بدیل بانک توسعه تعاون در رونق 
کسب وکارها

معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون در امور استانها 
و بازاریابی طی ســفر به کهگیلویه وبویراحمد اعلام 
داشت این بانک تأثیر بی بدیل در رونق کسب وکارها 
داشته است.کریم میرزاخانی ضمن ابلاغ سلام مدیر 
عامل بانک به همکاران استان اظهار داشت: مشتری 
مداری از اولویت های مهم در بانک توســعه تعاون 
اســت. انتخاب مشــتریان با اهلیت مناسب و دارای 

ویژگی های متناسب در هر دو مقوله تجهیز و تخصیص حائز اهمیت است. 
وی تاکید نمود: انتخاب مشتریان به صورت هدفمند و برنامه محور منتج به 
بهبود کیفیت منابع و تخصیص تســهیلات اعتباری مؤثر و کارآمد مبتنی بر 
ریســک مدیریت شــده و اعتماد بر بازگشت منابع را به دنبال دارد. میرزاخانی 
بیان داشت: رسالت بانک توسعه تعاون حمایت از تعاونی ها، تولید و اشتغالزایی 
و ارائه خدمات به اقشار مختلف جامعه است و مسئولیت پذیری تمامی همکاران 

در راستای جذب منابع و بهبود شاخص های عملکردی اثر گذار است.

باجه خبر

بــازار بورس اوراق بهدار تهــران در جریان معاملات روز 
چهارشــنبه هفته گذشته با اینکه همچون روز پیشین خود 
رخ ســبز رنگی را به نقشــه خود زده بود؛ اما در نهایت با 
کاهــش ارزش معاملاتی کار را تمام کرد ارزش معاملاتی 
در بازار بورس اوراق بهادار چند روزی اســت که وضعیت 
مناسبی ندارد و بازار پس از خروج سنگین بیش از ۱ هزار 
و ۴۴۰ میلیــارد تومانــی حقیقی ها همچنان قد علم نکرده 

است.
نمادهای پارســان، شــپنا، شبندر، وغدیر؛ و نماد وپاسار جز 
نمادهایی بودند که با تأثیر خوب و مثبت خود باعث شدند 
شــاخص بیش از ۵ هزار و ۸۰۰ واحدی افزایش پیدا کند. 
ارزش بازار بورس اوراق بهادار تهران همچنان در ســطح 
۷ هزار همتی ایســتاده اســت و ارزش معاملات نیز برای 
بــورس تهران رقم ۲3۵۱ میلیارد تومان و برای فرابورس 

رقم ۱۰۲۷ میلیارد تومان را ثبت کرده است.
در فضــای مجازی نامه از ســوی ایران خودرو خطاب به 
شــورای رقابت در حال دســت به دست شدن بود که ایران 
خودرویی ها در تلاش برای برگشت به بورس کالا هستند 
و تصمیم دارند با توجه به واردات خودرو محصولات خود 
را در بورس کالا عرضه کنند. البته باید این نکته را هم در 
نظر داشت که با توجه به فروش های انجام شده در سامانه 
یکپارچه برای این خودرو ساز تا پایان سال این سؤال ایجاد 

می شود که آیا ایران خودرو توان عرضه محصولات عرضه 
شــده )محصولات مازاد( سامانه یکپارچه فروش خودرو را 
دارد و یــا تنهــا به چند محصول با تیراژ پایین و قیمت بالا 

اکتفا می کند؟
در جریان نشــت علنی روز چهارشــنبه در مجلس قیمت 
گذاری دســتوری در سال های برنامه ممنوع شد و مجتبی 
توانگر در صفحه شخصی خود این طور نوشت که مجلس 
امروز قیمت گذاری دستوری را در سال های برنامه ممنوع 

کرد.
روز چهارشــنبه نیز ســازمان بورس اوراق بهادار نخستین 
همایش ســالانه بازار ســرمایه را برگزار کرد و نخســتین 
همایش سالانه بازار سرمایه با حضور مجید عشقی، رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، غلامرضا مصباحی مقدم، 
رئیس کمیته فقهی سازمان بورس، محمدجواد شریف زاده، 
معاون وزیر اقتصاد و جمعی از اســاتید حوزه بازار ســرمایه 
در ســالن همایش های بین المللی دانشگاه شهید بهشتی 

برگزار شد.

مجید عشقی یکی از اهداف اصلی این همایش هماهنگ 
کردن فعالیت های علمی و پژوهشی مرتبط با بازار سرمایه 

با نیازهای روز بازار سرمایه دانست.
همچنین غلامرضا مصباحی مقدم در نخســتین همایش 
بازار سرمایه گفت: امیدواریم برگزاری همایش سالانه بازار 
سرمایه سبب شود در سال های آینده شاهد رشد اقتصادی 
هر چه بیشــتر در جامعه باشــیم. توجه به ســرمایه گذاران 
حقیقی و خرد بسیار از اهمیت برخوردار است. بحث قرارداد 
آتی، سند اسناد خزانه و توسعه تأمین مالی دولت از طریق 
انتشار اوراق مرابحه تعدیل شده و... از جمله مسائلی است 
که در دستور کار شورای فقهی سازمان بورس قرار دارد.

اما جان کربی هماهنگ کننده شورای امنیت ملی آمریکا 
در مصاحبه با شــبکه فاکس نیوز اعلام کرد ایران تی یک 
ســنت از ۶ میلیارد دلار پول آزاد شــده خود را نخواهد دید 
فروشــندگان مــورد تأییــد ما بــرای ارائــه کمک های 
بشردوستانه، پزشکی و غذا که مستقیم به مردم ایران نفع 
می رســاند، می توانند از این پول اســتفاده کنند. حکومت 

هرگــز ایــن پول را نخواهد دید و آنها چنین درخواســتی 
نداشته اند.

بررسی تکنیکالی شاخص کل بورس تهران ��
پس از افت ۵۱ هزار واحدی شاخص بورس تهران در هفته 
گذشته و خروج بیش از ۱ هزار و ۴۴۰ میلیاردی پول توسط 
حقیقی ها از بازار شاخص کل در محدوده ۲ میلیون واحدی 
متوقف شــده شــاخص کل سه ماه تابستان سال جاری در 
بین محدوده ۲ میلیون واحدی تا ۲.۲ میلیون واحدی گذراند 

و اولین ماه پاییز را نیز در همین حوالی به پایان می برد.
ارزش معاملات در روز چهارشــنبه به کمترین میزان خود 
رســیده است و میانگین ارزش معاملاتی بورس تهران در 
بهار سال جاری بیش از ۹ هزار میلیارد تومان بود در تابستان 
روی عدد 3۵۰۰ میلیارد تومان ایســتاده. اما درســه هفته 
ابتدایی پاییز این میانگین به کمتر از 3 هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
تکنکالیست ها این انتظار را در سر داشتند که بازار در همین 
محدوده ها مسیر نزولی را پایان دهد اما اهالی بنیادی کار 
بازار به دنبال افزایش در ارزش معاملاتی بودند که جنگ 
در خاورمیانه شعله ور شد و این موضوعی شد تا خروج پول 
از بازار بیشتر شود. نااطمینانی بازار بیشتر از پیش شد و کار 
برای برگشت شاخص به اعداد و ارقام بالاتر سخت تر شده 

است.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: انتشــار اوراق هیچکدام از 
مؤلفه های افزایش تورم را نداشــته و نقدینگی را در جامعه 
جمع می کند، فشار نقدینگی را کاهش داده و باعث افزایش 

تولید و رشد اقتصادی می شود.
سید محمدحسن ملیحی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با بیان 
اینکــه اوراق بدهی بــرای پروژه های عمرانی اقدامی خوبی 
است، گفت: در سازمان بورس اوراق بهادار ابزارهای مناسبی 
برای پروژه های عمرانی پیش بینی شــده اســت و مهم ترین 
آن ها اوراق اســتصناع یا ســفارش ســاخت است، این اوراق 
بصورت ترکیبی اســت که می تواند پس از دوران ســاخت با 
مدل مشابه اوراق اجاره و یا مرابحه و یا سایر روش ها، سرمایه 
گذاران خود را از انتفاع بالایی بهره مند ســازد که زیرســاخت 

آن در سازمان بورس پیش بینی شده است.
این کارشناس و فعال اقتصادی افزود: پروژه های عمرانی که 
در کشــور دیده شــده اســت نگاه این است که از بودجه های 
جاری تغذیه شود و اگر از طریق اوراق بدهی بتوانیم سریع تر 
کار را اجرایی کنیم منافع بیشــتری از پروژه به دست می آید، 
وقتــی پــروژه ای به علت نبود بودجه زمان بر شــد، هزینه ها 
افزایش یافته و اســتهلاک بیشــتر می شود. مساله دوم این 
است که پروژه هایی که در گذشته اولویت های بعدی بودند، 
با تأمین مالی جدید از اوراق بدهی می توانند در اولویت اجرا 

قرار بگیرند.
ملیحی با بیان اینکه زیر ساخت های بازار سرمایه برای انتشار 
اوراق بدهی برای تأمین مالی پروژه های زیر ســاختی و عام 

المنفعه مناسب نیست، افزود: این نوع اوراق برای تأمین مالی 
پروژه های اقتصادی مناسب است و لازم است این نگاه مبنای 
کار قرار بگیرد، یعنی پروژه هایی که بازگشت سریع تر سرمایه 

دارند و اقتصادی هستند باید با اوراق تأمین مالی شوند.
این کارشناس و فعال اقتصادی به نگاه تأمین مالی از بانک ها 
و بازار ســرمایه اشــاره کرده و افزود: در دنیا تأمین مالی بلند 
مدت توسط بازار سرمایه انجام شده و تأمین مالی کوتاه مدت 
در نظام بانکداری انجام می شود یعنی ابزار بازار سرمایه برای 
تأمیــن پــروژه و ابزار بازار پول بــرای نیازهای کوتاه مدت و 
اصلاح ســرمایه در گردش انجام می شــود ولی در کشور ما 
عمده تأمین مالی پروژه ها از بازار پول و نظام بانکداری تأمین 
می شود و این نوع تأمین مالی مشکلاتی اعم از عدم شفافیت، 

اقتصادی نبودن پروژه ها، دستوری بودن را دارد.
وی اضافه کرد: از ســال ۸۹ ابزارهای تأمین مالی بر مبنای 
عقود مبادله ای و مشــارکتی در بازار ســرمایه ساختارسازی و 
ابزارسازی شد، اولین اوراق اجاره بود، با توسعه اوراق در بازار 
ســرمایه در دهه ۹۰ ساختارهای بازار سرمایه در تأمین مالی 
از طریــق ابــزار بدهی به بلوغ رســید، در دهه ۹۰ اوراق های 

جدید مرابحه، اســتصناع، مضاربه، رهنی، منفعت و غیره در 
این راستا ابزارسازی شد.

ملیحی ادامه داد: بار عمده تأمین مالی پروژه ها را در شرایط 
فعلی در کشــور، نظام بانکداری به دوش کشــیده و عملًا از 
ابزارهای مختلف بازار سرمایه برای تأمین مالی شرکت ها و 
پروژه ها به درستی و به طور کامل استفاده نشده و امروز دولت 
ســهم عمده انتشــار اوراق را برای کســری بودجه به خود 
اختصــاص داده و انتشــار اوراق بــاری پیش برد پروژه های 
عمرانی اتفاقی رو به جلو اســت.این فعال اقتصادی تشــریح 
کرد: دولت زمانی کســری بودجه دارد ســعی می کند در قدم 
اول بودجه پروژه های عمرانی را کاهش دهد، اگر انتشار اوراق 
برای پروژه های عمرانی اجرایی شود اتفاق بزرگ و مبارکی 
است، در سال جاری دولت شاید نتواند به میزان زیادی اوراق 
بدهی برای تأمین مالی پروژه های عمرانی استفاده کند چون 
دولت در بودجه مصوب، برای کســری بودجه انتشــار اوراق 
بدهی را پیش بینی کرده که احتمالًا برای بودجه عمومی به 

آن نیازمند باشد.
سید محمد حسن ملیحی در پاسخ به این سؤال که آیا اوراق 

بدهی تورم زا است یا خیر، گفت: ابتدا باید ریشه های تورم را 
بررسی کنیم و ببینیم آیا انتشار اوراق می تواند در کدام عامل 
اثرگذار باشــد؟ ریشــه ها و عوامل تورم که در اقتصاد ایران با 
آن مواجه هستیم عمدتاً ۵ عامل اصلی دارد که عبارت است 
از: تورم ناشی از فشار هزینه ها - تورم رکودی، تورم ناشی از 
فشــار تقاضا که می تواند عامل پولی داشــته باشد مانند رشد 
نقدینگی، تورم ناشــی از مشکلات ساختاری و بنیادی مانند 
کارآمدی پایین مدیریت بنگاه های دولتی و نیمه دولتی، تورم 
وارداتی و عدم تراز پرداختی و تورم ناشی از انتظارات تورمی.

ملیحی افزود: انتشــار اوراق هیچکدام از مؤلفه های افزایش 
تورم فوق را نداشــته و نقدینگی را در جامعه جمع می کند و 
فشــار نقدینگی را کاهش می دهد، اگر این اوراق ها در حوزه 
خاصی با حجم زیاد منتشــر شــود می تواند تورم در یک یا دو 
کالا را افزایش دهد اما به علت پایین بودن حجم اوراق این 
نگرانی برای افزایش تورم وجود ندارد، با توجه به سایز اقتصاد 

و اوراق این نگرانی نیز وجود ندارد.
ملیحی در پایان گفت: اگر برای تأمین مالی پروژه های عمرانی 
از اوراق اســتفاده شــود و اوراق بدهی صرف کسری بودجه 
نشود، دستاوردهای خوبی را برای اقتصاد ایران خواهد داشت 
و اگر این تصمیم در وزارت اقتصاد اجرایی شود می تواند اتفاق 
مبارکی برای کشــور باشــد. وقتی پروژه های عمرانی فعال 
شوند نرخ بیکاری کاهش خواهد یافت، صنایع بیشتری فعال 
خواهند شــد و بازارهای مختلف کشور از این اتفاق بهره مند 

شده و مردم نیز سود آن را در زندگی خود حس می کنند.

پیش بینی بورس امروز 

بورس صعودی می شود یا نزولی؟

کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

تأمین مالی بدون تورم پروژه های عمرانی 
از طریق اوراق بدهی

افزایش نرخ دلار باعث شــد که رونق به رینگ مقاطع ردپای رشد دلار در بورس کالا
فــولادی بازگردد تا در ادامه شــاهد افزایش تقاضای 

سرمایه ای در داد و ستدهای فولاد باشیم.
حجم فروش میلگرد در سومین هفته از ماه جاری تقریباً 
۲ برابر شــده اســت به نحوی که از ۲3 هزار تن به ۵3 

هزار تن افزایش پیدا کرد.
بــه رغم محدودیت های موجود بــرای ثبت خرید در 
معاملات شمش شاهد رونق تقاضا در این بخش بودیم. 
در هفته گذشته برای ۲۴۰ هزار تن عرضه شمش، بالغ 

بر ۲۲۷ هزار تن تقاضا به ثبت رســید. در نهایت ۱۵۲ 
هــزار تــن مورد معامله قرار گرفت. ۶۰ هزار تن عرضه 
و ۹۶ هزار تن تقاضا به شمش فولاد خوزستان اختصاص 
پیــدا کــرد که به طور میانگین در معاملات بورس کالا 
در رقمــی بالغ بر ۱۹ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان معامله 
 ۴۷۵ CIS صــورت گرفت.بــا در نظر گرفتن شــمش
دلاری، مشــاهده می شود که در این بخش با دلار ۴۲ 
هــزار تومانی معامله انجام شــده است.نســبت آهن 
اســفنجی، گندله و کنســانتره به ترتیب ۶۴.۵ درصد، 

۲3.۵ درصد و ۱۸.۱ درصد شمش فخوز معامله شدند.
هفته گذشته عرضه ۴ هزار تن کاتد مس توسط فملی 
انجــام شــد که با ۶ هــزار ۴۰ تن تقاضا همراه بود و به 
طور میانگین 3۶۶ میلیون تومان معامله در این بخش 

صورت گرفت.
معامــلات محصولات پلیمــر تحت تأثیر افزایش نرخ 
دلار قرار گرفت. حجم معاملات پلیمرها که در ۶ هفته 
گذشــته در محدوده ۹۰ هزار تن قرار داشــت اکنون به 

۱۰3 هزار تن افزایش پیدا کرد.
مهدیه علیجانی

کارشناس بازار سرمایه 

ت
ش

ددا
یا

جهاد مالی برای توسعه عدالت اجتماعی؛
بانک پارسیان بیش از 2۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه طی 

شش ماهه نخست سال جاری پرداخت کرد

بانک پارسیان در راستای اقدام در خصوص اجرای بندهای تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۲ و همگامی 
باسیاست های دولت طی شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲، بیش از ۲۵ هزار و ۶۴۴ میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه در بخش های ازدواج، فرزند آوری، اشتغال زایی، مسکن و درمان به متقاضیان از طریق 
صندوق قرض الحســنه بانک پارســیان پرداخت کرده اســت.بانک پارسیان از ابتدای امسال تا پایان 
شهریورماه ۱۴۰۲، به منظور اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت تعداد ۸،۲3۷ فقره وام 
فرزند آوری به مبلغ ۴،۷۰۰ میلیارد ریال پرداخت کرده است. همچنین در راستای تحکیم بنیان خانواده 

و کمک به تشکیل آن و تسهیل ازدواج جوانان، این بانک با پرداخت ۱۴،۸۱۰ میلیارد ریال تسهیلات ازدواج، بیش از ۷،۴۰۰ 
جوان ایرانی را به خانه بخت فرســتاد و توانســت فراتر از تکلیف قانونی اهداف بودجه این بخش را تحقق بخشــد.همچنین با 
توجه به اهمیت توسعه اشتغال زایی و کاهش نرخ بیکاری در روستاها و مناطق کم برخوردار و ایجاد اشتغال پایدار در بخش 
روستایی و عشایری در مدت یادشده این بانک بالغ بر 3،۴۴۶ فقره تسهیلات اشتغال زایی بنیاد برکت به مبلغ 3،3۷۰ میلیارد 
ریال به مشمولان طرح اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت ارائه داده است.گفتنی است؛ نگاهی به عملکرد بانک پارسیان 
نشان می دهد که علاوه بر مشارکت در تأمین مالی طرح های کلان اقتصادی، اقدامات این بانک در راستای توسعه عدالت 
اجتماعی، ایجاد فرصت های شغلی پایدار به ویژه در مناطق محروم و روستایی و ارتقای رفاه و امنیت اقتصادی اقشار جامعه، 
 آثــار معنــوی و اجتماعــی قابل توجهــی برای مردم و جوامع محلی داشــته و امید به پویایی و رونــق اقتصادی را زنده کرده 

است.

خبر خوش بانک ملی ایران برای 
متقاضیان وام

طرح مهربانی از جمله طرح های 
جدید اعطای وام قرض الحسنه 
در بانــک ملی ایران اســت که 
مشــتریان و متقاضیــان وام 
می تواننــد در کمتریــن زمان 

ممکن تا سقف سه میلیارد ریال )3۰۰ میلیون تومان( 
با یک ضامن و با کارمزد ۴ درصد وام دریافت کنند.

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این طرح 
امتیازی است و مشتریان براساس مبلغی که از ۱ ماه 
تا ۱۲ ماه سپرده گذاری کرده اند امکان دریافت این 
وام را دارند.مشــتریان و متقاضیان وام می توانند با 
مراجعه به هریک از شعب بانک ملی ایران به صورت 
حضوری و یا با وارد شــدن به ســامانه بام به صورت 
غیر حضوری )قسمت خدمات حساب - افتتاح حساب 
– نوع حساب ) قرض الحسنه نهال / مهربانی ( افتتاح 

حساب نموده و از مزایای این طرح بهرمند شوند.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی در بازدید نظارتی از شرکت 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران:

امانتدار بیمه شدگان و ملزم به مدیریت حرفه ای 
دارایی ها هستیم

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی در ادامه بازدیدهای نظارتی از شــرکت های 
زیرمجموعه این سازمان در نشستی با مدیران شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایــران و شــرکت های تابعــه که با حضور مصطفی ســوری معــاون اقتصادی و 
ســرمایه گذاری، ابراهیم بازیان مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی 
و محمدرضا مدرس خیابانی مدیرعامل شــرکت کشــتیرانی جمهوری اسلامی و 
جمعی از اعضای هیئت مدیره گروه کشتیرانی و مدیران عامل شرکت های عملیاتی 
گروه کشتیرانی برگزار شد، گفت: ما به عنوان امانتدار بیمه شدگان و بازنشستگان، 
در همه مجموعه هایی که دارای سهام هستیم، عملکردها را با شاخص رشد، توسعه 
و تحول مورد ســنجش و ارزیابی قرار می دهیم. در این دولت از ما انتظار اســت که 
برخــی رویه های غلط گذشــته را ازطریق اصــلاح پرتفوی، خروج از بنگاه داری و 
توسعه سهامداری اصلاح کنیم و با مدیریت جهادی و رفتار حرفه ای در مدیریت، 
از دارایی هــای موجــود ارزش افزوده بگیریم و آنها را به تولید و خروجی مناســب 

برسانیم تا مطلوبیتی که در این امانت هست، حاصل شود.
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در هفته اخیر 
روند خروج 
سرمایه از 

بورس تهران 
تداوم داشت و 

شاهد خروج 
پول حقیقی در 

تمام روزهای 
معاملاتی 
بودیم. در 

اولین روز هفته 
59۷ میلیارد 

تومان پول 
حقیقی از 

بورس خارج 
شد.

لی
 ما

زار
با

تردید 
 در 
تـالار 
شیشه ای

 چشم انداز شاخص کل به چه 
صورت است؟

 بازار با چاشــنی اخبار منفی سیاســی و ریسک های جنگ 
و... طی یک ماه گذشته ریزش شدیدی داشته و تقریباً هر 
روز خروج نقدینگی داشــتیم به طوریکه ارزش معاملات 
به شدت کاهش یافته است. گروه بانکی، خودرویی و انبوه 
ســازی و فلزات و نرم افزاری بیشــترین خروج پول را در 

انتهای هفته پیشین رقم زدند.
ارزش معاملات خرد که تا اردیبهشــت به عددهای خوبی 
رسیده بود. از هفته دوم اردیبهشت ماه همزمان با ریزش 
بازار و خبر مصوبه افزایش نرخ خوراک پتروپالایشــی از 
۲۵۰۰۰ میلیــارد تومان بــه 33۵۰ میلیارد تومان کاهش 
یافــت که ریزش قابل توجهی اســت و هنــوز این روند 

فرسایش ادامه یافته است.
ارزش دلاری بازار نیز در بورس و فرابورس به ۱۶۰ میلیارد 
دلار رســیده اســت این درحالیست که اردیبهشت امسال 

۲۰۵ میلیارد دلار بوده است.
چشــم انداز کاهشی عرضه و افزایش قیمت جهانی  ��

نفت:
در بازارهای جهانی روند پایداری وجود ندارد و ادامه تنش ها 
و جنگ در نوار غزه نیز بی تأثیر نیست. قیمت نفت متأثر 
از این خبر و در پی تحریم های جدید امریکا علیه صادرات 
نفتی روسیه و بیم کاهش عرضه ها، بیش از ۷ درصد نوسان 
مثبت داشــته اســت. نفت برنت به ۹۱ دلار رسیده است. 
وضع تحریم ها علیه نفت کش های حامل نفت روســیه 
که با قیمت های بالاتر از مکانیزم سقف گروه هفت فروخته 

شده اند از اقدامات جدید امریکاست.
اعمال افزایش نرخ بیست درصدی قیمت لاستیک برای 
تایرســازان، تأیید رشــد 3۸ درصدی قیمت خودرو توسط 
ســازمان حمایت از مصرف کننده و تولید کننده در انتظار 
صدور مجوز شورای رقابت اخباری است که در این منفی ها 

بدون واکنش مناسب بازار، حل شده است.

کاهش کرک اسپرد ها..
میانگین کرک اســپرد در هفته منتهی به ۲۰ مهر ماه به 
حدود ۲۱ دلار رســیده که نســبت به میانگن هفته پیشین 

۶ درصد افت داشته است.
وضعیت شاخص کل از دید نموداری: ��

شــاخص کل  دیروز هم در کانال ۲ میلیون واحد نوســان 
منفی داشته است و با ۱۷۲۵۷ واحد منفی و کاهش کمتر 
از یک درصد به عدد ۲ میلیون ۲ هزار واحد رسیده است. 
این در حالی اســت که بازار منفی های بیشــتری را رقم 

میزند.
از دید نموداری ســناریوی محتمل و خوشبینانه این است 
که یک A در قله ۹۹ تمام شــده و شــاهد تکمیل B زمانبر 
به صورت یک سیمتریکال بوده ایم. سپس با اتمام ناقص 
آخرین شاخه I، روند رشد شروع شده A در حوالی ۲ میلیون 
۵۰۰ هزار واحد اردیبهشت ماه تمام و از آن موقع تا کنون 

در حال تکمیل B زمانبر هستیم.
الگوی B می تواند دو سناریو را رقم بزند.

اولین سناریو محتمل را سمیتریک می دانیم. که در آخرین 
لگ خود یعنی I است. در این صورت به زودی حوالی هفته 
اول آبان ماه این موج تمام و یک رشد خوب برای تکمیل 
C خواهیم داشت. در این صورت انتهای اصلاح حوالی ۱ 

میلیون ۹۲۰ الی ۹۷۰ هزار واحد خواهد بود.
سناریو بعدی بدبینانه است. اگر اصلاح B ترکیبی مد نظر 
باشــدو W به صورت دیامتریک در کف قبلی تمام شــده 
 Y باشد. حال در الگوی زمانبر X باشد و رشد کوتاه بعدی
هســتیم که می تواند فعلًا ادامه دار باشد و خوشبینانه یک 

مثلث!...
لذا در حوالی حمایت قدرت خرید و حجم تقاضا باید دنبال 

شود تا ببینیم تمایل به کدام سناریو بیشتر است.
مقاومت های مسیر در شکل مشخص است.

مینا یوسفی
روزنامه نگار



پروژه  افزايش ظرفيت پست برق فوق توزيع 
اليگودرز3 به بهره برداري  رسيد 

اقتصــاد-اراك:  نقــش 
مدیرعامــل شــرکت برق 
منطقــه اي باختــردر آیین 
افتتاح پروژه افزایش ظرفیت 
پست برق  ۶3 به ۲۰ کیلوولت 
الیگودرز3 گفت:با نصب و راه 
دســتگاه   یــک  انــدازي 
ترانســفورماتور3۰ مگاولت 
آمپــري ،عملیــات افزایش 

ظرفیت پست برق  فوق توزیع انرژي برق الیگودرز3 در استان لرستان به پایان 
رسید.

به گزارش روابط عمومي شرکت برق منطقه اي باختر ، »مجتبي داودآبادي«در 
این مراسم که باحضور نماینده محترم مردم الیگودرز در مجلس شوراي اسلامي 
برگــزار شــد گفت:افزایش ظرفیت در پســت   ۶3 بــه ۲۰  کیلوولت مذکوراز 
3۰مگاولــت آمپــر به ۶۰ مگاولت آمپربــه منظور تامین برق پایدار و مطمئن و 
پاســخگویي به نیاز بار و تقویت شــبکه فوق توزیع منطقه و ایجاد زیرســاخت 
مناسب براي توسعه کشاورزي شهرستان الیگودرز در استان لرستان انجام شد. 
وي اظهارداشــت پســت مذکورقبل ازاین  با ظرفیت 3۰ مگاولت آمپرفعال بود 
که به منظور جلوگیري از کمبود بار انرژي الکتریکي در این بخش از اســتان 
لرســتان، ظرفیت پســت فوق توزیع موسوم به الیگودرز 3 به ۶۰ مگاولت آمپر 
در دســتور کار قرار گرفت و با نصب یک دســتگاه ترانســفورماتور 3۰ مگاولت 

آمپري با موفقیت به پایان رسید.
داودآبادي در ادامه افزود:با افزایش ظرفیت پست مذکور ضمن بالابردن قابلیت 
اطمینان ،پاسخگویي به نیاز بار و تقویت شبکه فوق توزیع منطقه وتامین نیاز 
مصرف مشــترکین موجب بهبود کیفیت برق و ایجاد زیرســاخت مناسب جهت 

توسعه کشاورزي نیز شده است.
 بر اساس این گزارش، ایستگاه برق ۶3 به ۲۰  کیلو ولت الیگودرز3 با ظرفیت 
۶۰ مگا ولت آمپر، دارای ۱۲ فیدر خروجی ۲۰ کیلو ولت و ۴ فیدر ۶3 کیلو ولت 

به ارزش ۴۵۰ میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت.
»محمدخدابخشي«نماینده مردم الیگودرز نیز در آیین بهره برداري از افزایش 
ظرفیت پســت برق فوق توزیع الیگودرز3 با تشــکر از اقدامات انجام شده بیان 

کرد:پروژه افزایش ظرفیت این پست باعث پایداري برق منطقه شده است.
وي با اشــاره به پایداري شــبکه برق در حوزه انتخابیه خود در تابستان ۱۴۰۲ و 
با قدرداني از اقدامات و زحمات شرکت برق منطقه اي باختر ،تصریح کرد:چنین 
اقداماتي باعث رشد و توسعه همه بخشهاي تولید مي شود و ما امیدواریم شاهد 

افتتاح چنین طرحها و پروژه ها یي بیش از پیش باشیم.
شرکت برق منطقه اي باختر مسئولیت انتقال برق در 3 استان لرستان ،مرکزي 

و همدان را برعهده دارد.

ستاد بازآفرینی شهری استان اصفهان حائز رتبه 
برتر کشوری شد

 نقش اقتصاد-اصفهان: براســاس ارزیابی شرکت بازآفرینی شهری ایران وفق 
شــاخص های ارزیابی عملکرد ســتاد بازآفرینی شهری استان ها در طول سال 
۱۴۰۱، ســتاد بازآفرینی شــهری اســتان اصفهان حائز رتبه برتر در میان سایر 

استان ها شد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی از اســتان اصفهان؛ براساس 
ارزیابی به عمل آمده از سوی شرکت بازآفرینی شهری ایران، استان اصفهان 
در شــاخص های ارزیابی عملکرد ســتاد بازآفرینی شهری استان ها، حائز رتبه 

برتر شد.  
در مراســمی که به مناســبت روز جهانی اســکان بشر با موضوع »اقتصادهای 
شهری تاب آور؛ شهرها به مثابه پیشران رشد و احیا« برگزار شد از استان های 

برتر کشور در حوزه بازآفرینی شهری تقدیر به عمل آمد.  
در اســتان اصفهان براســاس مطالعات و تحقیقات میدانی به عمل آمده بالغ بر 
۱۴ هزار هکتار از اراضی شهری در زمره بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 

قرار دارد.  
در یک ســال گذشــته، ۷۶۴ هکتار محدوده بافت فرسوده و ناکارآمد در ۲ شهر 

استان شناسایی شده است.    
پرداخت افزون بر 3۲۰ میلیارد ریال تخفیف صدور پروانه در بافت های فرسوده 
در ۱۵ شــهر و تعریف پروژه های عمرانی نوســازی و ســاماندهی بافت از محل 
پرداخت تخفیف عوارض بافت فرسوده با مشارکت شهرداری با ۱ هزار و ۶۰۰ 
میلیارد ریال اعتبار از جمله اقدامات اداره کل راه و شهرســازی اســتان اصفهان 

در حوزه بازآفرینی شهری بوده است.  
همچنین ۹ طرح توانمندســازی ســکونت گاه های غیر رســمی در شهرهای 
فلاورجان، بویین میاندشــت، فریدونشــهر، داران، دامنه، ابریشم، زیار، کمه و 

زاینده رود تهیه شده است.
ســال ۱۴۰۱ حدود 3۰ میلیارد ریال اعتبار قیر برای آســفالت با اولویت معابر 

خاکی بافت های ناکارآمد در استان اصفهان تخصیص داده شده است.

رئیس موسسه طنین ایثارگران کشور خبر داد
اختصاص ۱۰۰ دستگاه تراکتور باغی 

به کشاورزان ایثارگر گیلان

نقش اقتصاد-گیلان: رئیس مؤسســه طنین ایثارگران کشــور از اختصاص ۱۰۰ 
دستگاه تراکتور باغی به کشاورزان ایثارگر استان گیلان و به قیمت کارخانه خبر 

داد.
اسماعیل بیگ محمدی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه تفاهم نامه بین موسسه 
طنین ایثارگران کشــور و تراکتورســازی تبریز به جهت واگذاری ویژه تراکتور به 
کشــاورزان ایثارگر توســط موسسه طنین ایثارگران کشور آغاز شده است اظهار 
کرد: در این راستا ۱۰۰ دستگاه تراکتور باغی به ایثارگران استان گیلان اختصاص 

یافته است که توسط موسسه معرفی و به قیمت کارخانه واگذار خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در سطح کشور ۵۰۰ دستگاه تراکتور باغی به قیمت کارخانه 
و در نوبت اول و با هماهنگی موسسه طنین ایثارگران کشور به کشاورزان ایثارگر 
واگذار خواهد شد افزود: این اقدام در دو بخش صورت خواهد گرفت و در بخش 

اول ۵۰۰ دستگاه تراکتور باغی که شامل چهار مدل است واگذار می شود.
بیــگ محمــدی، حمایت از بخش کشــاورزی را یکی از رویکردهای اصلی این 
موسســه دانســت و عنوان کرد: در صورت دارا بودن شرایط، ایثارگران با شماره 
موسسه طنین ایثارگران کشور به شماره ۰۲۱۵۵۴۲۴۸۸۲ تماس حاصل کنند.

رئیس مؤسسه طنین ایثارگران کشور در ادامه با اشاره به اهداف موسسه طنین 
ایثارگران کشور اظهار کرد: یکی از اهداف اصلی مؤسسه، حمایت از قشر محروم 

و کم برخوردار است.
بیگ محمدی عنوان کرد: مؤسسه طنین ایثارگران کشور در راستای خدمت رسانی 

به خانواده ایثارگران در سطح کشور فعال شده است.

آئین افتتاح آبرسانی به روستاهای شهرستان اسلام آباد غرب 

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی : حمیدرضا نامداری، مدیرعامل آبفای اســتان 
البرز با اعلام این خبر گفت: درحال حاضر میزان مصرف آب درکرج ۴۷ میلیون 
متر مکعب درسال است که براساس سرانه مصرف ۲۵۰ لیتر درشبانه روز برای 

هر نفر، ۶ میلیون متر مکعب درسال کمبود آب وجود دارد .
نامداری اظهارداشت : برهمین اساس برای پاسخگویی به نیازهای آبی و رشد 
جمعیت و مهاجر پذیری بالای اســتان، برنامه حفر و تجهیز و مهندســی مجدد 
۲۱ حلقه چاه دردستور کار قرار گرفته که شامل حفر ۱۷ حلقه چاه جدید و طراحی 
ومهندسی مجدد چهار حلقه چاه دیگر خواهد بود که تاپایان سال تمام این چاهها 
به مدار بهره برداری وارد خواهد شــد. وی اجرای ۵۵۰۰ متر لوله گذاری برای 
اصلاح شبکه توزیع وبازسازی ۵۵۰ فقره انشعاب آب، نصب وبهره برداری از دو 
شــیر فشــار شکن ، بازسازی شیرآلات شبکه توزیع ، اجرا وتکمیل زون منطقه 
مراد آب ، تکمیل پروژه لوله گذاری خط انتقال تصفیه خانه آب شــماره ۱ کرج 
به مخزن ذخیره آب کلاک بطول ۱۵۰ متر، اجرای لوله گذاری به طول ۱۲۵۰ 

متر جهت تکمیل زون منطقه اسلام آباد با هدف مدیریت فشار وتامین آب پایدار، 
اجرای لوله گذاری وتجهیزات کاهنده فشــار برای تکمیل زون بندی مخزن 
شرق عظیمیه به طول ۵۵۰ متر وشناسایی وقطع ۱۲۰ فقره انشعاب غیر مجاز 

را از جمله برنامه های عملیاتی درمحدوده ی کرج تا پایان سال ذکر کرد.تشکیل 
تیم مقابله با آسیب های احتمالی سیل به تاسیسات آبرسانی وفاضلاب مدیرعامل 
آبفــای البــرز با اعلام این خبرگفت: به دنبال هشــدارهای صادره از ســازمان 
هواشناســی مبنی بروقوع بارندگی های فــرا نرمال فصل پاییز واحتمال ورود 
جریان ســیلاب به شــبکه های آبرســانی و شــبکه های فاضلاب درشهرها 
وروســتاهای اســتان البرز، گروههای مقابله با آسیب های احتمالی متشکل از 
مدیردفتر بحران وپدافند غیرعامل، مدیران آبفای شهرستانهای البرز ومعاونان 
بهره برداری وتوســعه فاضلاب وبهره برداری وتوســعه آب تشکیل شد.وی با 
اشاره به پیش بینی های لازم برای دو حوزه ی جداگانه فاضلاب وآب افزود: با 
بررســی کلیه نقاط آســیب پذیر احتمالی درکرج و دیگر شهرستانها، تهیه ابزار 
ولوازم، اتصالات ، لوله ، پمپ ، دســتگاه بســته بندی آب واســتقرار این وسایل 
درمکانهای ازقبل پیش بینی شــده ، مدنظر قرار گرفت ودســتور اورهال وآماده 

سازی پمپ ها وبیل های مکانیکی صادر شد.

نقش اقتصاد- کرمانشاه- پری ویسی :بهره برداری از فاز اول مجتمع های تراب و 
دیزگران و روســتای باندرعلیا  مراســم افتتاح آبرســانی به ۱۵ روستای شهرستان 
اســلام آباد غرب با حضور دکتر صحرایی اســتاندار محترم کرمانشاه، سردار قنبری 
جانشــین محترم فرماندهی ســپاه حضرت نبی اکرم)ص(، دکتر بخشی پور نماینده 
محترم مردم شهرستان های اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس شورای اسلامی، 
حجت الاسلام  و المسلمین حاج آقا زمانی امام جمعه معزز شهرستان، دکتر داودی 
مدیرعامل محترم شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه و دیگر مسئولین استانی 
با حضور پررنگ مردم خون گرم و شهیدپرور این شهرستان به ویژه روستای تراب، 
در مســجد این روســتا برگزار گردید.دکتر صحرایی در این مراســم ضمن تقدیر و 
تشکر از مدیر عامل و پرسنل زحمتکش شرکت آبفا استان و همکاری بسیج سازندگی 
سپاه حضرت نبی اکرم)ص( استان کرمانشاه، اذعان داشت: باید قدر داشته  هایمان 
را بدانیم چرا که آب نعمت گرانبهایی اســت و همه ما باید در نحوه درســت  مصرف 

کردن آن کوشا باشیم.علاوه بر صحبت های استاندار محترم، دیگر مسئولین حاضر 
از جمله نماینده مردم شهرستان در مجلس شورای اسلامی، جانشین سپاه حضرت 

نبی اکرم استان و  امام جمعه شهرستان به ایراد سخن پرداخته و از اقدامات انجام 
شده در راستای آبرسانی به روستاهای این شهرستان رضایت خود را ابراز نمودند.

در پایان دکتر داودی مدیر عامل شرکت آبفا استان ضمن تشریح اقدامات صورت 
گرفته ابراز نمود: پروژه ای که امروز شــاهد افتتاح آن هســتیم به لطف خداوند و 
تلاش همکارانم در شرکت آب و فاضلاب و همکاری بسیج سازندگی سپاه استان 
در حدود یک ســال با ایجاد ۱۹ کیلومتر خط انتقال و شــبکه توزیع آبرســانی، حفر ۲ 
حلقــه چــاه، احــداث ۵ باب مخزن، احداث 3 ایســتگاه پمپاژ و بــا اعتباری بالغ بر 
۲۵۰میلیارد ریال به سرانجام رسید.پس از تشریح اقدامات انجام شده در این پروژه 
توسط مسئولین حاضر، بصورت نمادین، آب وضوخانه مسجد روستا به پاس احترام 
به خانواده شهداء توسط یکی از »مادران شهید« اهالی روستای تراب افتتاح گردید.

شــایان ذکر اســت با انجام این پروژه ۱۵ روســتای شهرســتان اسلام  آباد غرب با 
جمعیتی بالغ بر 3۱۹3 نفر از آب شرب سالم و بهداشتی بهره مند شدند.

بازدید سرپرست سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران از بزرگترین باغ مادری و 
نهالستان عاری از ویروس مرکبات کشور در ایستگاه تحقیقات کشاورزی داراب

نقــش اقتصاد-تهــران-
خســروجردی: به گزارش 
پات، در دومین روز از ســفر 
رئیــس محتــرم جمهور و 
هیات دولت به استان فارس 
، دکتــر هادربادی نماینده 
وزیــر جهاد کشــاورزی و 
سرپرست سازمان مرکزی 
تعاون روســتائی کشور از 

بزرگترین باغ مادری و نهالستان عاری از ویروس مرکبات کشور در ایستگاه تحقیقات 
کشاورزی داراب بازدید کرد.

در این بازدید توکلی مشــاور معاون باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی، موسوی مدیر 
ســازمان تعاون روســتایی، حســینی معاون مرکز تحقیقات آموزش و منابع طبیعی 
فارس، حقیقی معاون فرماندار داراب، فتحی مدیر جهاد کشــاورزی، منفرد بخشدار 
فسارود، معاونین بازرگانی و فنی سازمان تعاون روستایی، نظریان رئیس اداره تعاون 
روستایی داراب، صفری مدیرعامل اتحادیه روستایی، انصاری مدیرعامل پنبه کاران 

داراب، و تعدادی از مسئولین شهرستانی حضور دارند.
گفتنی است؛ این پروژه که اولین و بزرگترین باغ مادر و نهالستان عاری از ویروس 
مرکبات کشور می باشد، علاوه بر اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم ، تولید وسیع 
نهال سالم، جهت استفاده در باغات شهرهای مرکبات خیز جنوب کشور را بر عهده 

خواهد داشت.
 بــا عملیاتی شــدن تولیــد و تکثیر نهال مرکبات در این ســایت علمی تحقیقاتی، 
محصولات این مرکز، بعنوان برند استان فارس و شهرستان داراب در کشور عرضه 

خواهد شد.

کسب تندیس طلایی دهمین اجلاس سراسری رضایتمندی مشتری 
توسط هلدینگ پتروپالایش اصفهان

نقــش اقتصاد-اصفهان- 
محمدرضــا پیــره زالی: 
هلدینــگ پتروپالایــش 
اصفهــان تندیس دهمین 
اجــلاس ســراســـری 
رضایتمندی مشــتری را 

کسب کرد.
بــه گزارش روابط عمومی 
و بیــن الملــل هلدینگ 

پتروپالایش اصفهان، دهمین اجلاس سراسری رضایتمندی مشتری امروز ۲۰ مهر 
ماه با رویکرد تجلیل از برندهای مسئولیت پذیر و مشتری مدار برگزار شد.

همایش رضایتمندی مشــتری هر ســال در تاریخ معینی برگزار می شود، هدف 
از برگزاری این همایش قدردانی و تشــکر از مدیران و شــرکت های مشــتری 
مداری اســت که در طی یک ســال توانســته اند، رضایت مشــتریان خود را در 
زمینه هــای مختلفــی از جمله خرید محصولات، پشــتیبانی و خدمات پس از 

فروش جلب کنند.
این مراسم با محوریت شناخت و بررسی چالش های کسب و کار، انتخاب و اعطای 
تندیس طلایی رضایت مشتری مداری پس از ارزیابی های مختلف، افزایش سهم 
بازار کار با تاکید بر کرامت مشتری، حمایت از حقوق مصرف کنندگان و … برگزار 
می شــود.لوح و تقدیرنامه ای که در این همایش به واحد برتر اعطا می شــود، باید از 
بررســی شــاخص های ۱۷ گانه مختلفی که مهم ترین آن ها جلب رضایت مشتری 

است، عبور کند.
گفتنی است هلدینگ پتروپالایش اصفهان توانست تندیس طلایی دهمین اجلاس 

سراسری رضایتمندی مشتری را به خود اختصاص دهد

در ۶ ماه نخست سال انجام شد؛
رفع تصرف از ۱۸۰هزار مترمربع از زمین های دولتی استان مرکزی 

نقش اقتصــاد – اراك: 
مدیرکل راه و شهرسازی 
استان مرکزی گفت: در 
۶ ماه نخســت ســال با 
صدورحکــم قضایی و 
رفع تصرف فوری حدود 
۱۸۰ هــزار مترمربع از 
زمین های دولتی استان 
به ارزش بالغ بریک هزار 

و۲۲۴ میلیــارد ریــال رفع تصرف شــد. به گزارش پایگاه خبری وزارت راه 
وشهرســازی) اســتان مرکزی(، حمید انعامی مدیرکل راه و شهرسازی 
استان مرکزی گفت: در ۶ ماه نخست سال 3۵ موردتصرف در زمینهای 
دولتی تحت پوشــش این اداره کل انجام شــده بود که با انجام فعالیت 
های شبانه روزی توسط گشت حفاظت اراضی اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان وپیگیری حقوقی انجام شــده، با هماهنگی با نهادهای قضایی، 

نظامی وانتظامی رفع تصرف شد.
انعامــی ادامــه داد: طی این مــدت با صدور حکم قضایی و همچنین رفع 
تصــرف  فــوری از زمین های دولتی، حــدود ۱۸۰ هزار مترمربع از این 
زمیــن هــا بــه ارزش بالغ بر یک هزار و۲۲۴ میلیــارد ریال به بیت المال 

بازگشت.
وی اظهار کرد: شهروندان محترم می توانند در صورت مشاهده هرگونه 
تخلف و زمین خواری با شماره تلفن سامانه گویای ۴ رقمی ۱۶۵۶ تماس 
بگیرنــد و هرگونــه دخــل و تصرف و یا تعرض و دخالت در اراضی ملی و 
دولتی را به یگان حفاظت اداره کل راه و شهرسازی مرکزی اعلام کنند.

رویداد

رفع نیازهای آبی کرج درسال آینده  با حفر وتجهیز 2۱  حلقه چاه 
مدیرعامل آبفای استان البرز خبرداد:
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 این کاتالیست 
برای اولین بار در 
ایران در واحد 
تصفیه هیدروژنی 
باقیمانده سنگین 
با ظرفیت 69 هزار 
بشکه در روز به 
منظور کاهش 
میزان گوگرد، 
نیتروژن و فلزات 
موجود در 
محصول انتهای 
برجهای تقطیر 
اتمسفریک و خلا 
طراحی و ساخته 
شد و در واقع با 
ساخت این واحد، 
زمینه لازم برای 
تبدیل نفت کوره 
سنگین به بنزین 
و محصولات 
سبک تر فراهم 
شد

یکشنبه- 23 مهر ماه 1402 - سال هفتم- شماره 1651
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کاتالیست RCD ساخت ایران در پالایشگاه شازند رونمایی شد
 مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند: 

نقــش اقتصاد-اراك: کاتالیســت RCD ســاخت ایران روز 
چهارشنبه طی آیینی در شرکت پالایش نفت امام خمینی)ره( 

شازند رونمایی شد. 
 مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند در این 
آئین گفت: این کاتالیست برای اولین بار در ایران در واحد تصفیه 
هیدروژنی باقیمانده سنگین با ظرفیت ۶۹ هزار بشکه در روز به 
منظور کاهش میزان گوگرد، نیتروژن و فلزات موجود در محصول 
انتهای برجهای تقطیر اتمسفریک و خلا طراحی و ساخته شد 
و در واقع با ساخت این واحد، زمینه لازم برای تبدیل نفت کوره 

سنگین به بنزین و محصولات سبک تر فراهم شد.
مجید رجبی ادامه داد: این واحد دارای دو بخش اســت که هر 
بخش می تواند به صورت مجزا در سرویس قرار گرفته و وظیفه 
تصفیــه را انجام دهد.وی افزود: هر بخش این واحد دارای پنج 
رآکتور اســت و در مجمــوع ۱۰ رآکتور دارای حدود ۱۴۰۰ تن 
کاتالیست می باشد که در آنها در دمای 3۷۰ درجه سانتی گراد 
و فشــار ۱۹۰ درجه که در واقع بالاترین فشــار کارکرد در کل 
واحدهای پالایشــی دنیاســت، فرآیندهای تصفیه هیدروژنی 
)حذف فلزات، نیتروژن، گوگردی باقیمانده کربن( از باقیمانده 
ســنگین نفت خام، انجام می شود.رجبی بیان کرد: برای اولین 
بار در کشــور در این واحد ســوخت کم گوگرد کشتیرانی تولید 
شده است و حداکثر تا ۴۰۰ هزار تن در سال سوخت کم گوگرد 
به کشــتیرانی تحویل داده می شــود که نیاز کشور را تامین می 
 RCD نمایــد.وی اضافــه کرد: یکی از گلوگاه های اصلی واحد

تامین کاتالیســت آن بوده است که اعمال تحریم های ظالمانه 
کشور، همواره استمرار و حفظ تولید را با چالش ها و موانع جدی 

مواجه می نمود.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام حمینی)ره( شازند بیان کرد: 
از این رو مدیریت این شرکت با هدف گره گشایی از این مهم و 
در راســتای حفظ استقلال کشــور در خصوص تولید این نوع 
کاتالیســت، برنامــه ای جدی را ترســیم نمــود و با اعتماد به 
شــرکت های دانش بنیان داخلی، موفق به بومی ســازی این 
محصول ارزشمند و استراتژیک گردید و برگ زرین دیگری را 
بر کارنامه افتخارات صنعت عظیم نفت کشــور افزود و تحریم 
ها را خنثی کرد.رجبی اضافه کرد: پیش از این کاتالیست واحد 
RCD)به عنوان تنها پالایشــگاه دارای واحد RCD کشــور( از 
طریق کشورهایی مانند چین، روسیه، ژاپن و هلند خریداری و 
تامیــن مــی گردید. مدیرعامل شــرکت پالایــش نفت امام 
خمینی)ره( شازند بیان کرد: تهیه این کاتالیست از خارج، علاوه 
بر خروج مقادیر هنگفتی ارز از کشور بسیار زمان بر و طولانی 
بود، بر همین اساس پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند از طریق 
تعامل و ارتباط مستمر در سطوح کارشناسی و مدیریتی با تولید 
کننده هــای داخلی در راســتای بالا بردن کیفیت محصولات 
تولیدی آنها و ادامه حمایت و خرید از شرکت های تولید کننده، 
بومی ســازی این کاتالیســت را در دستور کار خود قرار داد.وی 
 ،RCD اضافه کرد: در صورت عدم تولید این کاتالیســت، واحد
متوقف می شد و در پی آن واحد RFCC.MEROX، پروپیلن 

و گوگرد زدایی بنزین از سرویس خارج می شد و در نتیجه کاهش 
تولید بنزین به میزان هشــت میلیون لیتر در روز، گاز مایع به 
میزان ۱۵۰۰ تن در روز و پروپیلن به میزان ۱۵۰۰ تن در روز و 
پروپیلن به میزان ۵۰۰ تن در روز را به دنبال داشت و در مجموع 
روزانه حدود ۲ میلیون یورو از سود آوری پالایشگاه کاسته شد.

مدیرعامل شــرکت پالایش نفت امام خمینی)ره( شازند گفت: 
عدم وابســتگی به تامین این کاتالیســت ضمن ایجاد فضای 
اطمینان برای تولید مستمر، دیگر شرکت های پالایشی نظیر 
اصفهان و همچنین شرکت های پتروپالایشی در دست احداث، 

از این واحد بهره مند خواهند شد.وی ادامه داد: تامین کاتالیست 
RCD با استفاده از ظرفیت داخلی در مقایسه با مشابه خارجی، 
طبق آخرین قراردادهای جاری و در دست اقدام شرکت متبوع، 
موجب جلوگیری از خروج ســالانه هشــت میلیون و ۵۱۰ هزار 
یورو از کشور شده است.شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( 
تولیدکننده بنزین یورو ۴ و یکی از مهمترین پالایشــگاه های 
نفت کشور است که به عنوان بزرگترین پالایشگاه تک واحدی 
ایران در ســال ۱3۷۲ با ظرفیت اســمی ۱۵۰ هزار بشکه در روز 

راه اندازی شد.

نقش اقتصاد-اصفهان- محمدرضا پیره زالی: در ۶ ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۲ تعداد ۵۱۰۰ واحد موتورخانه در 

شرکت گاز استان اصفهان بهینه سازی شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان اصفهان، 
ابوالقاســم عســکری مدیر عامل این شرکت به بهینه 
سازی بیش از ۵۱۰۰ واحد موتورخانه در ۶ ماهه نخست 
ســال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: اجرای طرح بهینه ســازی 
سیســتم های گرمایشی باعث صرفه جویی در مصرف 
انرژی و بالا بردن راندمان موتورخانه ها گردیده و تاکنون 

اجرای عملیات بهینه ســازی مصرف گاز باعث کاهش 
بیــش از ۲۵ درصدی مصــرف گاز متقاضیان این طرح 

شده است.
عســکری، با اشاره به سیاست های  شرکت گاز استان 
اصفهــان، در خصوص فرهنگ ســازی مصرف گاز در 
تمامی بخش های مسکونی، تجاری و اداری، افزود: در 
همین راستا نیز تعداد ۲۱ تفاهم نامه با سازمان ها، نهادها، 

دانشگاه ها و مراکز تجاری منعقد شده است.
وی، ضمن اشــاره به پیشــتاز بودن شــرکت گاز استان 

اصفهان در طرح بهینه سازی موتورخانه ها در بین سایر 
شــرکت هــای گاز اســتانی با بیــش از ۱۴ هزار واحد 
موتورخانه تاکنون گفت: این شرکت رتبه نخست بهینه 

سازی موتورخانه ها را به خود اختصاص داده است.
خاطر نشــان می ســازد در مهرماه سال جاری از شرکت 
گاز استان اصفهان به عنوان رتبه اول در 3۱ استان کشور 
در اجــرای طــرح بهینه ســازی موتورخانه ها در مراکز 
گردشــگری و هتل ها نیز توســط وزیر میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی تجلیل بعمل آمده است.

طی ۶ ماهه نخست سال جاری صورت گرفت:

بهینه سازی ۵۱۰۰ واحد موتورخانه در ۶ ماهه نخست سال ۱4۰2 در شرکت گاز استان اصفهان



آگهی مفقودی برگ سبز

برگ سبز خودروی سواری_پراید مدل 1385 به رنگ  نقره 
ای متالیک 

به شماره موتور1595739
S1482285164650 به شماره شاسی

به شماره پلاك 51 /184م 11   به مالکیت حسین اسعدی 
هزه بران  مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.   
کردستان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
 

برابر رای شــماره140260316002001965  هیات اول 1402/05/15  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقدسندرســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای مصطفی احمدی فرزند علی بابا بشماره شناسنامه 2389 صادره از اسلام آبادغرب در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 105/56 متر مربع پلاك   فرعی از 2 اصلی واقع در اسلام آبادغرب روبروی بیمارستان خیابان 
حر کوچه سلیم تبار خریداری برابر مبایعه نامه عادی وعدم دسترسی به مالک اولیه محرز  گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
الف/1/189 - تاریخ انتشار نوبت اول :1402/07/04   - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/23

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاك اسلام آبادغرب

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
 

نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مصوب 1390/9/20 املاك  متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی قائم شــهر مورد رســیدگی و تصرفات مانگانه و بلا 
معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:   املاك متقاضیان واقع در قریه واسکس پلاك 39 اصلی بخش 16  

530 فرعی بنام آقای عباس باباپور نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که میزان 19.125 سیر مشاع عرصه وقف است به مساحت 50480 متر مربع قسمتی از پلاك شماره 427 فرعی از 39 اصلی بخش 
16 خریداری مع الواســطه از آقای رضا نامدار مالک رســمی   530 فرعی بنام خانم فرزانه باباپور و اسکســی نســبت به ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که میزان 19.125 سیر مشاع عرصه وقف است به مساحت 
50480 متر مربع قسمتی از پلاك شماره 427 فرعی از 39 اسلی بخش 16 خریداری مع الواسطه از آقای رضا نامدار مالک رسمی  لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این 
آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الساق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 13 آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات : از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در 

اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان با طلاع عموم می رساند و نسبت به املاك در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی اگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی پس منتشر می نماید. 
شناسه آگهی: 1574908- تاریخ انتشار نوبت اول 1403/07/08  - تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/07/23 

مرتضی قاسم پور املاك شهرستان قائم شهر

 آگهی مفقودی 

سند کپمانی و سند مالکیت وسیله نقلیه )برگ سبز ( متعلق به 
خودرو سواری پژو 405SLX-TU5 به رنگ سفید روغنی مدل 
ســال 1389 به شــماره پلاك 34 ایران 792 ط 14 به شماره 
شاســی  شــماره  بــه  و   181B0112282 موتــور 
NAAM31FE1KK217185 بنام امید دوست به شماره ملی 
 1950678921 مفقــود گردیده اند و از درجه اعتبار ســاقط

 می باشند  .

 آگهی مفقودی 

برگ ســبز وسند سواری ام وی ام تیپ 530مدل 1391رنگ 
 MVM484FFFA010416 سفید روغنی به شــماره موتور
وشــاســــــی NATGCAVF8A1010612 وشهربانی 
ایران 64_818س51به نام نفیســه السادات اثاری فیض 
ابادی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.  یزد
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رمزگشایی بیش از 3۰ هزار کارت هوشمند 
سوخت در منطقه تهران

ایسنا: مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران گفت: در 
شش ماه نخست امسال، تعداد 3۲ هزار کارت سوخت شخصی در منطقه 

رمزگشایی شد.
فریدون یاسمی افزود: از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون و پس از اجرای طرح 
محدودسازی کارت های سوخت آزاد موجود در جایگاه های عرضه سوخت، 
این تعداد کارت ســوخت در نواحی منطقه تهران حذف رمز شــد. وی بیان 
کرد: با افزایش اســتفاده از کارت های ســوخت شخصی توسط شهروندان 
تهرانی، مراجعه به نواحی رمزگشــایی در تهران روندی افزایشــی داشــته 
است. مدیر منطقه تهران شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: 
در این بازه زمانی، ناحیه غرب منطقه تهران با میانگین حذف رمز بیش از 

۷۰۰۰ کارت بیشترین مراجعه را داشته است.
طبق اعلام وزارت نفت، هم اکنون رمزگشایی در نواحی سیزده گانه منطقه 
تهران دایر اســت و شــهروندان می توانند با در دســت داشتن کارت ملی، 
کارت خودرو و کارت سوخت برای حذف رمز کارت های هوشمند سوخت 

شخصی به این نواحی مراجعه کنند.

مدیرعامل شرکت توانیر:
خوزستان سومین استان پرچالش 

در حوزه برق است

مدیرعامل شــرکت توانیر با اشــاه به عبور موفق از پیک مصرف تابســتان 
۱۴۰۲، گفت: خوزستان سومین استان پر چالش کشور در حوزه برق است. 
آرش کُردی در حاشیه بازدید از شبکه برق شهرستان آبادان که امروز، ۲۲ 
مهرماه انجام شــد، با اشــاره به عبور موفق از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۲، 
اظهار کرد: از امروز باید به فکر بهینه ســازی و توســعه شبکه برق باشیم تا 
مثل ســالی که گذشــت، برقی مطمئن و پایدار به مشــترکین تحویل داده 
شود. وی افزود: باید از فرصت میان ۲ پیک مصرف برق که شامل فاصله 
پایان و شــروع فصل گرما اســت به عنوان یک فرصت حیاتی و مهم برای 

تقویت شبکه استفاده کرد.
مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: تا آغاز پیک مصرف ســال جدید باید از 
فرصت کم باری شبکه نهایت استفاده را کرد و در نقاطی که لازم است با 
افزایش ظرفیت و در سایر نقاط با بهینه سازی و رفع نقاط حادثه خیز، شبکه 

برق را برای اوج مصرف در پیش، آماده کرد.
کردی تصریح کرد: خوزســتان بعد از تهران و مازندران ســومین استان پر 
چالش در حوزه برق بوده که با تلاش ها و اقدامات انجام شــده، امســال 

شرایط مطلوبی داشته و عزم توانیر نیز بر رفع چالش ها است.

تولید الکتروموتورهای پرمصرف ممنوع شد

مشاور بهره وری انرژی ساتبا گفت: در ادامه برنامه های بهینه سازی مصرف 
و ارتقــای بهــره وری انــرژی در تجهیــزات برقــی، ممنوعیــت تولید 

الکتروموتورهای کولری کم بازده و پرمصرف به زودی اجرایی می شود.
محمد مهدی پیغمبرزاده از اجباری شــدن تولید الکتروموتورهای پربازده 
کولرهای آبی فقط با رده انرژی A و بالاتر از یک ماه آینده خبر داد و گفت: 
موتورهای القائی کم بازده کولرهای آبی، بیش از نیم قرن است با راندمان 
کمتر از ۵۰ درصد در کشور تولید می شود. به عبارت دیگر با استفاده از این 
موتورها ۵۰ درصد انرژی برق ورودی به کولر تلف می شود و به هدر می رود. 
وی افزود: با توجه به تفاهم وزارت نیرو با سازمان ملی استاندارد و وزارت 
صمت در ســیزدهم اســفندماه سال گذشــته و در ادامه برنامه های دولت 
ســیزدهم بــرای ارتقــا بهره وری انــرژی در تجهیزات برقــی با اولویت 
سیســتم های سرمایشی، جلســه مشترک کارگروه ماده ۱۱ قانون اصلاح 
الگوی مصرف انرژی و کمیته ملی اســتاندارد برای بازنگری در اســتاندارد 
مصرف انرژی الکتروموتورها برگزار شد.مشــاور بهره وری انرژی ساتبا در 
این زمینه تصریح کرد: بر این اســاس مقرر شــد تولید الکتروموتورهای 
مخصوص کولرهای آبی صرفاً با رده انرژی A و بالاتر انجام شــود.طبق 
اعــلام وزارت نیــرو، وی تاکیــد کــرد: بــر این اســاس کولرســازان و 
الکتروموتورسازان از هم اکنون باید برنامه ریزی لازم را برای تولید و استفاده 

از الکتروموتورهای پربازده برای تولیدات آتی کولر آبی صورت دهند.

منافع نفتی 
چین 
د رخطر

»نقش اقتصاد«  از پیامدهای نفتی 
"طوفان الاقصی" در خاورمیانه گزارش 
می دهد

نشریه نیویورک تایمز با تکیه بر آرای فعالان نفتی گزارشی 
تدوین کرده است که به بررسی مخاطراتی می پردازد که 
تحــولات اخیر خاورمیانه بــرای منافع اقتصادی چین در 
منطقــه بــه دنبال دارد. در این مقاله آمده اســت که چین 
همــواره تلاش داشــته تا خود را بازیگــری بی طرف در 
تحولات ژئوپلیتیک خاورمیانه نشــان بدهد. پکن در ماه 
مارس کمک کرد تا ایران و عربســتان ســعودی روابط 
دیپلماتیک خود را از ســر بگیرند. از آغاز نبرد جدید میان 
حماس و اسراییل نیز چین تلاش داشته است تا خود را از 
تنش ها دور نگه دارد. سخنگوی دولت چین این کشور را 
دوســت هر دو طرف یعنی فلســطین و اســراییل معرفی 
می کنــد. در عین حال اگر وســعت جغرافیایی این جنگ 
گســترده تر شود و به ســایر نقاط خاورمیانه سرایت کند، 
منافع چین به شــدت به خطــر می افتد. دلیل آن نیز فقط 

نفت است.
عربســتان ســعودی پس از ایالات متحده آمریکا دومین 

تولیدکننده بزرگ نفت جهان اســت و هیچ کشــوری در 
جهان نیز به اندازه چین از عربســتان نفت نمی خرد. نیمی 
از واردات نفت چین و بیشتر از یک سوم نفت سوزانده شده 
در خاک چین از منطقه خلیج فارس وارد می شــود. چین 
خریــد نفــت از ایران را نیز افزایش داده اســت که یکی از 
مهم ترین حامیان جنبش حماس قلمداد می شــود. طبق 
گزارش مؤسســه کپلر که متخصص ردیابی مســیر نفت 
صادراتی ایران اســت، در دو سال گذشته چین خرید نفت 
از ایران را تقریباً سه برابر افزایش داده است و در ماه گذشته 
بــه تنهایــی ۸۷ درصد از مجموع نفــت صادراتی ایران را 

خریداری کرده است.
تنش هــای تازه برآمــده در خاورمیانه در صورت وخیم تر 
شــدن می تواند منافع چین را شدیداً تحت تأثیر قرار دهد. 
چین که دومین اقتصاد بزرگ جهان است عمیقاً به واردات 
نفت خام اعتیاد پیدا کرده است. در اوایل دهه ۹۰ میلادی 
ایــن کشــور از لحاظ تولید نفــت تقریباً خودکفا بود. اما در 
حال حاضر تقریباً ۷۲ درصد از نیازهای مصرفی این کشور 
از طریق واردات تأمین می شود. در مقایسه ایالات متحده 
آمریکا در ســال ۲۰۰۵ یعنی پیش از شــکوفایی صنعت 
اســتخراج نفت شــیل و تبدیل شدن به صادرکننده نفت، 
برای تأمین ۶۰ درصد از نفت مورد نیازش به واردات متکی 

بود.
رییس جمهوری چین در ماه جولای اظهار داشــته بود که 
واردات و امنیت انرژی برای توسعه ملی و تأمین معیشت 
مردم این کشور اهمیت حیاتی دارد و این مهم ترین مساله 
پیش روی کشــورش اســت که حتی لحظه ای نباید از آن 
غافل شــد. چین سرمایه گذاری هنگفتی روی خودروهای 
الکتریکی انجام داده اســت و اکنون ضمن سیطره بر بازار 
جهانی این خودروها، یک ســوم از مجموع خودروهای به 
فروش رسیده در این کشور برقی هستند. اما با تبدیل شدن 
بخــش اعظم ناوگان جاده ای این کشــور به خودروهای 
بنزین ســوز، مصرف این ســوخت در چین بسیار بالا رفته 
است. سفرهای جاده ای نیز در سال جاری حد نصاب تازه ای 
را پشت سر گذاشته است چرا که چین سیاست سختگیرانه 
قرنطینه را پس از 3 ســال کنار نهاده اســت. دلیل دیگری 
که چین را تشنه نفت و گاز طبیعی می کند تولید فرآورده های 

پتروشیمی است.
چین به طور رسمی خرید نفت از ایران را علنی نکرده است 
چرا که این کشــور تحت تحریم های بین المللی است. اما 
فعالان صنعت نفت ســوابق خرید نفت از ایران را به طور 
دقیــق ثبــت کرده اند. ایــران برای صــدور نفت خود از 
نفتکش هایی استفاده می کند که گاهی برای پنهان ماندن 
هفته هــا تجهیــزات مکان یابی خود را خاموش می کنند تا 

وقتــی که بــه کریدورهای پر رفت وآمد مانند تنگه مالاکا 
در نزدیکی مالزی برسند.

آمار رســمی چین نیز در عوض مالزی را به عنوان یکی از 
منابع اصلی نفت خریداری شــده نشــان می دهند و این در 
حالی است که مالزی ظرفیت بسیار محدودی برای صدور 
نفت دارد که آن نیز به دلیل سالخوردگی میادین نفتی در 
حال کاهش اســت. پالایشــگران چینی که نفت خام را به 
بنزین و ســایر فرآورده ها تبدیل می کنند به دلیل ارزان تر 
شدن نفت ایران از روسیه به خرید نفت از ایران رو آورده اند. 
در حالــی که روســیه به دلیل تحریم هــا نفتش را ۵ دلار 
ارزان تر از نرخ جهانی به فروش می رساند ایرانی ها تخفیف 
۱۰ دلاری را برای فروش نفت خام خود در نظر گرفته اند.

چینی ها همیشه به دنبال ارزان ترین نفت در بازار هستند. 
هر چند روســیه مرزهای طولانــی با چین دارد اما فقدان 
زیرساخت مناسب موجب می شود که این کشور نتواند نفت 
بیشــتری را راهی بازارهای جنوبی کند. مقامات روســیه، 
چین و مغولســتان سال گذشته مذاکراتی طولانی برگزار 
کردنــد تا در خصــوص احداث خط لوله گاز طبیعی به نام 
»قدرت ســیبری ۲« که گاز روســیه را از مسیر مغولستان 
به چین برساند به توافق برسند. این خط لوله گازی می تواند 

به صدور نفت خام نیز بینجامد.
ولادیمیر پوتین رییس جمهوری روسیه گفته که قصد دارد 
در اجلاس کریدور چین در پکن شخصاً شرکت کند. همین 
موضوع باعث شــده که گمانه زنی ها در خصوص امضای 
توافق نهایی خط لوله یادشــده بالا بگیرد. اما احداث این 
خط لوله می تواند چند ســال به طول بینجامد و میلیاردها 
دلار هزینه ببرد. به گفته برخی کارشناســان این خط لوله 

توجیه اقتصادی خوبی ندارد اما از لحاظ ژئوپلیتیک و امنیت 
انرژی می تواند مهم باشد.

چین قســمتی از نفت وارداتی خــود را در مخازنی ذخیره 
می کند که با نرخ سریع تری نسبت به مصرف نفت در حال 
ساخت هستند. پکن آمار دقیق این ذخایر در حال ساخت 
را منتشر نمی کند ولی به نظر می رسد ظرفیت کلانی داشته 
باشند. اغلب کارشناسان بر این باورند که حجم این ذخایر 
با مصرف ۹۰ روز چین برابری می کند که مدت ها کمترین 
میزان ذخیره سازی راهبردی نفت در ایالات متحده تلقی 

می شده است.
امنیــت انرژی تنها عامل اتخاذ مواضع چین در خاورمیانه 
نمی باشد. چین به سختی تلاش می کند تا در پی تخریب 
وجهه این کشور در جهان اسلام به واسطه برخورد با اقلیت 
مســلمان این کشــور، روابطش با کشورهای مسلمان را 
بهبود ببخشــد. چین همزمان تلاش می کند روابط خوبی 

با اسراییل و فلسطین داشته باشد.
تنها دلیلی که موجب شده چین در این سیاست موفق عمل 
کند خودداری از مداخله بیش از حد بوده اســت. اما معلوم 
نیست که در آینده نیز چین بتواند فاصله خود را از تحولات 
و تنش ها در خاورمیانه حفظ کند. از آنجا که آمریکا دیگر 
نفــت قابــل توجهــی از خاورمیانه خریــداری نمی کند 
کشورهای منطقه به تجدیدنظر در روابط ژئوپلیتیک خود 
طی سال های آینده رو آورده اند. اکنون چین به شریکی با 
منافع زیاد در خاورمیانه تبدیل شــده اســت و چه بخواهد و 
چــه نخواهــد باید بــه برقراری ثبــات در خاورمیانه طی 

سال های آتی کمک کند.
منبع: نیویورك تایمز ��

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

امنیت انرژی 
تنها عامل اتخاذ 
مواضع چین در 

خاورمیانه 
نمی باشد. چین 
به سختی تلاش 
می کند تا در پی 

تخریب وجهه 
این کشور در 

جهان اسلام به 
واسطه برخورد 

با اقلیت 
مسلمان این 

کشور، 
روابطش با 
کشورهای 
مسلمان را 

بهبود ببخشد. 
چین همزمان 
تلاش می کند 
روابط خوبی با 

اسراییل و 
فلسطین 

داشته باشد.

منطقی: مصرف بالای بنزین 
نگران کننده شد

معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صمت با بیان این که 
رفتن به ســمت خودروهای برقی موجب تعدیل مصرف 
بنزین طی ۵ تا ۱۰ ســال آینده خواهد شــد، گفت: تولید 

خودروهای برقی نیازمند حمایت همه دستگاه هاست.
منوچهر منطقی معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت 
درباره ورود خودروهای برقی به حمل ونقل عمومی از ماه 
آینــده اظهار کرد: متخصصان از ۱۰ ســال قبل مطالعه 
درمورد خودروهای برقی متناسب با جامعه ایران را شروع 
کردند و معاونت علم و فناوری و شرکت مپنا نیز تلاش های 

زیادی در این زمینه صورت دادند.
وی افــزود: فعالیت های صنعتی و تحقیقاتی خودروهای 
برقــی از حــدود یک دهه قبل شــروع شــد و در بخش 
سیاســت گذاری و تصمیم گیری هم حدود ۶ سال قبل، 
دولت یک لایحه درمورد برقی ســازی خودروها تدوین 
کرد؛ اما نهایتاً به علت عدم اعتقاد برخی نهادهای حاکمیتی 

به این موضوع، به تصویب نرسید.
معــاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت تصریح کرد: با 
این شرایط می توان گفت که تأخیر در تصمیم گیری ورود 
خودروهای برقی به کشور وجود داشته است؛ اما در بخش 

تحقیقاتی و صنعتی تأخیر و تعللی وجود نداشت.
منطقــی، وضعیــت مصرف بالای بنزین در کشــور را 
نگران کننــده خوانــد و گفت: یکی از دلایل اســتفاده از 

خودروهای برقی همین مصرف بالای بنزین است و رفتن 
به ســمت خودروهای برقی موجب تعدیل مصرف بنزین 

طی ۵ تا ۱۰ سال آینده خواهد شد.
این مقام مسئول با بیان اینکه آیین نامه این موضوع )شامل 
وظایف دستگاه های مختلف و تعریف مشوق ها( باید در 
هیئت دولت به تصویب برسد اضافه کرد: علاوه بر وزارت 
صمت، وزارت نفت نیز باید مشوق هایی را ارائه کند. وزارت 
نیرو باید به تکمیل زیرساخت ها و وزارت علوم نیز به تغییر 
مفاد درســی و مباحث جدید بپردازد و همچنین معاونت 
علمــی و فناوری هم باید بحــث تکمیل زنجیره تأمین 
خودروهــای برقی و طراحی هــا و فناوری های جدید و 

پشتیبانی را دنبال کند.
منطقی تأکید کرد: جمع بزرگی از دستگاه ها و نهادها باید 

در این زمینه به ایجاد زیرساخت ها و پشتیبانی بپردازند و 
حمایت های لازم را انجام دهند.

معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت در پاســخ به این 
پرسش که سرانجام سامانه یکپارچه عرضه خودرو به کجا 
خواهد رسید گفت: این، یک سامانه نظارتی برای کنترل 
بازار و مصرف سوخت و رضایت مشتریان است و نهایتاً 
برای اینکه عرضه و تقاضا تحت نظارت وزارت صمت و 
ســازمان حمایت و شورای رقابت باشــد راه اندازی شد 
همچنین باتوجه به نارضایتی بالایی که از قرعه کشــی 
وجود داشــت نوبت دهی انجام شــد. نکته سوم و مهم تر 
اینکه هر چقدر فضای بازار به سمت باز شدن حرکت کند 
و عرضه بیشــتر از تقاضا باشــد مردم می توانند خودشان 

ورود کنند.

ب
زتا

با

رویداد

توسعه تعاملات نفتی و گازی ایران و روسیه و برداشتن 
گام هــای عملی برای ایجاد قطب گازی در خلیج فارس 

از نقاط عطف سفر وزیر نفت کشور به روسیه بود.
گام های اســتوار وزارت نفت در احیا و توسعه دیپلماسی 
انرژی، زمینه های همگرایی و همکاری بیشتر را در میان 
کشــورهای نفت خیز از خاور تا باختر فراهم کرده اســت؛ 
موضوعی که در ســفر جواد اوجی، وزیر نفت به روســیه 
بــرای حضور در مجمع بین المللی هفته انرژی روســیه 
مشهود بود و پرده از اجرای راهبرد عمل گرایی دو کشور 

ایران و روسیه در حوزه نفت و گاز برداشت.
وزیــر نفت کشــور به دعوت الکســاندر نــواک، معاون 
نخست وزیر روسیه در مجمع هفته انرژی روسیه که ۱۹ 
تا ۲۱ مهر با شعار »واقعیت جدید انرژی جهانی: ساختن 
آینــده« و بــا حضور وزیران و کارشناســان صنعت نفت 
کشورهای مختلف جهان شرکت کرد، در این رویداد سه 
روزه تازه تریــن تحولات بخش های مختلف انرژی های 

فسیلی و انرژی های تجدیدپذیر بررسی شد.
برخورداری ایران و روسیه از ذخایر غنی هیدروکربوری، 
ظرفیت های خوبی برای همکاری دو کشــور در صنعت 
نفــت و گاز فراهــم کرده تا آنجا که در دولت ســیزدهم 

قراردادها و تفاهم نامه های خوبی با شــرکت های روس 
در زمینه بالادســتی و پایین دســتی امضا شــده است؛ 
موضوعــی که در ســفر اخیر وزیــر نفت دنبال و طی آن 
تلاش هــای دوجانبــه ای برای ایجــاد قطب گازی در 

خلیج فارس انجام شد.
در همین زمینه، اوجی در بدو ورود به روسیه اظهار کرد: 
هدف اصلی از این سفر پیگیری تفاهم نامه ها، قراردادها 
و پروژه ها با شرکت های روس و استفاده از ظرفیت هفته 
انرژی روسیه برای پیشبرد برنامه های سرمایه گذاری در 

صنعت نفت و گاز ایران است.
وزیر نفت کشــورمان با تأکید بر اینکه ایران و روســیه 
می توانند با بهره گیری از ظرفیت های مشترک، تحریم ها 
علیه دو کشــور را بدون اثر کنند و در بازار انرژی جهان 
بسیار تأثیرگذار باشند، طرح تولید تجهیزات و پمپ های 
درون چاهی در اســتان خوزســتان را یکی از طرح های 
شاخص همکاری دو کشور عنوان کرد که ضمن تأمین 

نیازهای دو کشور، به صادرات این محصولات نیز منجر 
شده است.

وی بــا یادآوری اینکه در دو ســال گذشــته طرح های 
ســرمایه گذاری برای افزایش تولید نفت و گاز انجام شد 
و ظرفیــت پالایشــی بــه ارزش ۱۲ میلیــارد دلار بــه 
بهره برداری رســید، اظهار کرد: دولت سیزدهم و وزارت 
نفت با برخورداری از نقشــه راه برای افزایش تولید نفت 
و گاز برنامه ریزی دقیقی انجام داده اند و با بهره گیری از 
ظرفیت سرمایه گذاری داخلی و خارجی، خبرهای خوبی 
بــرای ملــت ایران و مصرف کننــدگان انرژی در جهان 

خواهیم داشت.
اوجی درباره تأثیر تحولات اخیر منطقه بر قیمت نفت در 
جهــان هم تصریح کرد: انتظار می رود بازار جهانی نفت 
با همدلی خوب شکل گرفته میان اعضای اوپک )سازمان 
کشــورهای صادرکننده نفــت( و اوپک پلاس )ائتلاف 
اوپک و متحدانش( از سیاست مصون باشد، ضمن اینکه 

بنا بر گزارش اوپک، تقاضای جهانی در بازار نفت تا پایان 
ســال ۲۰۴۵ میلادی، روزانه ۱۶ میلیون بشکه افزایش 
خواهــد یافت که این موضوع، اهمیت حامل های انرژی 

را در رشد اقتصادی جهان نشان می دهد.
افق های تازه همکاری ایران و روسیه ��

در این ســفر، وزیر نفت کشــورمان در دیدار با الکساندر 
نواک معاون نخســت وزیر روسیه درباره راه های توسعه 
مناســبات در زمینــه صنایــع نفت، گاز و پتروشــیمی، 
اجرایی شــدن قراردادهای دوجانبه و امضای اسناد تازه 
همکاری هــای اقتصــادی گفت وگو و بر ورود روابط دو 
کشور به مرحله ای تازه و عزم دو کشور بر توسعه و تعمیق 

بیش از پیش مناسبات تأکید کردند.
افق های تازه همکاری که نمونه بارز آن، ساخت خط آهن 
رشــت - آســتارا در مسیر گذرگاه ریلی شمال - جنوب از 
ابتدای ســال ۲۰۲۴ میلادی )دی ماه امسال( است که از 
مهم ترین طرح های در حال اجرای بین ایران و روســیه 
به شمار می رود و با تکمیل این قطعه، کریدور بین قاره ای 
شــمال - جنــوب تکمیل می شــود و حجــم مبادلات 
اقتصــادی و ترانزیتــی به طور قابل ملاحظه ای افزایش 

خواهد یافت.

خبرهای خوش اوجی برای ملت ایران و مصرف کنندگان انرژی جهان

احیا و توسعه دیپلماسی  انرژی
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  نوبت دوم

شرکت ملی حفاری ایران

موضوع مناقصه : خرید  به شرح )کولر گازی پنجره ای 18 هزار – 50 هرتز(   )کولر گازی پنجره ای 18 هزار- 60 هرتز(   )قطعات پمپ گل(

آگهـی مناقصـه 
مناقصه عمومی دو مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(

* مشخصات مناقصه : 

*  روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

* نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

* تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

شرکت ملی حفاری ایران
0201548003
0200148014
0203048016

122.800.000.000کولر گازی پنجره ای 18 هزار – 50 هرتز

شرکت ملی حفاری ایران
0201548004
0200148013
0203048015

102.600.000.000کولر گازی پنجره ای 18 هزار- 60 هرتز

29.899.000.000قطعات پمپ گل0232099 )تجدید(شرکت ملی حفاری ایران

� روش ارزیابی مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50( بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت
 www.setadiran.ir از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی 

34148777-061  –  گروه مناقصات تلفن تماس 

 تحویل
اسناد به
شرکت

               14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد آخرین مهلت

  و اصل ضمانتنامه به اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملیwww.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( درپایگاه محل تحویل
 – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس B061-34148580 – 34148569حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت 

6/140/000/000       )شش  میلیارد و یکصد و چهل  میلیون ریال(    تقاضاهای شماره     0201548003-0200148014-0203048016 مبلغ تضمین
 5/130/000/000     )پنج میلیارد و یکصد و سی  میلیون ریال(      تقاضاهای شماره     0200148013-0201548004- 0203048015     

 1/495/000/000     )یک  میلیارد و چهارصد و نود و پنج  میلیون ریال( تقاضای شماره     0232099            

انواع تضامین قابل قبول

� ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
� اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران

� )IR350100004001114006376636 :شماره شبا( 
� -و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

90 مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین 90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(

 تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
 باشد.   الزامی میwww.setadiran.ir حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه 

  www.nidc.ir -   http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
شناسه آگهی: 1578168تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/22  -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/23  

شماره میم الف: -1   

  

کاریکاتور

گزارش

سرنوشت بازار مسکن؛ از تورم تا رکود

در ســال های اخیر با توجه به وقوع رخدادهای سیاســی و اجتماعی گسترده 
در کشور، قیمت تمام دارایی ها با نوسانات بی سابقه ای مواجه شده اند. شروع 
تحریم های بین المللی در اوایل دهه نود منجر به ایجاد نوسانات شدید ارزی 
و به واسطه آن ایجاد نوسانات قیمتی در سایر بازارهای دارایی شد. پس از 
آن به واسطه مذاکرات برجام در میانه دهه نود، عملًا فعالیت های اقتصادی 
به واسطه انتظار برای کاهش تحریم ها به سمت رکود رفت و همین عامل 
در کنار برخی اقدامات انقباضی بانک مرکزی منجر به کاهش نوســانات 
ارزی و قیمتی شد، اما با روی کار آمدن ترامپ در آمریکا در سال های پایانی 
دهه ۹۰ و خروج آمریکا از برجام بازارهای مالی و فیزیکی مجدداً با شوک 
ارزی و قیمتی مواجه شدند.با این تفاسیر، کشور در سال های اخیر در معرض 
شدیدترین تغییرات قیمتی در انواع دارایی ها قرار گرفت و شدت این موضوع 
تا جایی بود که دسترسی عموم مردم به برخی از دارایی ها از جمله مسکن 
را به کمترین ســطوح تاریخی رســاند. برای مثال در حال حاضر شــاخص 
دسترســی به مســکن در شــهر تهران به محدوده ۶۰ سال رسیده که عملًا 
خانه دار شدن را برای قشر عظیمی از افراد جامعه به یک رؤیا تبدیل کرده 
اســت. با توجه به افزایش قیمت مســکن در سالیان اخیر شاهد رشد حدوداً 
۱۰ برابری از ابتدای ســال ۱3۹۷ تا انتهای ســال ۱۴۰۱ در تهران بوده ایم 
کــه همیــن موضوع منجر به کاهش قدرت خرید و خروج تقاضای مصرفی 
از بازار مسکن شده است؛ از سوی دیگر حتی این تغییرات قیمت منجر به 
خروج ســرمایه گذاران و ســفته بازان از این بازار شده که تمامی این عوامل 
منجر به کاهش تعداد معاملات، کاهش قدرت نقدشــوندگی و ایجاد رکود 
در بازار مســکن از ســمت تقاضا شده اســت. همچنین از سوی دیگر رشد 
نقدینگی و رشد قیمت دلار در سالیان گذشته منجر به افزایش هزینه های 
تولید مســکن نیز شــده و بر همین اســاس تعداد ساخت واحدهای جدید و 
عرضه مسکن نیز به شدت کاهش پیدا کرده است. همه این عوامل در کنار 
عدم ثبات در وضعیت سیاسی منجر به تشدید شرایط رکود تورمی در بازار 
ملک شــده اســت. زمین و مجوزهای مربوطه برای ساخت مسکن دارای 
بالاترین ســهم از هزینه های ســاخت و ســاز هستند که با توجه به کاهش 
دسترســی به زمین در مناطق مورد درخواســت مردم در کلان شــهرهای 
کشــور این موضوع نیز به افزایش قیمت مســکن و کاهش صدور تعداد 
پروانه های ساخت منجر شده است.از سوی دیگر برخی از فروشندگان نیز 
کــه در شــرایط فعلی نیاز به نقدینگی دارنــد و حاضر به ارائه تخفیف های 
بیشــتر برای فروش املاک خود شــده اند، با توجه به عدم وجود خریدار از 
بازار خارج شده اند. مشکلات مربوط به نقدشوندگی ملک در شرایط کنونی، 
ثبات قیمت دلار و ارائه تخفیف از سوی فروشندگان منجر به کاهش قیمت 
در تابستان سال جاری نسبت به بهار شده است.به دلیل رکود فعلی در بازار 
مسکن بسیاری از خریداران در حال حاضر منتظر روشن شدن شرایط آتی 
به خصوص قیمت دلار هســتند. از ســوی دیگر با توجه به سیاســت های 
انقباضی بانک مرکزی که منجر به بالا رفتن نرخ های بهره، کاهش رشــد 
نقدینگی و ایجاد شــرایط رکودی در تمامی بازارها شــده است نیز از عوامل 

مؤثر بر کاهش رشد قیمت در بازار ملک است.

نکاتــی دربــاره خانه 2۵ متری

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران اظهار داشــت: مسئولانی که 
از طرح ســاخت خانه ۲۵ متری انتقاد می کنند بروند در نجف منزل حضرت 
علی را ببینند که اندازه آن چقدر بوده اســت و اساســا ســاده زیســتی یکی از 

ارکان شریعت ما است.
ظاهرا طبق محاســبه مدیر عامل اتحادیه تعاونی های عمران تهران، منزل 
حضرت علیَ)ع( در نجف چیزی در حدود ۲۵ متر و یا کم تر بوده. و بر همین 
اساس ایشان از طرح ساخت خانه های بیست و پنج متری برای مردم ایران 
 دفــاع کرده اند. خب، مبارک اســت. لابد ایشــان که مدیــر عامل اتحادیه 
تعاونی های عمران تهران هســتند چیزی می دانند که ما نمی دانیم. فقط 
یکی دو نکته ریز و مبهم در این طرح بدیع و بزرگ وجود دارد که انشــاءالله 

با توضیحات روشنگرانه ایشان رفع می شود.
اول از همه این که بر فرض صحت چنین ادعایی منزل یک حاکم اسلامی 
بیست و پنج متر بوده و اگر قرار باشد به حضرت علی تاسی کنیم در حقیقت 
حاکمان باید خانه هایشــان بیســت و پنج متری باشــد و نه مردم و یا پیروان 
حضرت علی. مگر این که مدیرعامل محترم در تحقیقات ویژه تاریخی خود 
به این نتیجه رسیده باشند که فی المثل خانه مالک اشتر و یا حجربن عدی 
نیز بیست و پنج متری بوده که اگر حقیقتا این گونه بوده باشد به نظرم بهتر 
اســت کل خانه های مردم ایران را خراب کنیم و برای برپایی یک حکومت 
مبتنی بر شــریعت که مدیر عامل محترم فرموده اند ســاده زیســتی از ارکان 

آن است اقدامی جدی صورت دهیم.
دوم ایــن که حقیقتا دوســت دارم صورتــی از دارایی های جناب مدیرعامل 
منتشر شود تا ببینیم خود ایشان چه قدر به احکام شرعی پایبندند. به هرحال 
هرجور حســاب کنیم مدیر عاملی که قرار اســت برای سرنوشــت میلیون ها 
ایرانی و نحوه زیســت آن ها تصمیم بگیرد رعیت حســاب نمی شــود. رعیت 
من و امثال منیم که پس از ســی و اندی ســال کار دو شــیفته و ســه شیفته از 
پس کرایه خانه خودمان هم برنمی آییم. ایشــان حاکم هم که نباشــند مثل 
خیلی از مردم کوچه و خیابان محکوم هم محســوب نمی شــوند و اگر قرار 
باشد از حیث طبقه اجتماعی چیزی در حد و حدود متوسط جای بگیرند خانه 
ایشــان باید چیزی در حدود پنجاه متر باشــد. یعنی نه بیســت و پنج متر خانه 
حاکمان و نه مثلا صد متر و یا هفتاد و پنج متر خانه مردم عادی. پنجاه متر. 
بیش تر از این باشد باید طی یک اقدام انقلابی و شرعی منزل ایشان مصادره 

شود تا همگان بدانند ساده زیستی یکی از ارکان شریعت ماست!
مشکل از جناب مدیر عامل نیست. مشکل از بی قاعدگی و بی سامانی و بی 
در و پیکر بودن اوضاعی است که به هرکسی اجازه می دهد حرف بی ربطی 
بزند و بی آن که پاســخگوی اعمال و گفتارش باشــد برود پی کارش. اگر آن 
روزی که معجزه هزاره ســوم همین طور الابختکی و از ســر باد هوا گفت: 
زمین که زیاد داریم و هر ایرانی باید یک ویلای هزار متری داشــته باشــد، 
نهــادی، مرجعــی، بزرگی، پیدا می شــد و یقه اش را می گرفت که روی چه 
حســابی به مردم وعده بی خود می دهی، امروز کار به این جاها نمی کشــید 
کــه جنــاب مدیر عامل در توجیه طرح مزخرف خود ما را به حضرت علی)ع( 

حواله دهد.
حوصله ندارم به بقیه حرف های مدیرعامل بپردازم. حالم بد می شود. اما 
بدترین قسمتش همین خرج کردن از آخرین ذخیره های باورهای قدسی 
و معنوی مردم این سرزمین است. بس است دیگر، بس است. شماها به 
چیــزی بــاور نداریــد و به راحتی هر چیزی را به زبــان می آورید اما باور 
بفرمایید علیرغم جهد و کوشش جدی شما و امثال شما برای ریشه کردن 
اعتقادات این مردم هنوز هم هســتند کســانی که صادقانه و عاشــقانه به 
یک چیزهایی باور دارند. بی خیال آن ها شــوید. بگذارید زندگی شــان را 
بکنند. اصلا خانه های بیست و پنج متری که چه عرض کنم خانه های 
ده متری بسازید. گورخوابی و اتوبوس خوابی و کارتن خوابی و پشت بام 
خوابی را رواج دهید اما شمارا به هرچه باور دارید دست از سر علی و اولاد 

علی بردارید.

یادداشت

حسن موسی پور 
کارشناس بازار سرمایه

لااقل به اندازه اوکراین برای غزه شخصیت قائل شوید!

ایــن روزهــا غربگرایان ایرانی حماس را بخاطر عملیات طوفان الاقصی و جمهوری 
اســلامی را بخاطر حمایت از حماس ســرزنش می کنند. حماس را در کشتار و ویرانی 
که در غزه در جریان اســت مقصر می دانند و نکوهشــش می کنند که چرا با وجود 
آگاهی از میزان درنده خویی و وحشــی گری صهیونیســت ها، این گونه متهورانه و 

بی محابا به سرزمین های غصب شده یورش برده است!؟
اصلاح طلبانی همچون آقای زیدآبادی تاکید می کنند که: "جنگ مســلحانه علیه 
اسرائیل نتیجه عکس به بار می آورد و بر رنج و محنت فلسطینی ها می افزاید" ولی 
توضیح نمی دهند که مگر ســایر روش ها در این ۷۵ ســال جواب داده اســت!؟ مگر 
سازشکاران فلسطینی مثل یاسر عرفات و محمود عباس نتیجه گرفتند!؟ مگر اسرائیل 

حتی به آن پیمان های صلح حقارت بار وفادار مانده است!؟ 
منطق آقای زیدآبادی و همفکرانش آنســت که همیشــه سناریوی بدتری هم وجود 
دارد و اگــر مــردم غزه بــه زندگی در همین زندان روبازی که با پول قطر امکاناتی در 
آن فراهم شده است رضایت داده بودند اکنون همین امکانات را از دست نمی دادند! 
نگارنده نمی خواهم از دریچه چیســتی و حقیقت هســتی با این دوســتان وارد بحث 
شوم. از دریچه اینکه اصلا ارزش حیات انسانی به چیست؟ و اینکه چرا ملت ما بیش 
از هزار ســال اســت که محرم و صفر را زنده نگاه داشــته و پرچم امام شــهیدی را در 
جهان برافراشته که در ظهر روز عاشورا فریاد زد: "هیهات من الذله". این ها مباحث 
اعتقادی است و باورهای افراد متفاوت. اما باورها گرچه متفاوتند نمی توانند متناقض 
باشند! غربگرایان ایرانی زلنسکی را تحسین می کنند. فردی را تحسین می کنند که 
اشغال و ویرانی کشورش را پذیرفت فقط به این دلیل که نمی خواست به تعهد تاریخی 
جرج بوش به گورباچف مبنی بر پیشــروی نکردن ناتو به ســمت شــرق وفادار بماند. 
کســی را تحســین می کنند که آوارگی مردمش را پذیرفت فقط بخاطر اینکه دوست 

داشت اوکراین را به ابزار غرب برای تحت فشار قرار دادن روسیه تبدیل کند. 
از نگاه غربگرایان ایرانی، تسلیم نشدن اوکراینی ها به یک خواسته قابل درک روسیه 
)محاصره نشــدن توســط ناتو(، ارزش جنگیدن و مردن را دارد ولی مبارزه مردم غزه 
بخاطر آزادی از چنگال صهیونیسم و پایان دادن به ظلم و اشغالگری ۷۵ ساله ارزشش 
را ندارد! مردم اوکراین با وجود اینکه بیشــترین قرابت نژادی، تاریخی و فرهنگی را 
با مردم روسیه دارند می توانند تصمیم به خارج شدن از بی طرفی در منازعه غرب و 
روسیه بگیرند و به بهای در دست گرفتن حق تعیین سرنوشت خود، ویرانی و آوارگی 
را تحمل کنند اما مردم مســلمان غزه باید قید ســرزمین غصب شــده شان را بزنند و 
برای خشــمگین نکردن صهیونیســت ها به زندگی در همین زندان دو میلیون نفری 

)البته با برخی امکانات رفاهی مثل آب و برق!( رضایت دهند. 
تناقض های غربگرایان به اینجا ختم نمی شوند. آن ها به سبوعیت اسرائیل اعتراف 
مــی کننــد ولی توضیح نمی دهند چگونه عمریســت دولت های غربیِ حامی چنین 
موجود درنده خویی را به عنوان مظاهر آزادی و حقوق بشر ستایش می کنند!؟  پاسخ 
نمــی دهنــد چــرا وقتی غربی که عمری به عنوان مهد حقوق بشــر و آزادی به مردم 
ایــران معرفــی کرده اند از دهشــتناک ترین جنایت ها برای تداوم ۷۵ ســال ظلم و 
اشغالگری اسرائیل حمایت می کند، جمهوری اسلامی از خشم مقدس ملت فلسطین 

برای پایان دادن به اشغالگری و نژادپرستی اسرائیل حمایت نکند!؟
آقای زیدآبادی طوری می گوید محمود عباس آرزو داشته غزه سنگاپوری دیگر شود 
که گویا خود وی کرانه باختری را به سوئیس بدل کرده است! البته شاید شهرک های 
صهیونیســتی که روز به روز بخش بیشــتری از زمین های کرانه باختری را تصاحب 
می کنند بی شباهت به سوئیس نباشند! تخیلات مضحک محمود عباس بی شباهت 
به توهمات برخی غربگرایان عراقی و افغانســتانی نیســت که فکر می کردند آمریکا 
کشورهایشــان را پس از اشــغال، به ژاپن و کره جنوبی تبدیل می کند! طرفه اینکه، 
این روزها حتی خود غربی ها هم اذعان دارند اســرائیل یک رژیم آپارتاید اســت که 
هرگز شــرایط برابری را با فلســطینیان نمی پذیرد. خنده دار است تصور کنیم رژیمی 
که منطق وجودی اش بر مبنای برتری قومی و نژادی شــکل گرفته و رویای نیل تا 
فرات در سر دارد برآمدن کوچکترین پیشرفتی را در ملت های منطقه تحمل کند.  

آقای زیدآبادی و همفکرانش کار حماس را تمام شــده می دانند. از اشــتباه تاریخی 
صحبت می کنند که طومار مقاومت را در غزه در هم پیچیده و برنده آن اســرائیل و 
محمود عباس است. تحلیل هایشان از جنس همان توهماتی شده که از زمان ادعای 
فتح چند روزه ایران توســط صدام، تاکنون صدها بار کار جمهوری اســلامی را تمام 
شــده خوانده اســت. همان توهماتی که منتظر بود با به نتیجه رســیدن اغتشاشات یا 
شکست روسیه در اوکراین یا سقوط بشار اسد یا نتیجه دادن تحریم های حداکثری 

یا حمله آمریکا به عراق و افغانستان و ... کار جمهوری اسلامی یکسره شود. 
تجربه چهل و اندی ســال گذشــته نشان داده انتظار اینکه غربگرایان ایرانی درکی از 
ســیر تاریخ و مقصد آن داشــته باشــند بیهوده است ولی اینکه حتی مولفه هایی چون 
فطرت حقیت جو و ظلم ستیز بشر یا منطق توازن قوا در جهان امروز را در محاسبات 

خود وارد نمی کنند، دیگر خیلی ناامید کننده است.  

دسته بندی درآمد خانوارها از »دهک« به »صدک« از آبان ماه
احتمال اضافه، حذف و تغییر »یارانه« خانوارها

معــاون وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت که تا یک ماه دیگر دســته بندی درآمدی 
خانوارهــا از »دهــک« به »صدک« تغییر می کند که بدین ترتیب احتمال اضافه، حذف و 
تغییــر میــزان »یارانه« خانوارها وجود دارد.علیرضا عســگریان در این باره اظهار کرد: بر 
اساس آخرین تغییراتی که صورت می گیرد ما دهک های درآمدی را از بعد خانواری خارج 
و به صورت »نفری« دهک بندی می کنیم تا فاصله دهک ها رُند و ساده شود. در گام دوم 
آنها را به صورت »صدک« در می آوریم تا تحلیل بین دهک ها کلی نباشد و خیلی ریزتر 
و دقیق تر آنها را بررسی کنیم؛ لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ قسمت و صدک می شود.

وی در ادامه توضیحات خود افزود: فرض کنید زمانی می گفتند دهک دهم درآمدی باید 
از دریافت یارانه حذف شود اما از این پس اگر قرار است حذفی در آینده صورت بگیرد، به 
صورت صدکی است مثلًا می گویند سه صدک آخر حذف شود و یارانه نگیرد. یا اگر قرار 
باشــد کمک های ویژه ای ارائه شــود هم از این روش اســتفاده می کنیم. قبلًا دهک اول را 
داشتیم که پایین ترین دهک درآمدی از نظر معیشتی است و مثلًا اگر تصمیم گرفته شود 
یارانه ویژه ای به این دهک داده شــود می گویند به ۵ صدک اول یارانه ویژه را می دهیم 
که تعدادشــان نصف مجموع دهک اول می شــود؛ لذا قدرت تحلیل صدک خیلی راحت تر 
و فهم فاصله های آن خیلی بهتر اســت. این طرح از ماه آینده اجرایی می شــود.وی در 
خصــوص شــاخص های مدنظر در صدک بندی خانوارها بــرای دریافت یارانه گفت: این 
داده ها و شــاخص ها خیلی مفصل هســتند که مهمترین آن بعد خانوار و ســاختار خانواده 
اســت؛ اینکه خانوار چند نفره اســت؟ چند نفر از اعضای خانوار درآمد دارند؟ آیا آن خانوار 
فرزند معلول و یا بیمار خاص دارد؟ و ... که در این طرح شــاخص های مختلفی بررســی 
می شــود.معاون وزیر رفاه ادامه داد: همچنین شــاخص دیگر بررسی تراکنش های بانکی 
افراد و حساب بانکی آنها در ابتدا و انتهای دوره، بررسی مانده حساب، سود بانکی، ساتنا، 
پایا و ... لذا تمام حوزه و امور بانکی است.عســگریان داشــتن خودرو را شــاخص دیگری 
عنوان کرد که در طرح صدک بندی خانوارهای یارانه بگیر مورد بررســی قرار می گیرد و 
در این خصوص گفت: همچنین داشتن خودرو از نظر تعداد و البته کیفیت و قیمت آن هم 
مهم است. وی همچنین در خصوص جابه جایی دهک ها بعد از صدک بندی خانوارهای 
یارانه بگیــر عنــوان کــرد: فرض کنید یک نفر الان دهک هفتم اســت و یارانه می گیرد و 
مشمول یارانه تشویقی کالابرگی هم شده است حالا اگر دهک او جابه جا و مثلًا هشتم 
شــود، این فرد یارانه اش را می گیرد اما دیگر مشــمول خرید تشــویقی و یارانه مضاعف 
نمی شــود و یا اگر دهک دهم رفت، یارانه اش حذف می شــود.معاون وزیر رفاه همچنین 
گفــت کــه بــا اجرای صدک بندی، ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هــزار ایرانی یارانه بگیر )حدود ۸۰ 
میلیون ایرانی( در این چرخه صدک بندی می چرخند این در حالیست که عده ای از مردم 
که حدود ۶ میلیون نفر می شــوند از ابتدا در طرح هدفمندی ثبت نام نکرده اند و از چرخه 

دریافت یارانه خارجند.
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فروشندگان: دیگر کسی توان خرید گوشت ندارد

فرار گوشت از سفره های مردم

 ســقوط ۴۰ تا ۶۰ درصدی فروش گوشــت، روایت این 
روزهای فعالان بازار گوشــت است. آن ها معتقدند که در 
حال حاضر گرانی قیمت گوشــت، منجر به ریزش شــدید 
مصرف و خرید گوشت توسط مردم شده و همین موضوع، 
کاهش نامحســوس قیمت گوشــت را در پی داشته است؛ 
نه سیاســت های دولت در عرضه گوشــت های دولتی و 

وارداتی.
این ها همه در شــرایطی اســت که از شهریورماه تاکنون، 
بارها وزارت جهادکشــاورزی وعده کاهش قیمت گوشت 
تــا دو مــاه آینده را داده اســت. حتی بنــا به گفته علیرضا 
پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی، برنامه ریزی 
شــده که سطح قیمت گوشت به قیمت های سال گذشته 

بازگردد.
براســاس اعلام او، گوشــت در بازار به وفور وجود دارد و 
پیش بینی می شود از اواسط آبان ماه ثبات در بازار گوشت 

برقرار شود.
این اظهارات در حالی است که گزارش های میدانی نشان 
می دهد که به طور متوســط قیمت گوشــت گوسفندی در 
قصابی ها ۴۵۰ هزار تومان اســت. آخرین روایت رسمی و 
آماری دولت از قیمت گوشــت نیز حاکی از آن اســت که 
متوســط قیمت گوشت گوسفندی به ۴۵۸ هزار تومان در 
شهریورماه ۱۴۰۲ رسیده است. این عدد ۲۷۴ هزار تومان 
بالاتر از نرخی است که شهریورماه پارسال از قیمت گوشت 

اعلام می شد.
براســاس گزارش مرکز آمار ایران، متوسط قیمت گوشت 
در شــهریورماه ۱۴۰۱ در حدود ۱۸۴ هزار تومان بود که 
این عدد نشــان می دهد قیمت گوشــت گوسفندی رشد 

۱۴۹.۲ در طول یک سال داشته است.
اما در آبان پارســال هر کیلو گوشــت گوسفندی در حدود 
۱۹۰ هزار تومان قیمت داشت که این عدد تفاوت عجیب 

و فاحشی با قیمت های بازار گوشت دارد.
ریزش 60 درصدی فروش گوشت در بازار ��

فعالان بازار معتقدند که این روزها، بازار گوشــت در یک 

رکود عجیب و غریبی فرو رفته اســت و عامل این رکود، 
سقوط شدید قدرت خرید مردم است؛ نه برنامه ریزی های 
دولت. گزارش های میدانی در مناطق مختلف شهری، از 
کاهش ۴۰ تا ۶۰ درصدی فروش گوشــت از ابتدای سال 

تاکنون حکایت دارد.
علی محمدی، فعال بازار گوشت اعتقاد دارد که از ابتدای 
ســال، فروش گوشــت در حدود ۴۰ درصد کاهش داشته 
اســت. وی عنوان می کند: در حال حاضر به دلیل ســطح 
بالای قیمت ها، مردم توان خرید گوشت ندارد و به همین 
دلیل، گوشت تقریباً از سبد خرید خانوار حذف شده است.

ســید محمد حســینی پور، از دیگر فعالان بازار گوشت نیز 
می گوید: در مدت ۶، ۷ ماه گذشته شاهد ریزش حدود ۶۰ 

درصدی فروش گوشت بوده است.
او با اشــاره به کاهش ۵ تا ۱۰ هزار تومانی قیمت گوشــت 
در چند روز اخیر، به خبرآنلاین عنوان می کند: اگر گوشت 

در این حد ارزان شده، به خاطر نخریدن گوشت است.
او برخلاف دولتی ها که عنوان می کنند قیمت گوشت در 
آینــده کاهش خواهد یافت، اعتقاد دارد: با شــرایطی که 
امروز در بازار گوشت شاهد هستیم، تا دو ماه دیگر قیمت 

گوشت به رقم های خیلی بالاتری خواهد رسید.
حســینی پور تصریح می کند: اگر بخواهند قیمت را پایین 
بیاورند، راهکار این اســت که باید فوراً آذوقه دام را تأمین 
کنند؛ وگرنه با ســرمای شــدید و برف، گوســفند به کوه 
نمی رود. بر همین اســاس، اعتقاد داریم که گوشت گران 
می شود و اگر دولت فکری برای این موضوع نکند، هزینه 
این موضوع از جیب مردم در قیمت گوشت خواهد رفت.

وی با اشــاره به قیمت گوشت در بازار، متذکر می شود: در 
حال حاضر قیمت دام زنده ۲۱۰ هزار تومان است. قیمت 
شــقه گوشــت گوســفندی هم ۴۵۰ هزار تومان و ران 

گوسفندی هم ۵۵۰ هزار تومان است.
این فعال بازار گوشــت یادآور می شــود: در این ۶، ۷ ماهه 
اول سال در حدود ۶۰ درصد فروش پایین آمده و فروش 

از نصف کمتر شده است.
وی همچنین با اشاره به واردات گوشت های کنیایی، عنوان 
می کند: نکته این جاســت کــه دولت به جای این که این 
هزینه را برای واردات گوشــت کند، باید آذوقه وارد کند. 

آذوقه وارد شــود، قیمت دام زنده می آید و قیمت گوشــت 
پایین می آید.

دیگر کسی توان خرید گوشت ندارد ��
در ایــن میان، علی اصغر ملکی، رییس اتحادیه گوشــت 
گوسفندی نیز با تأیید شرایط رکودی حاکم بر بازار گوشت، 
می گوید: در حال حاضر دیگر کســی توان خرید گوشــت 

ندارد و به همین دلیل بازار خیلی راکد است.
وی در گفت وگو با خبرآنلاین درباره میزان کاهش خرید 
مــردم توضیــح می دهد: ما همه تهران را رصد نمی کنیم، 
ولی آنچه که در بازار می بینیم، برای شــما می گوییم. ما 
مغازه هــا را دانــه به دانه کــه نمی توانیم رصد کنیم، ولی 
کســادی بازار حس می شود. همه همکاران ما در مناطق 
مختلف تهران، درباره کســادی بــازار می گویند. یعنی از 

خریدها مشخص است که بازار کساد است.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی در واکنش به اظهارات 
دولتی ها درباره کاهش قیمت گوشــت تا اواسط آبان ماه، 
تصریح می کند: براســاس آنچه که ما اطلاعات داریم و 
نیز در جلسه ای که با قائم مقام وزیر جهادکشاورزی داشتیم، 
در حــال حاضر گوشــت دولتی برای تنظیــم بازار توزیع 

می شود. همین اقدام، در روند بازار گوشت تأثیر دارد.
ملکی با بیان این که قیمت گوشت گوسفندی دولتی ۲۸۲ 
هزار تومان و گوشــت گوســاله بدون استخوان هم ۴3۰ 
هزار اســت، عنوان می کند: این گوشت به صورت روزمره 
در فروشگاه های زنجبره و میادین میوه و تره بار در اختیار 
مردم قرار می گیرد و همین کار، تأثیر خوبی در بازار گوشت 

دارد.
وی متذکر می شود: در بازار گوشت در یکی دو هفته اخیر 
حداقل ۲۰ هزار تومان کاهش قیمت را داشــتیم. قیمت 
مصرف کننده گوشت گوسفندی داخلی در بازار ۴۲۰، ۴3۰ 
هزار تومان بوده که الان در حدود ۴۱۰ تا ۴۲۰ هزار تومان 

کاهش قیمت داشته است.
رییس اتحادیه گوشــت گوســفندی درباره روند آتی بازار 
گوشــت، می گوید: طبق آنچه که شــرکت پشتیبانی امور 
دام و وزارت جهادکشاورزی عنوان کرده، قرار شده عرضه 
گوشــت سوبســیددار تداوم داشته باشد. اگر این امر تداوم 

داشته باشد، یقیناً شرایط مساعد خواهد بود.
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